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1.) Dizolvarea PNŢ , 29 iulie 1947
      (  Ediţia Marcel- Dumitru Ciucă  , "   Procesul lui Iuliu Maniu "    , vol  I
        Editura Saeculum,  Bucureşti, 2001,   pag. 64 - 65 ) 
[ Nu ştiu unde voi plasa acest imens material. Poate fac un capitol final , pentru a nu încărca 
prea mult subsolurile . 
Poate îl tratez ca un capitol aparte la PCR , ca mostră de politică aplicată  când acest partid 
a venit la putere . Este deosebit faptul că acest proces se face pe baza Constituţiei din 1923, 
 ,în România regală ; faptul că guvernul are miniştri oameni a diverselor partide …. 
  fie ele dizidenţe insignifiante : PNL, PNŢ, PSD  ! 
   Cât priveşte miniştrii , exceptând comuniştii, toţi ceilalţi făcuseră politică declarată 
"antibolşevică" , înaintede război : averescanul Groza , social-democratul Rădăceanu , 
liberalul Gh,Vântu …  ] 
   " Consiliul de Miniştri, în şedinţa sa de la 29 iulie 1947, 
Luând în deliberare referatul d-lui ministru al Afacerilor Interne [Teohari Georgescu ] 
 , nr. 22.694 din 29 iulie 1947 
Pentru respectarea ordinei publice şi a siguranţei Statului ; 
În virtutea art. 107 , aliniatul ultim din  Constituţie,
Decide : 
      Art. I.  Partidul Naţional Ţărănesc , sub preşedinţia d-lui Iuliu Maniu , 
este şi rămâne dizolvat , pe data publicării în "Monitorul Oficial " a prezentului jurnal. 
Această decizie de dizolvare include şi toate organizaţiile judeţene , de plasă şi comunale 
ale sus-menţionatului partid, organizaţiile militare , de tineret, feminine, 
şi orice alte organizaţii conduse deacest partid. 
     Art.II . Sediile şi orice localuri de întâlnire ale acestui partid, vor fi închise,
 iar arhivele şi orice corespondenţă , vor fi ridicate de autorităţile respective , 
oriunde s-ar găsi. 
     Art. III. Întreg patrimoniul acestui partid va fi lichidat conform legii. 
    ART.IV. Domnii miniştri secretari de Stat al Departamentului Afacerilor Interne şi Justiţiei, 
sunt însărcinaţi cu aducerea la îndeplinire a prezentului jurnal. 
    Ss Dr.Petru Groza ( prim -ministru ) , Teohari Georgescu ( Interne ) , Lucreţiu Pătrăşcanu 
( Justiţie ) , Gh.Gheorghiu - Dej , Şt.Voitech, Lotar Rădăceanu , ing.Tudor Ionescu, 
R.Zăroni, Radu Roşculeţ, Octav Livezeanu, prof.ing. N.Profiri, 
g-ral Lascăr Mihail, Al Alexandrini , Gh.Vântu. 
                   Dizolvarea PNŢ / 29 iul.'47 
___________________________________________________________

2.)  Moţiunea de dizolvare a PNŢ , Adunarea Deputaţilor, 29 iul.'47 
     (  Ediţia Marcel- Dumitru Ciucă  , "   Procesul lui Iuliu Maniu "    , vol  I
       Editura Saeculum,  Bucureşti, 2001,   pag. 67-78 ) 



 [  LD : la subsol, eventual ,  comentarii … salt peste timp ''''''''''''''',   la  : 
  /  Sadoveanu   preşedinte  al Senatului,  în legislatura Iorga -Argetoianu ; 
  /  episodul  Lupeni'29 sau Griviţa '33   ;
  /  intrarea în PNŢ a ramurii takiste din P.Conservator ( 1924 )  ; 
  /  pactul elctoral  PNŢ -Totul pentru Ţară ( 1937  ) 
  /   " lepădarea"  ipocrită de comunişti ,  a lui Lot.Rădăceanu ş.a.  ; 
  /   cartelul electoral încheiat între PSDR -cu PNŢ
  / Alex. Mâţă  deputatul basarabean "ţărănist""sterist""radical " "iunianist"    ( '30,'31, '33 ) 
  /  contribuţia lui Maniu la Marea Unire şi a lui Mihalache în două războaie mondiale 
  /  poziţia PNŢ privind minorităţile , în general, şi maghiarii , în special ; 
  /  poziţia PNŢ faţă de evrei  , faţă de antisemitism ; 
  /  una explicaţiile date de dr Lupu că nu este agentul Moscovei ;
  /  nu ştiu unde , la Tătărăscu sau la Gh.Vântu ( dacă el este cel din guvern ! ) 
      când vorbeau de comunişti, de URSS , de Moscova. ; 
  /  la Jurnalul Consiliului de miniştri , prin care au fost scoase în afara legii ,
     PCR sau Garda de Fier. 
   / la  Frontul Plugarilor în alegerile parţiale din 1935, la Hunedoara.  / 
   / la pactul electoral Maniu -Codreanu  , din 1937 / la îngăduinţa faţă de legionari / 
Actul prin care au lichidat PNŢ şi , prin aceasta , începutul sfârşitului pluripartidismului 
din România, urmat peste puţină vreme de înstăpânirea partidului unic. 
------------------------------------------------------------------

Dizolvarea  PNŢ , Adunarea Deputaţilor, 29 iul.'47 

a)  Teohari Georgescu  : Raportul
b)  Leonte Sălăjan ( PCR )   :
     /  episodul  Lupeni'29 sau Griviţa '33   ;
     /  intrarea în PNŢ a ramurii takiste din P.Conservator ( 1924 )  ; 
      /  pactul elctoral  PNŢ -Totul pentru Ţară ( 1937  ) 
c)   Dl.M.Macavescu ( PSDR ) :
    /   " lepădarea"  ipocrită de comunişti ,  a lui Lot.Rădăceanu ş.a.  ; 
    /   cartelul electoral încheiat între PSDR -cu PNŢ
d)   Alexandru Mâţă ( PNŢ-Anton Alexandrescu  )  :
  / Alex. Mâţă  deputatul basarabean "ţărănist""sterist""radical " "iunianist"    ( '30,'31, '33 ) 
  /  contribuţia lui Maniu la Marea Unire şi a lui Mihalache în două războaie mondiale
e)   Cziko Laurenţiu ( Uniunea Populară Maghiară )  : 
    /  poziţia PNŢ privind minorităţile , în general, şi maghiarii , în special ; 
f)   Anghel Dascălu ( populaţia evreească ) : 
   /  poziţia PNŢ faţă de evrei  , faţă de antisemitism ; 
g)   Achile Şaraga ( PŢD - dr.Lupu ) : 
      /  la una din explicaţiile date de dr Lupu că nu este agentul Moscovei ;
h)   Ştefan Iorgovici ( PNL  ) : 
/  nu ştiu unde , la Tătărăscu sau la Gh.Vântu ( dacă el este cel din guvern ! ) 
      când vorbeau de comunişti, de URSS , de Moscova. ; 
  /  la Jurnalul Consiliului de miniştri , prin care au fost scoase în afara legii ,
     PCR sau Garda de Fier. 
i)   Alexandru Calotă  ( Frontul Plugarilor )  : 
     / la  Frontul Plugarilor în alegerile parţiale din 1935, la Hunedoara.  / 
     / la pactul electoral Maniu -Codreanu  , din 1937 / la îngăduinţa faţă de legionari / 
  ¤  Moţiunea ; Votul 
------------------------------------------

a) Teohari Georgescu  : Raportul privind dizolvarea PNŢ 

Dl  M.Sadoveanu , preşedintele Adunării Deputaţilor  : conduce dezbaterile, dă cuvântul ,  
asistă imperturbabil, la execuţia moral-  politică . juridică  a PNŢ .
   Apoi, într-o ceremonie care se desfăşoară "şnur" … vorbesc deputaţii : 



 Leonte Sălăjan ( PCR ) M.Macavescu ( PSDR )   Alexandru Mâţă ( PNŢ-Anton Alexandrescu ) 
 Cziko Laurenţiu ( Uniunea Populară Maghiară )   Anghel Dascălu ( populaţia evreească )
Achile Şaraga ( PŢD - dr.Lupu )  Ştefan Iorgovici  ( PNL  ).
 Alex.Calotă ( Fr.Plugarilor  ) care citeşte şi Moţiunea   ; 
apoi se votează cu bile , Moţiunea dizolvării. 
  
-------------------------------------------------------------------------------------------

b) Leonte Sălăjan ( PCR ) :

     /  episodul  Lupeni'29 sau Griviţa '33   ;
     /  intrarea în PNŢ a ramurii takiste din P.Conservator ( 1924 )  ; 
      /  pactul elctoral  PNŢ -Totul pentru Ţară ( 1937  ) 
      " [-----------]  Partidul Comunist Român vede în complotul din ziua de 14 iulie 1947 [ fuga de 
la Tămădău ] organizat de banda manisto-fascistă împotriva Statului democrat încheierea 
lanţului de crime şi trădare împotriva poporului  [-------------------------] 
Planul complotiştilor manisto-fascişti coincide cu încercările unor cercuri imperialiste 
din afara ţării, care , prin diplomaţia dolarului, vor să sugrume popoarele 
şi independenţa lor naţională . 
    "   Dar ziua răfuelilor cu clica manistă a sosit   . 
Minerii împuşcaţi la Lupeni , ceferiştii mitraliaţi la Griviţa , victimele căzute în acest război spre 
Răsărit , acuză dar mai ales acuză miile şi miile de muncitori care duc greul acestor timpuri , 
tocmai în urma acestei clici maniste . [--------------------------------] 
Clasa muncitoare cere aspra lor pedepsire [-------------------------] 
Cei ce muncesc nu vor permite unui strigoi al trecutului să reînvie regimul de teroare ,
 ridicat la rang de conducere de către partidele istorice .[----------------------------] 
Felicităm guvernul român pentru măsura dreaptă     de dizolvare   a Partidului Naţional-Ţărănesc  
- Iuliu Maniu ( aplauze puternice ) De asemenea , pe dl ministru al Afacerilor Interne , 
Teohari Georgscu , care a ştiut să dejoace planurile de fugă al  maniştilor ( aplauze puternice ) 
Dizolvarea PNŢ şi pedepsirea celor vinovaţi, în frunte cu Maniu şi Mihalache , dă noi forţe 
de luptă clasei muncitoare şi tur'turor forţelor democratice  , în folosul celor ce muncesc .
-------------------------------------------------------------

c)  Dl.M.Macavescu ( PSDR ) :

    /   " lepădarea"  ipocrită de comunişti ,  a lui Lot.Rădăceanu ş.a.  ; 
    /   cartelul electoral încheiat între PSDR -cu PNŢ
  " Ascultând Raportul d-lui ministru al Afacerilor Interne, 
 grupul parlamentarilor social-democraţi  şi-l însuşeşte şi-l aprobă cu toată căldura
 ( aplauze puternice ) Prin acest act de Stat, care e un act înţelept şi un act de înaltă 
prevedere politică, credem că se aşterne lespedea de mormânt 
peste ultimele rămăşiţe reacţionare neofasciste din România. ( aplauze puternice ) 
  " Într-adevăr, PNŢ , sub directa conducere a d-lui Iuliu Maniu [--------------------------] 
s-a situat pe un plan reacţionar net , provenit din imixtiunea în PNŢ a unor cadre constituite 
din resturile feudalismului conservator din România 
  " În 1937, prin pactul pe care l-a făcut cu partidul"Totul pentru Ţară" , care era unealta 
lui Hitler în ţară, el s-a situat net politiceşte pe linia fascistă internaţională . [----------------------] 
în1940-1944 , în timpul războiului criminal dus de Antonescu în Rusia , a dat tot sprijinul său 
politic conducătorului de atuncea [---------------------] În ce ne priveşte , stăm de gardă şi invităm 
Guvernul să-şi facă datoria până la capăt " ( aplauze puternice )
---------------------------------------------------------------------------

d)   Alexandru Mâţă     ( PNŢ-Anton Alexandrescu  )  :

/ Alex. Mâţă  deputatul basarabean "ţărănist""sterist""radical " "iunianist"    ( '30,'31, '33 ) 
  /  contribuţia lui Maniu la Marea Unire şi a lui Mihalache în două războaie mondiale 
" Deschizând discuţia la Mesaj , acum mai puţin de un an , 
şi vorbind despre PNŢ de sub preşedinţia lui Iuliu Maniu, eu mi-am exprimat , 



încă de atunci , părerea personală şi părerea partidului din care fac parte, 
arătând necesitatea desfiinţării PNŢ de sub preşedinţia lui Iuliu Maniu. [--------------------] 
Ideea înfiinţării Partidului Naţional Ţărănesc , fără îndoială, a fost o idee salutară. 
Eu personal, cu un grup de prieteni, am fost , poate , unul din primii care am pus temeliile
 unui partid ţărănesc în Ţara Românească [ Basarabia]  . După grupul grupul nostru , 
s-a înfiinţat Partidului Ţărănesc din Vechiul Regat , subreşedinţia lui Mihalache. 
A devenit şi ideologul Partidului Ţărănesc .[-------------------------] 
Şi la prima guvernare ,care a început la sfârşitul anului 1928, noi ne-am dat seama , 
cei din Partidul Ţărănesc, că acţiunea PNŢ este dusă pe căi greşite , 
ea fiind dusă împotriva muncitorimii. Nu a trecut nici un an de zile când, prin acea hotărâre 
luată la " Hotel Metropol" [Chişinău ] , Partidul Ţărănesc a hotărât să iasă din PNŢ.
S-a înfiinţat PŢ-Democrat [ 5 mai '31 ] Pe urmă, prin ieşirea lui Grigore Iunian, 
s-a înfiinţat Partidul Naţional Radical [13 febr.'33 ] 
A urmat apoi acţiunea lui Anton Alexandrescu   şi , iată, vedem cum, treptat , treptat ,
 PNŢ a ajuns într-o descompunere totală , 
elementele democratice neputând să-şi găsească loc în acest partid. [-------------------] 
Au afirmat mereu că ei sunt prietenii Uniunii Sovietice  ; voluntariatul lui Ion Mihalache a 
dovedit cât de prieteni au fost  [------------------------] Partidul nostru Naţional Ţărănesc , 
cel care a relevat întotdeauna ideea de trădare a democraţiei din partea conducătorilor 
partidului, Maniu şi Mihalache, astăzi îşi exprimă bucuria că ceea ce a afirmat el 
s-a dovedit că este adevărat . Partidul nostru sprijină , din toate puterile , 
măsurile luate de către guvern pentru a dizolva acest partid. [----------------] 
ei au trădat cauza democraţiei [----------] măsura este salutară . [---------] Felicităm guvernul 
[-------] ne exprimăm deplina mulţumire pentru dizolvarea PNŢ " ( aplauze puternice )
---------------------------------------------------------------------------------------------------

e) Cziko Laurenţiu ( Uniunea Populară Maghiară )  : 

    /  poziţia PNŢ privind minorităţile , în general, şi maghiarii , în special ; 
" [------------] PNŢ al lui Maniu ,
 sub masca de partid pseudo-democrat , nu a fost altceva decât focarul unei instigaţii 
împotriva populaţiei conlocuitoare din Ţara Românească. 
Adevărata lui faţă şi-a arătat-o atunci când Armata Română , cot la cot cu armata sovietică, 
a izgonit de pe teritoriul ţării trupele hortisto-hitleriste. [-----------] gărzile lui Iuliu Maniu
 au trecut la atac şi, la haita Seacă, Dominic şi alte localităţi,
 au masacrat , au omorât populaţia paşnică. 
Prin dizolvarea acestui partid, s-a înlăturat o piedică serioasă în calea progresului 
şi a înfrăţirii între poporul român şi popoarele conlocuitoare . În numele Uniunii Populare 
Maghiare, felicităm pe dl ministru de Interne Teohari Georgescu ( aplauze puternice )
şi salutăm hotărârea guvernului de a dizolva PNŢ -Iuliu Maniu " ( aplauze puternice )
-----------------------------------------------------------------------------

f.)     Anghel Dascălu   ( populaţia evreească ) : 

   /  poziţia PNŢ faţă de evrei  , faţă de antisemitism ; 
"Populaţia evreească din Ţara Românească 
a avut cel mai mult de suferit în timpul anilor din urmă , 
din partea forţelor reacţionare fasciste .[---------------------------------] 
Populaţia evreească a învăţat să-şi cunoască prietenii şi duşmanii  ; 
prietenii, care sunt , în acelaşi timp, şi prieteni ai democraţiei , 
şi duşmanii , care sunt , în acelaşi timp, şe de orientare antisemită. 
  "De aceea, populaţia evreească este astăzi unită în susţinerea regimului nostru democrat 
şi a fost îngrijorată de orice întărire a duşmanilor regimului, ştiind că , în timpurile din urmă, 
Partidul Naţional-Ţărănesc de sub conducerea d-lui Iuliu Maniu devenise 
locul de adunare , centrul tuturor elementelor fasciste , reacţionare şi antisemite , 
care îşi găseau astfel posibilitatea de manifestare politică , posibilitate pe care 
ele nu ar fi avut-o dacă şi-ar fi arătat adevărata faţă. [-----------------------] 



 "De aceea, energia Guvernului şi a regimului nostru democrat 
în combaterea acestor manifestări reacţionare , 
şi tăierea de la rădăcină a tendinţelor de reânviere a mişcărilor fasciste  [-------]
 este salutată de noi ca o chezăşie a securităţii noastre , a posibilităţii noastre de existenţă 
în egalitate cu poporul român , ca o perspectivă de bună dezvoltare a ţării , 
în care suntem cu toţii interesaţi. ( aplauze puternice )
--------------------------------------------------------------------------

g )      Achile Şaraga   ( PŢD - dr.Lupu ) : 

      /  una explicaţiile date de dr Lupu că nu este agentul Moscovei ;
" Partidul Ţărănesc Democrat 
împărtăşeşte măsura luată de guvern pentru dizolvarea PNŢ , 
partid devenit reacţionar şi fascist . PŢD omagiază Guvernul pentru această măsură 
şi pe dl ministru de Interne, Teohari Georgescu , care , prin vigilenţa d-sale , 
a putut descoperi   complotul   .( aplauze puternice )
  " După 23 august , ilustrul nostru fost preşedinte dr.N.Lupu , clar vizionar , 
a cerut d-lui Maniu să plece la Moscova şi să ia contact cu genialul Mareşal Stalin, 
salvatorul României  ; dl Maniu a refuzat , fiindcă nu a fost nici o dată alături de Uniunea 
Sovietică, şi a trimis pe dl Ghiţă Pop, cel mai neînsemnat membru al partidului , 
pentru a salva aparenţele, cu instrucţiuni negative. [---------------------] 
    "În încheiere , PŢD este alături de Guvern, pentru a lucra la curăţirea elementelor 
reacţionare şi fasciste , care încă mai sunt în ţară, şi felicită , cu toată căldura , 
pe dl ministru Teohari Geoogescu , pentru activitatea lui de a stârpi în Ţara Românească 
ultimele rămăşiţe ale reacţionarilor şi fasciştilor " .( aplauze puternice )
------------------------------------------------------

h.)  Ştefan Iorgovici ( PNL  ) : 

/  nu ştiu unde , la Tătărăscu sau la Gh.Vântu ( dacă el este cel din guvern ! ) 
      când vorbeau de comunişti, de URSS , de Moscova. ; 
  /  la Jurnalul Consiliului de miniştri , prin care au fost scoase în afara legii ,
     PCR sau Garda de Fier. 
" Fără a mai face o expunrere în profunzime a evenimentelor care au dus la Jurnalul
 Consiliului de Miniştri, expunere pe care a făcut-o şi dl ministru al Internelor
 şi antevorbitorii mei , în scurte cuvinte să-mi îngăduiţi
 să fixez poziţia Partidului Naţional Liberal faţă de acest Jurnal. 
   " PNL, consecvent cu politica urmată în cursul istoriei sale multidecenale, 
   nu poate să aprobe pe de-antregul acest   Jurnal,   
fiindcă PNL s-a dovedit , totdeauna , apărător al ordinei şi siguranţei Statului . 
( Aplauze pe băncile PNL ) 
"Aprobând acest Jurnal, să-mi îngăduiţi să remarc că PNL , 
care-şi revendică paternitatea tuturor legilor de apărarea ordinei şi siguranţei Statului, 
îşi găseşte în acest   Jurnal   , încă o dată, confirmată 
politica dusă de el de atâtea zeci de ani " ( aplauze ) 
-------------------------------------------------------------

i   )    Alexandru Calotă    ( Frontul Plugarilor )  : 

     / la  Frontul Plugarilor în alegerile parţiale din 1935, la Hunedoara.  / 
     / la pactul electoral Maniu -Codreanu  , din 1937 / la îngăduinţa faţă de legionari / 
 " Organul de luptă politică a plugărimii muncitoare , priveşte cu adâncă satisfacţie ,
actul de guvernământ citit de dl ministru al Treburilor Dinăuntru. 
   " Nu este un simplu decret de dizolvarea unui partid, depăşeşte mult sfera acestuia, 
este însuşi un verdict dat de ţara aceasta care a înţeles 
să aplice sancţiunea unui partid dăunător intereselor mari ale neamului  ( aplauze ) 
   "   Dacă   plugărimea ar privi   numai prin această prismă , atitudinea avută faţă de marea 
problemă socială a reformei agrare , dacă   s-ar gândi   numai la asasinatele , la împilările, 



la participarea activă , la toate maşinaţiunile pe căi criminale ale acestui partid, 
tot ar trebui să aprobe actul de guvernământ. [-------------------] 
      "  De doi ani încoace, n-a fost complot, n-a fost conspiraţie,
 oricum s-ar numi şi oriude şi-ar fi avut sălaşul, 
în văgăuni de munţi, în păduri, în cluburi subterane, 
n-a fost nici o conspiraţie în care firul conducător să nu ducă în str.Corăbiei ,
 la clubul manist, sau în biroul d-lui Maniu şi aghiotanţilor săi, 
o permanentă legătură a fost între aceste nuclee şi conducerea PNŢ . 
  " Pornind de la acceptarea în partid , cu onoruri surle şi trâmbiţe, a lui Horaţiu Comanici ,
 acolo şi-au găsit adăpost toţi cei care , dezbrăcând haina verde , 
credeau că dacă pun insigna d-lui Maniu îşi pot absolvi trecutul   .   
Toţi foştii nazişti, hitlerişti, şi-au găsit acolo un comod culcuş ,
 crezând că de acolo vor putea activa şi înfige adânc cuţitul în pieptul ţării .
[----------------------------------------] ( Calotă citeşte Moţiunea  ) 

¤ Moţiunea : 

" Parlamentul ţării consideră că dizolvarea Partidului Naţional Ţărănesc -Maniu  constituie o 
măsură de dreaptă apărare a regimului democratic din România , 
măsură prin care se contribuie la consolidarea şi mai temeinică a tinerei democraţii româneşti. 
   " Încercarea de fugă peste hotarele ţării a fruntaşilor PNŢ dezvăluie şi mai evident 
caracterul antinaţional şi antipopular al acestui partid 
şi activitatea dăunătoare a conducătorilor săi. [-------------------------------------------] 
  " Parlamentul ţării consideră că actul de dizolvare a PNŢ-Maniu 
a fost dictat de interesele supreme ale ţării 
şi că Guvernul , luând această măsură de apărare a Statului , 
a îndeplinit o datorie constituţională şi legală. [----------------" 
-------------------------------------------------------
-  Mihail Sadoveanu : Doamnelor şi domnilor deputaţi, consult Camera dacă nu e cazul ,
 potrivit art. 104 , alin.2 din Regulament     , să se treacă imediat la votul cu bile. 
 Adunarea aprobă. Se trece la vot . Sadoveanu citeşte rezultatul votului :
Votanţi ……………. 295 
Bile albe pentru….  294
Bile negre contra ..    1
Adunarea a adoptat moţiunea.   Suspendă şedinţa 
                           DAD , MO 64, 29 iul.'47 
________________________________________________________________

3.) Procesul PN Ţ / Actul de acuzare / Interogatorii / Mărturii  /      29 oct '47 
(  Ediţia Marcel- Dumitru Ciucă  , "   Procesul lui Iuliu Maniu "    , vol  II. Partea I, II 
Editura Saeculum,  Bucureşti, 2001  ) 
[ LD : extrag şi rezum doar referirile privitoare la perioada 1918-1940 , 
 şi caracterizări generale la adresa PNŢ sau a liderilor acestuia.    ] 
LD : la subsol, eventual ,  comentarii … salt peste timp ''''''''''''''' ]
Atenţie LD : În cadrul procesului de examinarea "recursului în anulare " din 12 oct.1998, 
avocatul Ghiga Mihail a demonstrat că faptele imputate nu constituie 
infracţiuni şi acte specifice de încălcare a ordinii de drept .]

RAPORT INTRODUCTIV 
[ Lotul de acuzaţi  ]
[ PNŢ , ca partid politic  ]
[ Guvernările PNŢ : Prigonirea mişcărilor proletare ]
[  PNŢ faţă de ţărani ]
[ PNŢ : politica economică-financiară ]
[ Corupţia naţional-ţărăniştilor ]
[ Iuliu Maniu , Ion Mihalache - pregătind dictatura fascistă ]



[ Admiraţia. pentru Mussolini, Hitler,  CZCodreanu, Antonescu ]
[ PNŢ şi complicii de la Ministerul Afacerilor Străine .]
[ Culpabilităţi şi fişe" biografice" pentru inculpaţi ]

INTEROGATORII 
a. ) Nicolae Penescu 
[   Istorie …1918 ….1928…. 1933…. 1938  ]
[ Istorie … perioada de după 23 august 1944….]
b.) Nicolae Carandino 
  ["Dreptatea" şi Maniu ] 
c.Ilie Lazăr ,  /  30 oct.'47 
[ Gărzile paramilitare  ] 
[ Gărzile muncitoreşti  ] 
[ Maniu - Antonescu ]
[ Grupul Gafencu, Buzeşti , Cretzianu, Vişoianu  ] 
[ Tămădăul  ] 
d.) Ion Mihalache / 30 oct.'47 
[ Structuri şi funcţii în PNŢ ] 
[  PNŢ -  partid democratic ] 
[ Legionarii ] 
[ Grupul din străinătate ; Guvern în străinătate ?  ] 
[ Grupul Militar  ] 
[ Libertatea politică  versus  represiunea politică ]
[  Maniu :  Transilvania !  ] 
[ Participare sau boicot parlamentar ?  ] 
e.) Iuliu Maniu  / 31  oct.'47 
[ Despre colaboratori … ] 
[ Tămădău  ] 
[ Guvern în străinătate ?! Intervenţie străină ? ] 
[ "Dreptatea " … Carandino  ] 
[ Legionarii ] 
! Boicot parlamentar  ] 
f.) Vasile Serdici 
 [ El şi PNŢ   ] 
 [ P. N. Ţ.  ] 
[ Maniu şi legionarii ] 
[ Mihalache şi războiul  ]
g.) Victor Rădulescu -Pogoneanu 
 [ Documentele de la MAE ] 
h)      Emil Oprişan ,  
[ Documentele de la MAE ] 
i.)      Ion de Mocsony Stârcea  
-----------------------------------------------------------------------

MARTORII 
a) G-ral Grig.Stoika  [ Cercul militar  ]                b) G-ral Ermil Gheorghiu  [ Cercul militar  ]
c)  Comandor Mircea Cioroiu   [ Cercul militar  ]d) Comandor Gh.Mocanu[ Cercul militar  ]
e)   Paleacu P.Nicolae      [ Sumanele Negre ] f. )   Steanţă Dumitru   [  Sumanele Negre ]
g) Chintescu Gheorghe [  Gărzile Maniu    ] h. ) Tanţu Mihail [ Organizaţia Rezistenţei ] 
i )   Novac Victor    ]Tineretul PNŢ ] 
j  .)   Popescu -Mehedinţi Ion   [  "Dreptatea"  ] k.)   Nestor Badea  [ "Dreptatea"  - linie de conduită  ] 
l .)   Zaharia Boilă   [   PNŢ : atitudinea faţă de URSS ] [  " Gărzile Iuliu Maniu "  ] 

* Notă. Corneliu Coposu, [  PNŢ: atitudinea faţă de URSS  ; 



         Conduita anglo -americană faţă de România ]

m .)   dr.Grigore Graur   [ Iul.Maniu -  democrat ; filosemit  ] 
n .)   Vasile Netea   [  Iuliu Maniu - luptător pentru unire ;   Ilie Lazăr- contra Dictatului de la Viena  ] 
o .)   Mihail Romniceanu   [ Colaborarea PNŢ-PNL-  ]  [ Memoriile .; Conferinţa de Pace  ] 
r .)   Constantin Titel Petrescu     [ Colaborarea PSD cu PNŢ şi PNL ] 
s .)   av.Iovipale   [ greşelile PNŢ ]     ş .) Tudor Arghezi [ Ziaristul Carandino ] 
t .) Gligor Zambaccian [ Ziaristul Carandino  ] 
-----------------------------------------------------------------------

PROCURORII  ( acuzarea ) 
a) Procuror col.Stanciu 
[ Trecutul criminal al PN T ] 
[ PN T  / Garda de Fier  ] 
[ PNŢ-  Hitler    Mussolini  ]
[ PNŢ  -  Carol II  ;    Antonescu ]
b) Prim procuror  col.Georgescu Alexandru 
[ Concluzii la dezbateri  ] 
______________________________________________________________

AVOCAŢII      ( apărarea  ) 
a ) av. Paraschivescu -Bălăceanu  ptr. Iuliu Maniu ] 
b ) av. Gr.Dobrovici  (  ptr.I.Mihalache ) 
c ) av. Adrian Dumitriu ( ptr. N.Penescu ) 
d ) av.Mircea Manolescu  (  ptr. N.Carandino ]
e ) NNVasiliu  ( ptr.V.Rădulescu -Popgoneanu ) 
f ) av.Ionel Teodoreanu  (  ptr. Emil Oprişan ) 
g ) av.Radu Matei   ( ptr. Vasile Serdici ; ziarist ) 

Ultimul cuvânt al acuzaţilor 

1. )  Roiu Florin 
2.)  Camil Demetrescu 
3.)  Emil Lăzărescu 
4.)  Rădulescu -Pogoneanu [solidarizare şi răspundere ] 
5.)  col.Stoika Ştefan 
6.)  N.Carandino 
7.)  Ilie Lazăr    [Respingerea acuzaţiilor  ]  [ Solidarizare cu Maniu ] 
8.)  Mocsony Stârcea 
9 )  R.Niculescu -Buzeşti  [ desolidarizare de frate ] 
10. col.Stătescu 
11. Nicolae Penescu [ solidarizare parţială ] 
12. Ion Mihalache . [ respingerea acuzaţiilor ] [ răspundere parţială ] [solidarizare cu Maniu ] 
13. Iuliu Maniu [ Complot ?!  ] [ Complot militar  ? ] [ Spionaj pentru străini ? ! ]
                         [ Război ani-sovietic ?!  ] [ Respingerea acuzaţiilor  ] 
14.Acuzat Vasile Serdici  [Desolidarizare totală şi definitivă ] 
15. Acuzat E. Oprişan [ Desolidarizare totală ] 
__________________________________________________

Acuzarea / 29 oct.'47

[ Lotul de acuzaţi  ] 

 PrimProcuror col.Georgescu Alexandru , " Raport introductiv" ( Actul de acuzare ) 
 Acuzaţi prezenţi  :  Maniu, Mihalache, Penescu, Carandino,  Ilie Lazăr , V.Serdici, 
 Radu Niculescu -Buzeşti ,col.V.Stoica ;  aviatorii ; 
 Vict.Rădulescu -Pogoneanu , I.Mocsony Stârcea 



 Acuzaţi lipsă : Grigore Niculescu Buzeşti, Grig.Gafencu, Alex.Cretzeanu, C.Vişoianu 
Avocaţi ( angajaţi sau din oficiu ).Printre care : 
Decan Paraschivscu -Bălăceanu ( ptr.Iuliu Maniu ) ;Dobrovici ( ptr. Mihalache, din oficiu ) , 
Ursu ( ptr. Ilie Lazăr )  ; Radu Matei ( ptr. Serdici ) ;Manolescu ( ptr. Carandino ) 
 Ionel Teodoreanu ( ptr.Emil Oprişan ) ;  Sandu Lăzărescu ( ptr.Emil Lăzărescu ) 
Martorii acuzării : 57 ;  martorii apărării : numeroşi, pentru fiecare inculpat  ; 
-   Iuliu Maniu : cere amânarea dezbaterii pentru a studia dosarul ;   se respinge . 
-   Ion Mihalache : renunţă la apărare ; renunţă la orice martori şi la orice apărare normală ,
    Vrea să citească  Motivaţia - se respinge .
----------------------------------------------------------------------------

A. Prim-Procuror col.Georgescu Alexandru , " Raport introductiv" , 29 oct.'47 

[ Actul de acuzare  ] 

" Noi, col.mag. Georgescu Alexandru, prim procuror al Tribunalului Militar al Regiunii II Militară, 
 Văzând actele alăturate ce formează dosarul cercetărilor preliminare adunate în contra lor : 
1.Iuliu Maniu     2.Ion Mihalache    3. Nicolae Penescu     4.Nicolae Carandino  
5.Ilie Lazăr   6.Grigore Niculescu -Buzeşti       7.Grigore Gafencu     8. Alexandru Cretzeanu 
9.Constantin Vişoianu    [-------]13.Emil Lăzăresu  14.Camil Demetrscu  15.Vasile Serdici 
18.Ion de Mocsony-Styrcea  19lt.col. Dumitru Stătescu  ( p. 10 ) 
 Acuzarea / 29 oct.' 47 

 [ PNŢ , ca partid politic  ]

 " Constatăm următoarele: 
  În fapt : 
      "Din probele dosarelor , încheiate de organele de cercetare, privitor la acuzarea lui 
Iuliu Maniu , Ion Mihalache,Nicolae Penescu , Grigore Niculescu Buzeşti şi alţii , 
rezultă cu evidenţă că Partidul Naţional -Ţărănesc condus de ei, 
sub masca apărării intereselor naţionale , în tot timpul existenţei sale , a fost 
un duşman al poporului român , un stîlp al imperialismului şi al reacţiunii internaţionmale 
     " PNŢ poartă răspunderea directă 
pentru instaurarea dictaturii fasciste a lui Antonescu 
şi pentru intrarea în războiul criminal hitlerist , 
care a provocat cel mai mare dezastru naţional din istoria neamului românesc. 
    " Maniu şi partidul său , stând în fruntea reacţiunii române , au fost şi au rămas ,
 până la urmă, slugi devotate ale capitalului străin , agenţi ai imperialismului , 
care au trădat suveranitatea, libertatea şi independenţa naţională a Statului Român. 
    " După cum arată rezultatele cercetărilor , partidul lui Maniu şi-a încheiat drumul său   ,   
transformându-se într-o organizaţie conspirativă de spioni şi complotişti , care , 
cu sprijinul direct din afară al cercurilor imperialiste ale unor state străine, 
pregătea răsturnarea prin forţă a regimului democrat din România. [--------------------] 
   "Crimele comise împotriva popoului român de Maniu şi Mihalache şi ceilalţi acuzaţi,
în perioada ce a urmat zdrobirii dictaturii fasciste a lui Antonescu, 
şi victoriei obţinute de forţele democraţiei din ţară, 
sunt o încoronare a trădării naţionale care caracterizează întreaga istorie a PNŢ.
   " Documentele originale ale trecutului dovedesc că încă pe vremea imperiului Austro-
Ungar , aşa-zisul Partid Naţional din Ardeal , condus de Iuliu Mamniu , 
era un reazem al monarhiei Habsburgice , asupritoarea poporului român .
[ -------------------- ] Declaraţiile conducătorilor PNŢ, Iuliu Maniu şi Alexandru Vaida -Voevod, 
precum şi alte probe scrise confirmă faptul că aceşti vechi duşmani ai poporului român, 
s-au pus în slujba Imperiului Austro-Ungar, 
care a asuprit şi jefuit populaţia românească a Banatului şi Ardealului. 
Acestea sunt antecedentele unuia dintre partidele aşa-zise istorice , ale PNŢ, 
care, încă de acum 40 de ani, a trădat cele mai vitale interese ale poporului român .
[----------------------] 
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[ Guvernările PNŢ : Prigonirea mişcărilor proletare ] 

[ LD :Atenţie !  nu este pomenit nici o dată , sub nici o formă , Partidul Comunist ,
  organizaţiile înfiinţate de el,  sau pe fruntaşii comunişti arestaţi, judecaţi, condamnaţi . 
  Nici nu citează nici un document emis de PCR în perioadă ,
  ca şi când activitatea revoluţionară , ilegală a PCR nu ar fi existat ] 
   " Cele mai negre zile din istoria României , sunt legate de venirea la putere 
a guvernelor naţional-ţărăniste, în frunte cu Maniu, Vaida Voevod şi Mironescu , 
care , prin metodele lor de guvernare, se deosebeau prea puţin de cele ale lui Antonescu, 
care au fost : teroarea politică, închisori şi asasinate în masă , şomaj şi biruri insuportabile. 
    " După venirea lor la putere , guvernele naţional-ţărăniste, prin activitatea lor, 
au dezvăluit întregul caracter antipopular şi antidemocratic al partidului lui Maniu. 
Cu toate că trecuseră , 15 ani de la sfârşitul războiului , 
Maniu şi Vaida Voevod menţin în vigoare legea cenzurii   şi   stării de asediu   
înfiinţează Tribunale Militare , cu scopul de a înăbuşi mişcarea populară
pentru libertăţile democratice . 
     " În ciuda promisiunilor demagogice pe care Maniu nu le precupeţea,
 pentru a înşela poporul şi a veni la putere, în ciuda asigurărilor pe care le dădea
 în timp ce era în opoziţie, că naţional-ţărăniştii vor asigura libertateta sindicală , 
guvernul prezidat de Maniu a recurs la ajutorul Poliţiei pentru a împiedica
 ţinerea Congresului Sindicatelor Unitare , convocat la 6 aprilie 1929 , la Timişoara .
După sângeroasa agresiune a Poliţiei asupra conducătorilor mişcării sindicale,
 Sindicale Unitare au fost dizolvate , patrimoniul şi arhivele lor au fost confiscate , 
sediile închise , iar sute de sindicalişti de seamă au fost întemniţaţi. 
     " După atacul de la Timişoara, a urmat măcelul de la Lupeni,[1929] 
unde au fost asasinaţi 30 de mineri şi 100 de răniţi .
    " În toamna anului 1932, guvernul naţional-ţărănist 
ia măsuri politice şi economice spre împotriva proletariatului ţării , 
cu scopul de a asigura plata împrumuturilor străine şi a dobânzilor cămătăreşti aferente. 
Muncitorimea s-a opus acestor măsuri şi guvernul naţional-ţărănesc a fost silit să cedeze , 
pentru a câştiga timp , ca apoi să treacă la noi agresiuni împotriva poporului. 
La 16 februarie 1933 , sute de muncitori au fost asasinaţi în atelierele " Griviţei" 
şi  alte mii au fost arestaţi. 
Guvernul naţional -ţărănesc care , înainte de a veni la putere ,
 declara că va acorda poporului toate libertăţile democratice , 
dizolvă sindicatele, Blocul Muncitoresc -Ţărănesc, Comitetele de ajutor muncitoresc, 
Comitetele de şomeri, închide sediile şi arestează pe conducătorii lor. " ( p. 46 ) 
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[ ¤ PNŢ faţă de ţărani ]

"  La fel e duşmănoasă a fost politica naţional-ţărănistă faţă de   ţărănimea muncitoare .   
Maniu, Mihalache şi ciracii lor , încă din 1921 votează împotriva reformei agrare .
   " Venind la putere, naţional -ţărăniştii votează aşa-zisa Lege a circuitului bunurilor rurale , 
lipsind ţărănimea săracă de pământul primit în urma Reformei Agrare 
şi întărind poziţia moşierilor şi ale minorităţii de chiaburi la sate .
Cităm mai jos textul declaraţiei citită de Mihalache în Senat  : 
        < Nu se deposedează nimeni cu forţa, se autodeposedează cine vrea să vândă , 
         cumpără cine poate cumpăra , cu o anumită limită. 
          Este procesul de selecţiune naturală în faţa căruia oricâte piedici artificiale vei impune,
          ele tot vor fi biruite .  > ( M.O. 27, 1 febr. 11930, p.56 ) 
Mihalache considera <pierdere a proprietăţii din proprie voinţă > , faptul că ţărănimea 
săracă , copleşită de biruri grele şi lipsită de crdite din partea Statului, 
a fost silită să-şi vândă pământurile .
El aplică faţă de ţărănime principiul <selecţiunii naturale>, valabil pentru fiare     şi care, 



după cum se ştie, a fost principiul de bază al ideologiei fasciste plină de ură de oameni. 
Politica "ţărănistului" Mihalache a dus la sărăcirea nemaiauzită a ţărănimii muncitoare .
În urma acestei politici criminale, 59% din gospodării având până la 10 ha, 
au fost grevate de impozite ipotecare şi urmau să fie lichidate .  ( p. 47 ) 
Acuzarea / 29 oct.' 47 

[ PNŢ : politica economică-financiară ]

[ Corupţia naţional-ţărăniştilor ]

 " În politica sa economică şi financiară, PNŢ a subordonat economia ţării intereselor 
bancare şi monopolurilor străine. 
În programul său, elaborat din anul 1926, PNŢ a scris : 
<  Egalitatea de tratament a capitalului străin şi român în faţa legilor şi a administraţiei . > 
Astfel a fost deschisă poarta largă pentru invazia colonială a captalului străin 
şi a reprezentanţilor săi în ţara noastră, care au ocupt posturi de comandă în ministerele 
şi instituţiile economice şi financiare ale ţării. 
Pentru a atrage capitalurile străine în ţară, guvernul naţional-ţărănesc a schimbat legile ţării 
în sens favorabil pentru capitaliştii străini şi a scăzut cu mult tarifele vamale. 
România a fost transformată într-o ţară dependentă de monopolurile internaţionale.
   " Fruntaşii naţional-ţărănişti s-au dovedit a fi amestecaţi în "Afacerea   Skoda  "   ,
 printre ei este şi acuzatul de azi Ilie Lazăr, 
precum şi fruntaşii naţional ţărănişti Mihai Popovici şi Romulus Boilă. 
[----------] Operaţiunea cu drumurile suedeze, care a costat ţara 3 miliarde lei, 
cu uzina "Nitrogen" , dată pe mâna lui Romulus Boilă, 
nepot şi administrator al averii lui Iuliu Maniu  ; 
concesiunea chibritelor , acordată infractorului internaţional Kreuger ; 
veroasa concesiune a telefoanelor şi tot atîât de onerosul monopol al sării , 
toate aceste manopere iniţiate cu participarea directă a naţional-ţărniştilor ,
 au prejudiciat Statul cu sume enorme de bani, 
îmbogăţind pe bancheri şi industriaşi, membri ai PNŢ . 
    " În urma activităţii guvernelor naţional-ţărăniste , economia românească 
a ieşit grevată de împrumuturi străine, încheiate cu dobânzi cămătăreşti. 
    "O parte însemnată a a bogăţiilor naţionale a trecut în mâna monopolurilor străine. 
În mai multe Consilii de administraţie ale societăţilor petrolifere , metalurgice şi miniere, 
controlate de monopoluri străine, s-au încuibat fruntaşii naţional -ţărănişti : 
Mihai Popovici, Ghiţă Pop, Alexandru Vaida -Voevod, Emil Haţieganu,
Ion Pop, Romulus Boilă, Nicolae Penresc şi alţii."  (p. 47-48 ) 
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[ Iuliu Maniu , Ion Mihalache - pregătind dictatura fascistă ] 

[ Admiraţia. pentru Mussolini, Hitler,  CZCodreanu, Antonescu ] 

[  LD , 18 sept.2003 .Ion pleacă spre Montreal , prin Paris , unde va sta 5 zile. 
 Vorbim despre întâlnirile pe care le va avea : cu Goma, cu Radu Portocală, cu Cicerone Ioniţoiu, 
 poate cu Monica Lovinescu şi Ierunca, cu … x , y, z, iar eu , care citesc de câteva luni ,
memoii şi mărturii ale emigraţiei române …. Mărturisesc că nu ştiu ce să-i mai spun…  ] 
 [ LD :  Printre aceste discuţii , fişez , din ce în ce mai deprimată acest document şi constat : 
 Totul rupt de context, răstălmăcit ; colaj de citate trunchiate . 
   Onestitatea celor doi , să zicem chiar că unele erori de apreciere , 
  declaraţii ocazionale sau protocolare , sau  să zicem, nefericite ,
   deturnări de "direcţie" electorală urmărită în 1937  ( de la liberali …  la " forţele democratice" ) 
   de la o schimbare de conjunctură agravantă  ( de la Carol al II-lea la Antonescu  ) 
  într-o vreme când Mussolini, Hitler, Antonescu, nu fuseseră declaraţi " criminali" ….
   ( faţă de Pactul Hitler -Stalin , cu toate consecinţele sale !  ) 
  puse pe răbojul "crimelor" de care se făcuseră vinovaţi cei doi ! ] 



 "Guvernele naţional -ţărăniste au curăţat drumul 
pentru instaurarea dictaturii fasciste în ţara noastră. 
   " Acuzatul de astăzi, Ion Mihalache, după înapoierea sa din Italia, publica următoarea 
declaraţie , apărută în "Dreptatea" din 11 noiembrie 1934 : 
< Am făcut în Italia un voiaj de studii politice .Am văzut pe dl.Mussolini şi o serie 
de personalităţi. Mi-am propus să văd ce învăţăminte se pot trage pentru noi. … 
Sunt foarte mulţumit de rezultatele călătoriei … Am plecat cu cea mai plăcută impresie … 
Am admirat opera de modernizare a lui Mussolini … 
Nu încape îndoială că Italia de azi e operalui Mussolini , care , 
într-adevăr e o personalitate excepţională . > 
    "  Mihalache vizitează nu numai Italia fascistă , dar şi Germania hitleristă .
El asistă la o recepţie dată de Hitler şi duce tratative cu Goebels. 
Mihalache devine un militant activ al regimului criminal fascist
şi militează pentru instaurarea lui în România. 
         "Aceeaşi atitudine o are şi acuzatul Maniu .
Amândoi pregătesc condiţiunile pentru încheierea alianţei cu Germania hitleristă. 
                 Zaharia Boilă, care era unul din apropiaţii lui Maniu , 
                 scria   în ziarul " România Nouă"  din Cluj, , în 1934 : 
                < Dl Maniu a socotit necesar să-şi exprime în mod public 
                 simpatiile , stima  şi solidaritatea cu idealurile proclamete de Mussolini. > 
      " Într-o cuvântare ţinută la 28 iulie 1936, în Vinţul de Jos, 
şi publicată într-un supliment al ziarului "Cuvântul Ţărănimii" , 
                     Maniu a declarat : <Bine mi-a părut când am văzut că sancţiunile contra Italei 
                    trebuiesc şterse,  căci eu am fost cel dintâi om politic care a spus că 
                     trebuie să fim alături de Italia.  > 
Maniu a fost un adept activ al lui Mussolini , cât şi a lui Hitler" 
Ziarul "Adevărul" din 2 dec. 1937, publică următoarea declaraţie a lui Iuliu Maniu : 
               < Avem ca exemplu pe Mussolini în Italia şi pe Hitler în Germania ,
                 care , prin voinţele lor nestrămutate, au reuşit să trezească onştiinţele 
                 naţiunilor respective , ajungând astăzi la realizări invidiate de lumea întreagă    >   
În cuvântarea ţinută în şedinţa Comitetului Executiv şi publicată în " Dreptatea" , 
din 3 dec. 1937trecând de la aprecieri elogioase la adresa dictatorilor fascişti , 
la politica pe care trebuie să o urmeze PNŢ, Maniu a declarat : 
                  < Sunt de părere că şi noi, poporul român, trebuie să facem la fel . > 
      "Partidul lui Maniu a încheiat un acord cu şeful Gărzii de Fier   ,   Corneliu Codreanu  ,   
şi fascistul Gheorghe Brătianu, cu scopul de a împiedica 
succesul forţelor democratice la alegerile din toamana anului 1937.
                   Făcându-şi depoziţia în calitate de martor la procesul lui Corneliu Codreanu , 
                   la 25 mai 1938, Maniu a declarat : 
                 < Am făcut pactul de neagresiune în alegeri,  pentru că m-am convins 
                  de sinceritatea şi lealitatea acuzatului Codreanu .> 
  " Prin declaraţia lui Maniu se stabilesc acţiunile sale solidare cu Corneliu Codreanu , 
agent al Gestapoului, adept fanatic al Fascismului. 
    " Rămâne stabilit prin documente că politica PNŢ , care a activat împreună şi în alianţă 
cu Corneliu Codreanu, a uşurat venirea la putere a   dictatorului fascist Antonescu .  
             Vorbind în calitate de martor la procesul lui Antonescu , Maniu a declarat : 
              < Eu am avut mandantul să mă pun în contact cu dl Mareşal Antonescu 
                 şi să analizăm cu d-sa o înţelegere conform acestui mandat .[sept. 1940 ] 
               Ne-am înţeles să ne întâlnim la Ploeşti, unde ne-am şi întâlnit. 
               Am stat de vorbă cu dl Mareşal Anonescu , am văzut care sunt planurile d-lui 
              Mareşal,  şi i-am arătat care sunt planurile mele . 
             Am stabilit , prin urmare , că nu vom primi un mandat din partea Regelui Carol 
              şi am stabilit că, în cazul când Regele Carol va abdica , 
              vom participa cu toţii la guvern, neprecizând cine va fi preşedinte. [-------------------]   > 
" PNŢ a sprijinit în mod deschis regimul lui Antonescu "   ( p. 48-49  ) 
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[ PNŢ şi complicii de la Ministerul Afacerilor Străine .]

    " Acuzţii Maniu şi Mihalache au atras în acest complot , atât cei mai apropiaţi colaboratori 
ai lor, fruntaşii PNŢ , precum şi un grup de funcţionari superiori ai Ministerului Afacerilor 
Străine , în activitatea lor trădătoare şi conspirativă îndreptată împotriva 
intereselor poporului român , împotriva independenţei şi suveranităţii Statului nostru .
[-----------------------------------------------] 
  " Organizaţia de complotişti ai PNŢ îşi creiază în străinătate un centru
 format din trădători care au refuzat să se întoarcă în ţară , şi , în special, 
din foşti diplomaţii români.
    " Acuzaţilor Grigore Gafencu şi Alexandru Cretzeanu , care au stat în fruntea centrului din 
străinătate [……] li se alătură Grigore Niculescu -Buzeşti şi Constantin Vişoianu , 
fugiţi din România cu ajutorul reprezentanţilor americani .
   " Grigore Niculescu -Buzeşti vine investit cu împuterniciri speciale , nu numai din partea 
lui Maniu , dar şi din partea celorlalte două partide din aşa -zisa opoziţie 
[ PNL-Dinu Brătianu  şi PSD-C.Titel -Petrescu   ] [----------------------------------------] 
    " Cercetările au stabilit că acuzatul Maniu a întreţinut legături criminale 
cu reprezentanţii ţărilor străine , nu numai prin acuzatul Grigore Niculescu -Buzeşti , 
dar şi în mod personal.
     " Folosind desele sale vizite obişnuite la Misiunile Americană şi Engleză ,
 Maniu a dus , cu şeful Misiunii SUA , dl Burton Berry, tratative privitoare la necesitatea 
răsturnării prin violenţă a regimului democratic legal. [----------------------------------------] 
  " Acuzaţii Maniu şi Mihalache, ajungând la convingerea că toate eforturile lor pentru 
răsturnarea guvernului legal al ţării n-au dat rezultatele dorite , au dus la o izolare şi mai mare de 
popor, au luat hotărârea [------------] să-şi creeze în emigraţie un aşa-zis " Guvernpropriu! , cu 
ajutorul cercurilor imperialiste ale statelor străine. "   ( p. 15-16 ) 
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[ Culpabilităţi şi fişe" biografice" pentru inculpaţi ]

 [ LD : nu ştiu unde şi cum le voi folosi… dar … lista aceasta  spune multe … informaţiile sunt 
culese din câteva capitole, la care se revine nominal   ] 
    " Culpabilitatea fiecăruia dintre candidaţi se stabileşte astfel : 
1.Iuliu Maniu , fostul preşedinte al PNŢ, proprietarul minelor de aur din Baia de Arieş ( de o 
suprafaţă de 63 ha ) , din Băişoara Săcel ( 180ha ), din După Piatră ( 52 ha ) , şi altele, 
proprietarul moşiilor şi viilor din jud.Sălaj. 
S-a făcut vinovat în aceea că , în perioada din martie 1945 şi până în ziua arestării sale ,
în iulie 1947, a organizat şi a condus complotul împotriva Statului , 
a condus activitatea subversivă şi ilegală a reacţiunii române , 
sprijinindu-se pe cercurile imperialiste ale Statelor Unite ale Americii şi Angliei 
 [ ----- urmează , detaliat , dovezile  de după '45 ----- ] [----------------------------] 
 De cetăţenie română, 75 de ani, de profesie proprietar agricol, necăsătorit, 
domicialiat în Bucureşti , în prezent arestat … 
 [ urmează peste 21 de aticole din Codul Penal şi  Codul Justiţiei Militare, care i se aplică ] 
[----------------------------------------------] 
2.   Ion Mihalache   , fostul vicepreşedinte al PNŢ  şi proprietar al orezăriilor, pădurilor, viilor , 
livezilor şi vitelor din Inuri -Călineşti şi Dobreşti , fost ministru de Interne în guvernele 
Mironescu şi Vaida , purtând răspunderea pentru măcelul sângeros de la Griviţa,
 fost sfetnic al regelui Carol II, a întreţinut legături cu Hitler şi Mussolini  şi cu mulţi fruntaşi 
ai partidului hitlerist , participând personal la acest război pe frontul de Răsărit , în calitate de 
voluntar  [ ----- urmează , detaliat , dovezile de după '45 ----- ]
de cetăţenie română, 65 de ani, de profesie proprietar agricol, căsătorit, domicialiat în 
com.Dobreşti -Argeş, în prezent arestat .
 [ ca la Maniu,  art. din Cod Penal şi Cod justiţie Militară ] 
[----------------------------------------------]
3. Nicolae Penescu , fostul secretar general al PNŢ, avocat, preşed. Consil. de Administraţie 
al Soc. Suedeze "Erikson" , proprietar de case şi al unei ferme din jud. Argeş, 



cu suprafaţa de 142 ha, fost ministru de Interne în guv. Sănătescu
[ ----- urmează , detaliat , dovezile de după '45 ----- ]
cetăţenie română, 50 de ani, căsătorit, avocat, domiciliat Bucureşti, arestat . .
[ cca 6 art. art. din Cod Penal şi Cod justiţie Militară ] 
[-----------------------------------------------] 
4.  Nicolae Carandino   ,  fostul redactor al ziarului "Dreptatea" , 
fost în perioada războiului criminal hitlerisrt, colaborator al lui Pamfil Şeicaru, 
fost în serviciul Ministerului de Propagandă hitlerist a  lui Goebels,
 [ ----- urmează , detaliat , dovezilede după '45 ----- ]
cet.română, 42 ani, ziarist, căsătorit, Bucureşti, arestat . 
[ Încălcare a cca 6 art. art. din Cod Penal şi Cod justiţie Militară ] 
[-----------------------------------------------] 
5.  Ilie Lazăr   , membru al Delegaţiei Permanente a PNŢ, secretar general al organizaţiei 
naţional-ţărăniste din Ardeal , avocat, membru în Consil.de administraţie la " Neuman " 
( Arad ) al firmei ITA şi al uzinelor "Malaxa " , este acuzat pentru că 
[ ----- urmează , detaliat , dovezilede după '45 ----- ] 
Cet. Română, 52 de ani, avocat, căsătorit, Bucureşti, arestat . 
[Încălcare a  cca 9 art.  din Cod Penal şi Cod justiţie Militară ] 
[------------------------------------------------] 
6.     Grigore Niculescu -Buzeşti   , membru PNŢ [----------------- ]
împuternicit special , persoană de încrederea acuzatului Maniu,
la curent cu întreaga activitate criminală a acuzaţilor Maniu şi Mihalache , 
având un rol de frunte în organizarea complotului împotriva Statului democratic  [----] 
a fugit din ţară în sept.'46,  cu sprijinul cercurilor   imperialiste ale SUA şi ale Angliei ; 
 [ ----- urmează , detaliat , dovezilede după '45 ----- ] 
 Cet.român, major , fără profesiune, Bucureşti, dispărut , văduv (  soţia sa,  Catrin Hiotu) 
[ cca 20  art. . din Cod Penal şi Cod justiţie Militară ]
 [--------------------------------------------] 
7.) Grigore Gafencu , se află în străinătate , autorul convenţiei "Wohltat " potrivit căreia 
economia românească a fost transformată într-un apendice al economiei Germaniei fasciste
 [ ----------] în mod trădător a refuzat să se întoarcă în ţară după instaurarea regimului 
democratic în România ; în calitate de om de încredere al acuzatului Maniu , 
a fost numit membru al centrului complotist din străinătate ; 
împreună cu acuzatul Cretzianu, apoi cu Grigore Niculescu- Buzeşti şi C.Vişoianu , 
au realizat măsurile stabilite de şefii complotului contra Statului , 
acuzaţii Maniu şi Mihalache , în vederea răsturnării prin violenţa şi cu ajutorul cercurilor 
imperialiste ale SUA şi ale Angliei , a guvernului democratic din ţară. 
[ ----- urmează , detaliat , dovezile similare la grupul " diplomaţilor" ] 
cet.română. major, fără profesiune , Bucureşti, căsătorit, dispărut 
[cca 20  art , cala Niculescu .Buzeşti   ] 
[------------------------------------------------------] 
8.) Alexandru Cretzianu se află în străinătate ; în mod trădător a rfuzat să se întoarcă în ţară 
după instaurarea regimului democratic 
[ ----- urmează , detaliat , dovezi similare la grupul "diplomaţilor"  …   ----- ]
Cet.română, major, fără profesie, Bucureşti, necăsătorit, dispărut … 
[cca 20  art,  ca la Buzeşti şi Gafencu   ] 
[------------------------------------------------------]
9.) Constntin Vişoianu , se află în străinătate ; în toaman 1946, a fugit din ţară , 
cu ajutorul Misiunii Militare Americane , la bordul unui avion [-----------------] 
Ministru al Afacerilor Străine , în guv. Sănătescu [----------] 
 [ ----- urmează , detaliat , dovezi similare la grupul "diplomaţilor"  …   ----- ]
Cet.română, major, fără profesie, Bucureşti, necăsătorit, dispărut … 
[cca 20  art,  ca la Buzeşti şi Gafencu     ] 
[--------------------------------------------------] 
10. )   Victor Rădulescu -Pogoneanu   , fost director de Cabinet în Min.Af.Străine [------]
   Cet.română, 37 ani, fără profesie , căsătorit, Bucureşti, arestat …



[ ----- urmează , detaliat , dovezi similare grupul "diplomaţilor" , 
cu deosebire prin  sustragerea unor documente de la Minister---- ----- ]
 [ Încălcarea a cca 10   art,  Cod Penal şi Cod just. Militară   ] 
[--------------------------------------------------] 
11.) Emil Oprişan , funcţionar la M Af.Str. 
      Cet.rom. 41 de ani, funcţionar public la M. Af.Str.,  Bucureşti , arestat 
        [ ----- urmează , detaliat , dovezi similare grupul "diplomaţilor" , 
         cu deosebire în sustragerea unor documente de la Minister..----- ]
        [ Încălcare a cca 6   art,  Cod Penal şi Cod just. Militară   ] 
[------------------------------------------------] 
12.) Florin Roiu , funcţionar la M Af.Str. -idem -
       Cet.rom. 33 ani, funcţ.public, Bucur, arestat 
     [cca 6   art,  Cod Penal şi Cod just. Militară   ] 
[--------------------------------------------------]
13. Emil Lăzărescu , funcţionar Direcţia Cifrului… idem …
     Cet.rom, 34 ani, funcţ.public, prof. de istorie, bibliotecar MAS ,  divorţat , arestat … 
        [cca 6   art,  Cod Penal şi Cod just. Militară   ] 
[--------------------------------------------------] 
14.) Camil Dumiterescu - idem …
      cet.rom, 36 de ani, funcţ.public, arestat 
     [ cca 6   art,  Cod Penal şi Cod just. Militară   ] 
[---------------------------------------] 
15. ) Vasile Serdici , fost şef al Biroului de presă a PNŢ, complice la complot ;
       asigura legătura dintre Maniu şi Misiunile americane şi engleze…
             Cet.română, 58 ani, inginer, căsătorit, Bucureşti, arestat 
[ cca 6   art,  Cod Penal şi Cod just. Militară   ] 
[--------------------------------------] 
16.)     Radu Niculescu -Buzeşti   ,fratele lui Grig.Niculescu ,  inginer, 
       membru PNŢ , complice la complot 
       36 de ani, inginer, necăsătorit, inginer, 
[ cca 6   art,  Cod Penal şi Cod just. Militară   ] 
[----------------------------------------]
17.) Ion de Mocsony Stârcea …
     38 de ani, industriaş, căsătorit, domiciliu în com.Bulci , jud.Severin.
[ cca 6   art,  Cod Penal şi Cod just. Militară   ] 
[--------------------------------------] 
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

INTEROGATORIU 

a.  Nicolae Penescu 
-   Preşed.Trib.: Aţi auzit Actul de acuzare şi l-aţi avut şi în mână. 
    Eu am formulat o serie de întrebări, la care dvs.veţi răspunde tot ce ştiţi.
     În primul rnd, ce funcţiuni aţi îndeplinit în PNŢ ? 
-   Penescu : Am fost secretarul general al partidului, din 1945 . 
-   Preşed.: Şi mai înainte ? 
-   Penescu : Înainte, în 1937, puţin timp după dizolvarea partidelor [ '38] 
    şi după plecarea d- lui Ernest Ene, din partid, care era casier adjunct, 
    am fost desemnat eu casier adjunct   în locul lui, fără a face însă parte din Biroul partidului.
    De atunci şi până în dec.1944, am avut în partid această calitate, 
     casier fiind dl Mihai Popovici. 
-   Preşed.: Ce demnităţi aţi îndeplinit în partid ? 
-   Penescu : Am fost preşedintele organizaţiei de Argeş, după aceea casier adjunct …
-  Preşed.: Ce funcţiuni aţi avut în Stat ? 
-  Penescu : Am fost secretar general la Ministerul de Interne , în 1932, 



    şi de 3 ori deputat .    Am fost ministru până-n 1944, când am fost ministru de Interne . "
  N.Penescu / 29oct.'47
 [  Puţină Istorie …1918 ….1928….   1933…. 1938    ]  
 [ LD, 19 sept. 2003 .Aseară,  Onişoru ( preşed. CNSAT )  şi Păunescu încercau să lămurească 
 cum se desfăşoară în România deconspirarea Securităţii , ca securitate politică. 
 Gânduri, gânduri, gânduri… Eu citesc documentele procesului Maniu  !   ] 
 Penescu scoate din mânecă Asul "coloraturii socialistă " a PŢ la începuturile  sale  … 
 pe care apoi s-au străduit s-o nege, s-o corijeze, s-o adapteze…
Penescu ia distanţă critică , faţă de guvernările naţional ţărăniste, faţă de Restauraţei , etc etc
Penescu îşi face "autocritică  " pentru guvernările naţional-ţărăniste …. 
făcând apologia luptei de clasă împotriva "plutocraţiei liberale" 
reamintind colaborările cu PSocialist, P.Comunist, Uniunea Patrioţilor…. 
 invocând  reuşita cotiturii de la 23 august 1944. 
Penescu vrea să convingă instanţa … 
Nu ştiu dacă , în acele împrejurări , mai putea fi  vorba de o "profesiune de credinţă" .
Nu ştiu dacă , în acele împrejurări, poziţiile fuseseră concertate .
În orice caz, nu  pe acest soi de mărturii se poate stabili şi scrie istoria. 
Mai degrabă este  un act de oportunism , în acel caz chiar avocăţesc.
Numai că el  vorbea  în calitatea sa de ultim secretar general  al PNŢ … 
lovind direct sau  indirect în linia imprimată partidului de  cei doi lideri : Maniu şi Mihalache.
Disensiunile dintre liderii acestui partid , disensiunile  dintre partidele pe parcursul anilor 
interbelici, se manifestă şi  se răzbună până în ultima clipă   a existenţei lor legale,
servind comuniştilor pretexte pentru  lichidarea  lor ,  decapitarea de elitele partidului şi … 
lichidarea fizică a unei întregi clase politice !  ] 
-  Preşed.: Puteţi să ne spuneţi care a fost orientarea politică a PNŢ după 23 august 1944 ? 
-  Penescu : Dacă îmi îngăduiţi să fac o expunere mai completă asupra acestei chestiuni , 
   care este esenţială în legătură cu întrebările pe care băuiesc că mi le veţi pune pe urmă, 
   şi care privesc, în parte , şi activitatea mea la Secretariaul General şi 
  participarea  sau neparticiparea mea la unele evenimente care privesc acest proces. 
-   Preşed.  : Dar concludent , vă rog. 
-   Penescu  :  "  Este necesar , d-le Preşedinte, ca în câteva cuvinte să vă arăt 
care era doctrina PNŢ , ca să fie înţeleasă politica lui,
 şi să fie înţelese, în acelaşi timp , şi anumite împrejurări care au survenit 
din cauza felului şi metodei de conducere a acestui partid. 
    " Partidul Ţărănesc din Vechiul Regat s-a născut la 1918 , 
ca o mişcare vastă şi adâncă de reacţiune a clasei ţărăneşti 
LD    împotriva plutocraţiei şi a claselor dominante 
cari stăpâniseră politiceşte şi  economiceşte ţara , până atunci . 
LD   " Partidul avea omani noi, oameni mai toţi adăpaţi la o cultură socialistă .
Eu am venit la acest partid de pe băncile Universităţii , când făceam parte 
din mişcarea socialistă din Franţa , unde mi-am făcut studiile.
Ceilalţi colegi ai mei  - dintre care foarte puţini au rămas în partid - şi cu mine , 
am constituit tineretul generos al acestei mişcări ţărăneşti , 
LD   i- am dat o doctrină înrudită cu   doctrinele socialiste   
 - separat , fără îndoială, de marxism - i-am dat avânt şi generozitate. 
De aceea am rămas atât de strâns ataşaţi de existenţa, de viaţa, de acţiunea acestui partid. 
    " Ideea noastră fundamentală era că structura socială şi economică a României ,
determină prioritatea clasei ţărăneşti şi a intereselor ei economice  şi culturale. 
Noi urmăream ca să înlăturăm , cum am spus, dominaţia unei clase restrânse şi exploatatoare 
. Pe această linie   a  mers şi pe acest drum ne-am găsit cu Partidul Naţional din Ardeal , 
cu care am făcut fuziunea în 1926 .
 LD    " În timpul luptei pentru răsturnarea regimului liberal, 
care era apărătorul acestei plutocraţii, am polarizat spre noi , spre marea noastră durere ,
 o mulţime de oameni care nu aveau nici o contingenţă cu aspiraţiunile noastre şi 
ne-am găsit în pragul guvernării noastre din 1928, 
cu structura partidului nostru diformată .     E suficient să văspun că am avut printre noi,



o vreme,elemente reprezentative ale lumii consrvatore. 
 LD  " De aceea, poate, guvernele noastre de la 1929 până la 1933 , vreo doi ani şi jumătate, 
au fost o decepţie şi pentru noi,  - în primul rând pentru noi   - 
şi pentru acele mase ţărăneşti a căror ridicare am urmărit-o.
 Nu am putut realiza decât puţin lucru. 
LD    Şi piedica pentru aceste realizări a fost cu atât mai mare , 
cu cât evenimentele de la 1930 [ Restauraţia, Carol II  ] au creat situaţii speciale în ţară. 
 " Nu mă voi opri deloc asupra perioadei din 1933 până la 1938,
 când Regele Carol a otcroiat cunoscuta Constituţie. 
 " E suficient să vă spun numai că de atunci şi până la 23 august 1944, 
LD  Partidul a reintrat parcă…. Partidul a reintrat pe făgaşul pe care pornise la luptă 
după primul război mondial .Şi, în măsura în care noi rezistam pe poziţii ,
pentru democraţie şi judecăţi cetăţeneşti, pentru dreptate socială şi pentru idealul nostru de 
clasă,aşa cum l-am fixat în programul nostru de la 1920, 1923 şi 1926,
LD     ne-am descotorisit, încetul cu încetul , de acele resturi care veniseră în barca noastră , 
până în ajunul guvernării din 1929. 
        Eu personal ,am fost foarte fericit până când , în 1943 , am putut să mă găsesc 
        alături de prieteni din Partidul Socialist şi Partidul Comunist 
        şi să apăr , în faţa instanţelor militate, în faimoasele procese ale Uniunii Patrioţilor , 
       o mulţime de fruntaşi din partidele democratice şi muncitoreşti , 
       dintre care unii sunt astăzi în guvern . 
LD     Am fost cu atât mai fericit cu cât, în 1944, am putut lucra împreună , făcând parte din 
comitetul restrâns al celor patru partide care au făcut actul de la 23 august 1944.
LD     Am fost încredinţat că , după 23 august  , această colaborare ,
 care începuse sub cele mai bune auspicii, va continua , spre binele ţării şi 
spre binele obiectivelor democratice pe care toţi le urmăream. "     (  p. 160-162 ) 
-   Preşed.Tibunalului : Treceţi acum la noua orientare politică a partidului, 
    după 23 august 1944.
 N.Penescu /  29 oct.'47 

[ Puţină istorie despre perioada de după 23 august 1944….] 

[  LD : să fie clar , însă : urmăresc ,  cu precădere , filoane şi explicaţii pentru perioada 
interbelică.    Caut "chei" pentru portiţe care refuză să se deschidă , după trecerea curând , 
curând, a unui secol ! Caut răspuns la problema principală ce mă frămână :
 de ce regimul democratic din România Mare nu a putut rezista ? 
Ce a reprezentat în linia  politică manistă , 
 nerecunoaşterea  guvernelor şi  boicotarea parlamentelor ? 
Există explicaţii comune , privind contestarea alegerilor şi  nerecunoaşterea guvernelor ?
Constituanta ( 1923 ) , Guvernul Iorga (  1931 ) , guvernul PNL(  1933  ) , 
guvernul Goga ( 1937 ) , guvernele regale ( 1938 - 40  ) , 
guvernele antonesciene  ( 1940-1944 ) , guvernul dr,Petru Groza ( 1945 )
   Foarte puţin vorbeşte de Mihalache, deşi … pare a-i purta o mai mare simpatie. 
 În depoziţia lui Penescu,  se găsesc cioburi din care s-ar putea formula un ciob de  răspuns  ] 
-    Penescu : "După 23 august , însă, încetul cu încetul, au început să apară
 oarecari puncte de fricţiune între noi şi partidele muncitoreşti .Cu foarte mare greutate 
s-a constituit primul guvern politic Sănătescu  - adică al doilea guvern Sănătescu. 
Personal am tratat cu conducătorii Partidului Comunist crearea acestui guvern 
şi participarea PNŢ la Frontul Naţional Democrat . 
LD     Consider că primă greşală   [-----------]
 este neparticiparea noastră la acest Frontul Naţional Democrat .[----------] 
Conducerea de partid a avut în minte două obiective : 
În primul rând , menţinere poziţiilor principale în Stat , în mâna PNŢ , în primul rând,
 şi Liberal, cu care era într-o colaborare strânsă. 
În al doilea rând, împiedicarea ca partidele muncitoreşi  - numesc aşa partidele Comunist şi 
Social Democrat - să pună ele mâna pe aceste elemente de comandă. 
 LD  Cu alte cuvinte , tendinţa conducerii superioare de partid 



era o înfrânare a elanurilor acestor tinere partide muncitoreşti. 
LD  Al doilea punct, era ideea că în dosul acţiunii politice , 
pe care partidele muncitoreşti o marcau din ce în ce mai viguros,
 se găseau tendinţele unei mari puteri vecine , 
care puteau să afecteze sau chiar să primejduiască independenţa României. 
" Imposibilitatea în care s-a găsit dl Maniu , în timpul guvernării acesteia , 
şi în momentul când dl Vâşinski a venit în ţară , să stabilească un contact cu dl Vâşinski , 
a adâncit această contradicţie şi a marcat această atitudine. [----------------]
LD   Faptul este că eu, care atunci eram ministrul de Interne m-am găsit în situaţia 
de a avea de la conducerea superioară de partid, adică de la d.Maniu , 
anumite directive, de la care nu mă puteam abate . 
 Vreau să precizez , dle Preşedinte, un lucru esenţial pentru înţelegerea a tot ce vă voi spune. 
 La acea dată, dl Maniu  avea un imens prestigiu în partid, şi , poate , în întreaga ţară. 
El rămăsese şeful cu depline puteri , după ultimul Comitet Executiv din 1937 ,
 când [ 31 mart.'38 ,  Decretul -Lege nr. 63, de desfiinţatre a partidelor  ]
 partidul fusese dizolvat de Regele Carol , şi dusese o politică de reacţiune 
împotriva regimului Antonescu , până am ajuns la 23 august 1944. 
 Când dl Maniu a aşezat politica PNŢ , în noua conjunctură, pe această linie, 
LD   dacă nu de ostilitate , la început, în orice caz ,
de rezervă faţă de partidele muncitoreşti şi Uniunea Sovietică , 
înţelegeţi dvs că partidul, neavând foruri statutare care să-i determine această politică ,
 fiindcă dl Maniu avea depline puteri , partidul nu putea decât să meargă 
pe linia fixată de dl Maniu. 
LD   Pe această linie a mers, în virtutea inerţiei , până astăzi . [------------------] 
Am plecat cu plăcere de la Ministerul de Interne. [----------] Guvernul Rădescu a fost marcat 
de aceeaşi politică. [-------------]
LD    În loc să se caute contingenţe cu partidele muncitoreşti, 
se căuta sprijinirea guvernului Rădescu , 
care s-a dovedit de la început că nu cunoştea situaţia. 
-   Preşedinte Trib.: De unde pornea aacestă situaţie , cine dădea această orientare ? 
-   Penescu :  " În acel moment se reconstituise Delegaţia Permanntă a PNŢ ,
prin noi cooptări. Delegaţia aleasă la 1937, mai avea doar 3-4 membri. 
 De aici, principala problemă politică. 
De data aceasta , dl Maniu le aducea în Delegaţia Permanentă.
Problema principală care se discuta în guvern , era adusă în Delegaţia Permanentă. 
Dl Maniu le cerea miniştrilor să aibă o atitudine fermă în anumite probleme ." 
         Ex.PNŢ a avut un proiect de Reformă Agrară făcut de dl.Mihalache ,
         care era  în program din 1928. 
        LD  Dl Hudiţă era ministrul Agriculturii şi a spus că g-ral Rădescu nu este de acord ,
         că nu este oportun să se facă atunci Reforma ! 
Pentru a-l sprijini, Delegaţia Permantă a hotărât să nu prezinte acel proiect ! [--------------] 
Aşa s-a ajuns la incidentele din Piaţa Palatului, pe care partidul nu le-a aprobat ,
 dar am ajuns la 6 martie !  [------------------------------] 
LD  " 6  martie a însemnat un punct de răscruce în politica noastră internă.
 Noi pierdusem atunci toate poziţiile.  Am început la 23 august prin a le avea pe toate 
şi am sfârşit la 6 martie , prin a le pierde pe toate . 
-    Preşedintele : Cine dădea această orientare ? 
-    Penescu: " Orientarea era dată de dl Maniu şi Delegaţia Permanentă ; 
În această epocă făcea obiectul politicii d-lui Maniu , însă aceasta s-a imprimat , 
totuşi, şi a devenit punctul Delegaţiei Permanente .
 Eu nu pot face portretul d-lui Maniu . Sunt aici în sală mulţi oameni 
care cunosc pe dl Maniu, cu marea d-sale personalitate. 
LD   Este acea caracteristică , că este un dicator cu surâsul pe buze şi cu mănuşi în mână. 
Nu bate cu pumnii în masă, să ţipe, ştie să impună voinţa  cu metode dulci. 
Politica , aşa cum a fost imprimată după 23 august, a rămas aceeaşi.  "  
              A încercat dr.Lupu , înainte de 6 martie, o formulă cu partidele muncitoreşti :



                nu a reuşit !  După 6 martie, a prevalat p.d.v a lui Maniu,  de viguroasă opoziţie ,
               de nerecunoaştere a guvernului ieşit printr-o " lovitură de Stat " 
                Delegaţia Permanetă, întregul partid, a aprobat această linie…
[ LD  Penescu continuă cu analiza evenimentelor, a neconcordanţelor, a complicaţiilor, 
a alegerilor , degajându-se , destul de întortochiat , destul de echivoc, destul de speculativ, 
că el nu fusese de acod cu "rigiditatea" , cu " negativismul" şi "imobilitatea" liniei politce a 
PNŢ .În acest context, palid, ca personaj de plan doi, apare Mihalache…] 
-   Penescu : S-au făcut alegerile , care s-au petrecut în condiţiile cunoscute .
 A doua zi după alegeri, pe 20 noiembrie, m-am dus de dimineaţă la dl Maniu. 
Mi-a dat să citesc un Comunicat care era sub presă , ca să apară în "Dreptatea" .
Mi-a spus că l-a făcut de acord cu d-nii Brătianu şi Titel Petrescu. 
Era comunicatul prin care se declara nevalabil acest Parlament, 
ieşit din alegeri care au fost falsificate .
 În consecinţă, deputaţii noştri nu aveau ce să caute în Parlament . 
LD   Atunci am spus : <  Dle Maniu, actul este prea important 
ca să nu fi consultat cel puţin Biroul , dacă nu Delegaţia Permanentă.> 
Mi-a răspuns că era necesară această imediată atitudine a Partidului , 
pentru ca o singură clipă să nu se lase impresia în ţară şi în străinătate 
că noi am considera acest Parlament ca valabil, [---------------------] 
LD   Deci , iată al doilea eveniment important [ după 6 martie ] 
în care partidul este pus într-o situaţie fără ca nici un for statutar să fie consultat .
[-------------------------] S-a convocat , aşadar, Comitetul Central , la 30 noiembrie,
 ca să ratifice nu o hotărîre a Delegaţiei Permanente  , dar să ratifice hotărîrea d-lui Maniu.
 LD   După aceasta dată , Partidul, aşezat pe această poziţie de nerecunoaştere 
a Parlamentului , n-a mai activat [---------] Au început arestările   [-------------------] 
Aceasta m-a făcut pe mine să merg în vacanţa Paştelui la dl Mihalache , la Dobreşti. 
Era un vechi obicei al nostru , al ţărăniştilor , să mergem la el de Paşti şi la Crăciun .
De data aceasta m-am dus ca să-l determin să mă însoţească la dl Maniu , la Sibiu, 
LD   ca să-l convingem să schimbe tactica Partidului
 şi să admită intrarea deputaţilor în Parlament.LD   Dl Mihalache a fost de acord. 
Am convocat Delegaţia Permanentă la Bucureşti, am discutat problema, 
Delegaţia Permanentă a fost de acord ca să se constituie imediat un Sfat Parlamentar 
şi m-a delegat pe mine să merg la dl Maniu , la Sibiu, şi să-i duc mesajul acesta : 
dorinţa majorităţii Delegaţiei de a se reexamina politica partidului. 
LD   Am fost la 1 mai la Sibiu . I-am spus în două conversaţii care este situaţia internă şi 
am căutat să-l conving [-------------] să creem această destindere , prin intrarea în Parlament
 a deputaţilor noştri.Refuzul a fost categoric.[-------------------------------] 
LD   Am venit la Bucureşti şi i-am prezentat d-lui Mihai Popovici , pe atunci locţiitor de 
Preşedinte, demisia mea din Secretariatul General. Dl Mihalache şi ceilalţi 
m-au rigat să rămân şi să-l convingem pe dl Maniu [-------------------------] 
La 4 iulie se primeşte de deputaţi somaţia să se prezinte la Parlament. 
Dl Maniu convoacă Biroul partidului. Ce facem ? Am cerut convocarea Comitetului 
Central , pentru examinarea chestiunii. Tot Biroul a fost de acord. 
Dl Maniu a admis şi s-a convocat pentru 18 iulie. 
LD   În acest timp a venit Tămădăul . " 
[ LD :Penescu dă o serie de alte episoade , sub aceleaşi auspicii şi conchide  ] 
LD   " Ne-am găsit , la un moment dat, pe o poziţie falsă.Partidul, care era un partid
 de stânga, cu o ideologie foarte asemănătoare   partidelor socialiste   ,
 cu exceptarea , evident, a unor consecinţe ale marxismului, 
s-a găsit în compania unor grupuri şi unor oameni 
care n-aveau nici o contingenţă cu această ideologie. "
-   Preşedinte : Cine era vinovat de această situaţie ? 
-   Penescu : Dle preşedinte, eu nu pot să fac o judecată de felul acest , cine era vinovat,
 pentru că vinovăţia nu era numai a d-lui Maniu .
Erau conjuncturi întregi, însă aceasta este realitatea.  [-------------------------] 
 eu sunt aici ca să spun adevărul."     [---------------------------------] 



/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

INTEROGATORIU 

b.) Nicolae Carandino  / 30 oct.'47 
-   Preşed. Tribunal : Vrem să ştim cine dicta linia vehemenă de atac împotriva  regimului 
democrat al Guvernului Petru Groza, linie pe care a urmat-o oficiosul acesta ? 
-   Carandino : Această linie era dictată de şeful partidului , dl Maniu. 
[---------------------------------------------] 
-   Procurorul : Consideră acuzatul că presa, la un moment dat, o anumită presă, 
    prin tonalitatea ei , poate agitaopinia publică internă, până la insurecţie ? 
-    Carandino : " Nu cred. Întâi, pentru că , în speţă, şi nu ne referim la principii  - 
ar fi bine să ne referim la caz  - "Dreptatea" nu era redactată în aşa fel 
încât să îmingă luucrurile la exagerare. 
În al doilea rând, "Dreptatea" avea un stil, un ziar de opoziţie tradiţional. 
Aşa s-au scris ziarele de opoziţie de la noi din ţară, 
de când există ţara şi ziar de opoziţie. 
Dacă s-ar cerceta , în comparaţie cu colecţiile ziarelor din trecut,
 trecând de la "Dreptatea " la " Viitorul" de pe vremuri şi până la zilele de azi,
 la toate s-ar vedea că în tradiţia ziarelor de opoziţie există acest climat .
 Fireşte , acest climat nu corespunde cu climatul din alte ţări . 
În Anglia, bunăoară, dacă s-ar spune unui om că este necorect, ar plăti 1000 de lei amendă . 
La noi, lucrul trece neobservat . ( ilaritate în sală )  Este un lucru de moravuri. " 
-    Procurorul : Referitor la răspunsul acuzatului, că presa a avut un ton moderat , 
     să ne spună cum ar putea fi interpretat o frază din "Dreptatea" ( 10 apr.'46 ) , 
     care sună astfel : < Cei mulţi şi buni au ajuns la limita răbdării .
    Paharul s-a umplut şi revolta începe să nu mai poată fi stăpânită . > ? 
-   Carandino : " E o frază tipică pe care a scris-o , prima oară, Caracudi al lui Caragiale.
     Este o prostie tipică , pe care o scrie orice reporter. ( ilaritate în sală )
[-----------------------------------------------------------------------] 
[ Atenţie LD : apropo de camelionizarea " ţărănistului" , "carlistului" …. acum " fenedistului" 
Mihail Ralea ! Apropo şi de senzaţia de detaşare pe care o degaja, încă Carandino ! ]  ] 
-    Procurorul : Ce părere are acuzatul despre armată ? 
-    Carandino : Eu despre Armată ? ( ilaritate în sală )  Părerea pe care o are orice român.
-    Procurorul : Cum consideră acuzatul campania de presă dusă în ziarul " Dreptatea" , 
     după publicarea atacului împotriva Diviziei Tudor Vladimirescu -Debreţin ? 
-    Carandino : "În ziarul " Dreptatea" a apărut o caricatură [ de care s-a făcut mult caz  ] 
 Şi atunci am comparat eu " Viaţa Românească" , sub direcţia d-lui Mihail Ralea, 
ziar de doctrină a regimului [---------------------] la o pagină " Scrisori din  Paris " ,
şi am cetit acolo, într-adevăr, cele mai ignobile atacuri împotriva armatei române şi 
împotriva naţiunii. Şi atunci m-am întrebat eu dacă toate aceste proteste , determinate de o 
caricatură, se vor repeta faţă de "Viaţa Românească" condusă de un ministru în exerciţiu . 
[-----------------------------------------------] 
-    Carandino : " În timpul celor 85 de zile de anchetă, în care s-au perindat vreo 11 domni 
anchetatori, nu am făcut altceva decât să spun : Partidul Naţional Ţărănesc  - partid 
democrat , care lucrează la lumina zilei care face propagandă democratică oficială , 
autorizată de la Moscova.  În a 85-a zi, domnii anchetatori , disperând să nu mă vadă 
căzând într-una din cursele care mi le întindeau în mod profesional , mi-au scos documente , 
acte, memorandumuri , minute, planuri militare şi altele .
LD   Am rămas foarte surprins… Nu ştiu până la această oră , deoarece n-am luat contact 
cu nici unul din prietnii mei politici, nu ştiu în ce măsură aceste acte sunt legale , 
adică însuţite de ei, şi în ce măsură aceste acte reprezintă linia partidului [------------------] 
Când am scris , înainte de a pleca , <nici conspiraţie nici complot >, 
eu am crezut ceea ce am semnat şi nu dezertez de la semnătură. 
Sunt pentru mijloacele legale şi democratice , aşa cum am fost şi am rămas totdeauna. 



Ceea ce au făcut alţii, îi priveşte , fiecare răspunde pentru faptele lui. 
 A face spionaj, sau a ţine contact cu puteri străine , ori a provoca insurecţii militare, 
LD   aceste lucruri erau streine de doctrină , de programul PNŢ-ului 
şi de aceea, eu am înţeles din acest program şi am scris. [-------------------------------] 
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

INTEROGATORIU 

c.Ilie Lazăr ,  /  30 oct.'47 
-  Preşedintele : Ce activitate , ce însărcinări aţi avut de la 23 august 1944 până în nov.'44, ca 
delegat pe lângă Armata Română, în Ardealul de Nord ? 
-  Ilie Lazăr : După formarea guvernului Sănătescu , 
unde mi s-a oferit Ministerul Lucrărilor Publice, pe care l-am refuzat motivând că 
sunt momete istorice şi eu ţin foarte mult să iau parte , sub orice formă, la lupta pentru 
recucerirea Ardealului , mi s-a găsit formula , de către Min.de Război împreună cu dl Maniu , 
de a fi consilier juridic pe lângă Armata a IV-a având însărcinarea de a mijloci anumite 
neînţelegeri  ce s-ar ivi între populaţia civilă şi între Armată şi , în acelaşi timp, 
să fiu şi un fel de mijlocitor , dacă s-ar ivi neînţelegeri, între Armata Sovietică şi Armata 
Română. Acesta mi-a fost rolul pe care l-am dus la îndeplinire desăvârşit 
şi am mers cu Armata Română , în această calitate , până s-au ocupat Careii Mari şi Satu 
Mare.  După ocuparea acestor oraşe de frontieră, terminându-se ocuparea Transilvaniei , 
m-am reîntors la Bucureşti şi misiunea am socotit-o terminată. [----------------------] 

[ Gărzile paramilitare  ] 

[LD , 21 sept.2003 . De sigur , nu intru  absolut deloc în cercetarea acestor forme de rezistenţă 
anticomunistă .După 1989, s-a scris atâta memorialistică  , iar sesiunile de la Memorialul Sighet 
( cu volumele editate ) continuă. Ceea ce mă interesează este profilul politic -moral al generaţiei 
decapitate de comunişti, şi , în context, figura lui Ilie Lazăr.  ] 
-   Preşed. : Nu recunoaşteţi nici o legătură cu Gavrilă Olteanu ? 
    Nici că ar fi existat gărzile " Iuliu Maniu " , conduse de Gavrilă Olteanu ? 
-   Ilie Lazăr : Este cea mai sfruntată minciună. [---------------------------------------------] 
-   Preşed. : Ce legături aţi avut cu g-ral Aldea, col.Plesnilă şi delegaţia " Sumanelor Negre" ? 
-   Ilie Lazăr : El a fost la gral Aldea care i-a cerut informaţii despre " Haiducii lui Avram Iancu" 
    şi,  ca preşed PNŢ  de judeţ la Hunedoara , i-a spus că el contestă această organizaţie. 
    Apoi, nu l-a mai văzut pe general, decât la … închisoare . [----------------------------] 
    Despre cpt.paraşutist Mihai Ţanţu ( erou în luptele de la Băneasa, basarabean  ) , 
    a aflat că (  coleg şi prieten cu Nicolschi , de la Interne ) devenise  cam dubios. 
    La stăruinţele lui Ţanţu, împreună cu ziaristul Groşanu, a acceptat să stea de vorbă ,
    şi atunci acesta i-a vorbit despre " Sumanele Negre "  , despre planul de a-şi uni lupta 
     cu gărzile "Iuliu Maniu"  …Cu acel prilej Ilie Lazăr  i-a spus : 
            < Uite , dle Ţanţu,eu ca om de partid , nu cred că d-ta eşti pe o cale bună, 
             nu cred că d-ta trebuie să te aventurezi la acţiuni care ar costa vieţi omenşti,
             iar în ce priveşte problemele acestea, ele se rezolvă pe cale diplomatică ,
             iar nu pe calea pe care o preconizezi d-ta  > [---------------------------] 
După discuţie, el i-a sous lui Groşeanu : < D-le Groşanu, de aceste întâlniri poţi să mă 
scuteşti altădată .Aceştia sunt oamnei periculoşi şi cu aceşti oameni nu vreau , sub nici o 
formă , să mă mai întâlnesc vreo dată.  > De aceea îl dorea pe Groşceanu , ca martor.[----] 

[ Gărzile muncitoreşti  ] 

-   Preşedintele : Când aţi fost delegat cu conducerea organizaţiilor muncitoreşti din 
Capitală, cu cine şi cum aţi procedat la organizarea lor ? 
-   Ilie Lazăr :  Dle preşedinte, eu , în partidul meu, am avut acest nume de animator, 
 ceea ce mi-a făcut mult necaz în viaţă. LD    Această Secţiune muncitorească 
pe mine m-a costat privaţiuni de libertate , sănătate [----] fiind omul datoriei. 
LD    Eu nu trebuia să fiu şef al muncitorilor ,     că această problemă nu m-a preocupat nici o 



dată, în 30 de ani de carieră politică . ( râsete ) Ţara mea este 80% ţară ţărănească. 
Eu am crezut şi programul meu este , în lupta pentru ţărani , din care am ieşit eu. 
M-am pomenit , dintr-o dată , fiind şi preşedinte al judeţului Maramureş de 17 ani, 
şi preşedinte al jud.Hunedoara , acest judeţ care a făcut istoria neamului românesc de dincolo, 
ceea ce pentru mine a fost o mare onoare. [---------------] 
[ Atenţie LD  - vezi fixează când a murit dr.Lupu, cred că prin aprilie'47 ? , 
  ai nişte declaraaţii şi fişe privind a doua retragere a lui din PNŢ …
   În orice caz,ieşise din scenă !  nu mai era la data Tămădăului şi a procesului ….] 
Am venit la Bucureşti, şi aici era preşedinţia dr-lui Lupu, în Vechiul Regat şi în Capitală.     
 Dr.Lupu, Dumnezeu să-l ierte, a fost un om foarte interesnt în felul lui, 
numai suflet, numai inimă, dar , în ultimul timp , cune-i ieşea în cale , acela avea dreptate . 
În Capitală, împiedica orice acţiune şi orice organizaţiune a Partidului ,
   nu era de părere să se facă nimic.   
Atenţie LD  Atunci, dl preşed. Maniu, de comun acord cu dl Mihalache, 
s-au sfătuit că aceasta nu se poate . [----------------]
 Tot atunci, un puternic grup de muncitori vechi din partid, tot mergeau în delegaţie la 
dl Maniu şi spuneau că de ei nu se ocupă nimeni. 
Cum eu mă ocupasem de ardelenii din Capitală, mă pomenesc că mă invită dl Maniu 
să asist la o astfel de audienţă [----] şi-mi spune : 
         < Uite ,dragă, oamenii aceştia te vor pe d-ta , cu orice preţ, să le fii preşedinte. 
           Răspunsul meu a fost următorul : < Dle preşedinte, este o mare nedreptate
           şi un mare lucru ce faceţi cu mine , căci peste tot unde este un sacrificiu 
           şi unde este muncă grea şi istovitoare şi răspundere mare , tot pe mine mă băgaţi . > 
Şi o lună de zile a fost târgul între mine şi dl Preşedinte, ca să mă lase în pace , 
cu atât mai mult cu cât eu nu ma-m ocupat nici o dată de problemele muncitoreşti. 
Atenţie LD    Fiindcă , ca să fii preşedinte într-un partid mare al unui sector atât de important , 
în mometele acelea , sigur că trebuia să te combaţi cu Gheorghe Apostol, cu Gheorghiu 
-Dej, cu toţi ceilalţi,  ceea ce nu am vrut . Eu sunt un om fricos, nu ţineam la discuţii 
şi o lună de zile a ţinut această târguială până a trebuit să cedez , cu condiţia să fiu ajutat , 
să fiu secondat de un comitet puternic [---------------] 
fiindcă eu nu m-am ocupat decât de a fi animator." 
            Atenţie LD    Acesta a fost rolul lui din   oct.'45,  până la 15  febr.'46 ,  
            când a trebuit să dispară de acasă  , după percheziţia de la miezul nopţii , 
            ce i s-a făcut de către 11 inşi … iar la 29 febr. , a făcut o hemoragie duodenală ,
           a fost îngrijit de dr. Jovin şi Spârchez . Între timp a fost arestat   ,   are  un alt proces 
            pe rol ,  cu care este la recurs… [--------------------------] 
-   Preşed.  :Cine a făcut Comitetul ? ce rol a avut la 8 nov.'45  în incidentele de la Malaxa ? 
     Cine a făcut Manifestul ? 
-   Ilie Lazăr : " Comitetele le-a format dl Romulus Georoceanu, ca vicepreşedinte , 
Ştefan Ionescu , muncitor la CFR,vice-preşed. ,  Ion Lupu , secretar general, 
Bucur Ţincu , şeful secţiei juridice , deoarece , chiar în timpul acela , erau multe epuraţii 
şi conflicte în întreprinderi , şi a trebuit să apărăm muncitorii [------------------------] 
Eu la "Malaxa" n-am fost nici o dată. Eu, la 8 noiembrie, la 24 febr., în Piaţa Palatului , 
atunci eram între viaţă şi moarte. La 8 noiembrie n-am luat parte. 
La "Malaxa" n-am fost , deoarece am spus : nu se amestecă nimeni străin , 
decât partizanii noştri din întreprinderi. În tot ce a fost acolo, au condus, 
fără amestecul meu sau al Comitetului , Paul Niculescu, Bogdan şi Ionescu ,
 nici un fel de amestec n-am avut, lucru constatat şi de Comisia Miniesterială [---------------] 
Acest Manifest s-a făcut după ce dl Gheorghiu-Dej şi Gheorghe Apostol au mers, 
după săvârşirea   alegerilor sindicale   , unde partidul nostru a luat vreo 5.000 de voturi, 
şi atunci s-au deplasat d-lor , cu câteva camioane , cu câteva echipe de la CGM. 
După ce s-a întâmplat împuşcarea lui Gh.Apostol [ -------------------------------] 
cei trei oameni au făcut Manifestul în numele meu. 
Autorii sunt conducătorii aceştia trei indicaţi, de la uzinele "Malaxa " [-----------] 

[ Maniu - Antonescu ] 



[  21 sept.2003 . Meditaţii privind destinul individului în faţa destinului ţării  ! 
  Cât de asemănători şi cât de diferiţi au putut fi Maniu şi Antonescu ! 
  Ce stele călăuzitoare le-a îndrumat voinţa şi acţiunea naţională, 
   şi de ce sfârşit comun au avut parte din partea naţiei pe care ei au crezut că o slujesc.
  Altfel, oameni ca toţi oamenii, sub " valul vieţii " …. 
   Care a servit adevărul şi  cum ar putea  fi el detectat ? 
   Ce era sentimentul onoarei sau al recunoştinţei pentru acea generaţie ? 
    Cât priveşte pe Ilie Lazăr … el a făcut puşcărie sub toate trei regimuri totalitare .    ] 
-   Preşed. : Care a fost atitudinea dvs împotriva lui Antonescu şi cum apreciaţi 
    gestul lui Maniu  de a da mâna cu acuzaţii din boxă ? 
-   Ilie Lazăr :  " Eu cu Mareşalul Antonescu n-am avut decât o singură afinitate , 
şi anume că Carol al II-lea, în acelaşi timp, ne-a arestat . 
Eu eram la mănăstirea Turnu , el la Bistriţa.
 Ne-am întâlnit la o nuntă a unui nepot al meu , care s-a căsătorit în familia Sturdza. 
Cât a fost el stăpânul Ţării Româneşti, eu am fost în conflict permanent , 
fiindcă pe mine mă preocupa problema fraţilor mei refugiaţi din Ardealul de Nord,
 în număr de 260.000 .Şi cum nu puteam să fac politică pe faţă, 
m-am ocupat de probleme economice , făcând cooperative pentru refugiaţi.
 În această calitate şi în felul acesta , am încercat ,
 prin refugiaţii pe care îi durea, în primul rând, situaţia Ardealului, 
să determin un curent pentru anularea verdictului de la Viena 
şi am avut în permanenţă opoziţia, asuprirea regimului Antonescu , 
care a culminat cu 3 luni de lagăr la Târgu Jiu .[-------------------------------------] 
  "Şi gestul lui Maniu, dacă vă interesează ce a fost, fiindcă eu am fost cu dl Maniu 
atunci când el a depus la Tribunalul Poporului [ procesul Antonescu ] m-a şocat ,
fiindcă eu sincer vă spun , într-un moment solemn nu mă gândeam la aşa ceva .
Atunci când am ieşit , sala eara zgomotoasă şi revoltată. 
Eu l-am luat de braţ pe dl Maniu şi, în mijlocul demonstranţilor, am ieşit şi am spus : 
< Aceasta nu-i opinia publică !  > fiindcă se purtau necuviincios faţă de acest om în vârstă. 
Imediat ce am ajuns afară , soseşte după noi gazetarul american Markham ,
 care îl salută pe dl Maniu.  Eu l-am întrebat pe dl Maniu : 
                     <  Dle  Preşedinte , ce v-a determinat la gestul acesta ?   > 
                       Eu am fost primul care l-am întrebat .Răspunsul lui a fost :
                      < Dragă Ilie, eu nu ştiu dacă îl mai văd pe acest om, 
                      dar acest om mi-a salvat , la rugămintea mea, 11 vieţi omeneşti. > 
                      Rică Georgescu şi soţii , vă aduceţi aminte procesul lor…
Aşa mi-a răspuns Maniu şi după această explicaţie eu n-am mai stăruit . 
Mă întrebaţi ce părere am eu ? Din punct de vedere omenesc, îl aprob. 
Din punct de vedere politic, îl dezaprob.  " [------------------------------] 

[ Grupul Gafencu, Buzeşti , Cretzianu, Vişoianu  ] 

[ LD : impresionează prin simplitate , sinceritate şi modestie.Un bun simţ , exprimând parcă 
sentimentul popular.  Are şi un humor involuntar .În problemele în care nu avea competenţă,
 nu s-a băgat : politică externă, armată şi scriitori  ] 
-   Preşedintele :Ce legături a avut cu persoane şi ofiţeri de la Misiunile anglo -americane ? 
     L-a cunoscut pe Hamilton ?  Ce părere aveţi desptre grupul din străinătate, se raliază cu ei ? 
 -   Ilie Lazăr : La 23 dec. 1946,după închisoarea de 7 luni şi o zi [procesul "Sumanele Negre" ] 
, s-a întors în sânul familiei.  Serdici l-a invitat la masa de Crăciun, spunându-i că nişte 
  domni de la Legaţia engleză   vor să-l cunoască.  [--------------------------------] 
Pe Hamilton, l-a cunoscut cu ocazia congreselor organizate de el în Ardealul de Nord 
( Baia, Sighet, Năsăud )  , în calitate de secretar general al Ardealului. 
"Eu nu-l cunosc pe Hamilton. Ce am eu cu el ? " A văzut un ofiţer american care a venit acolo 
şi l-a rugat pe preotul Popa Reu ( care stătuse 17 ani în America ) să-l salute .
A făcut cunoştinţă cu el. Nu a vorbit nimic cu el. [-----------------------------------------] 
             Părinţii lui au avut 9 copii, dintre care au avut deodată 6 la şcoală. 
             N-a învăţat bine decât limba maghiară. A învăţat germana 2 ani, la Viena .



             La bătrâneţe, a început să ia lecţii de engleză . 
             Franceza - limba diplomţiei prin excelenţă  - nu o ştie. 
 În probleme de politică externă, probleme militare şi scriitori …  nu s-a băgat ! 
"Sunt alţii mai competenţi. Nu m-am interesat, nu cunosc activitatea ,şi n-am avut nici o legătură , 
nici direct nici indirect ." [--------------------] 
-    Preşed. :  Dvs credeţi în posibilitatea unui conflict între Aliaţi ?
     Cine din PNŢ credea într-o asemenea eventualitate ?
 Atenţie  LD 
-    Ilie Lazăr :  " Românii , în general, sunt diplomaţi mari şi strategi de cafenea. 
Dacă se întâlnesc doi, fac imediat strategie şi diplomaţie. 
Eu, până când sunt alţii mai mari şi eu sunt fiul unei naţiuni mici, 
să ne cunoaştem lungul nasului şi să nu ne băgăm în eventuale conflicte, pe care eu, 
sincer, nu le doresc, fiindcă neamul meu nu are decât să piardă din eventuale conflicte."
Ilie Lazăr / 30 oct.'47 
[ Tămădăul  ] 
-   Preşed. : N-aţi auzit pe nimeni din Partid care vedea această eventualitate ? 
    Ce ştiţi despre un curent de rezistenţă în străinătate , ce v-a indicat Iuliu Maniu 
    când v-a spus să plecaţi în străinătate ? 
-   Ilie Lazăr : Ca să spun un nume şi să vină să se formalizeze   Nikolschi ,   să intre în   
cazemată   ?!     [-----------------------] Cum vă puteţi dvs închipui că un om care are o conştiinţă 
şi care-şi iubeşte familia , ca mine, să mă duc să fac guvern în străinătate 
şi familia să-mi zacă în puşcărie ? [-------] 
Dar va avea datoria morală şi dl Maniu şi dl Mihalache , şi toţi aceia de care eu am ascultat 
în Partid, să precizeze dacă măcar o singură dată , au discutat cu mine o astfel de eventualitate
 [----------]  Mai bine stau ascuns şi îmi caut a 23 -a gazdă …….  [-------------------] 
        Romulus Boilă ( declaraţie la dosar )  spune : < Unchiul [ Maniu ] este foarte amărât
         pe chestia lui Ilie Lazăr , fiindcă , săracul, el este cel mai tracasat dintre toţi, 
        cu permanentele arestări şi persecuţii , şi, dacă s-ar putea ,
       ar fi bine să-l expediem pe el în străinătate .> 
" La 13 iulie, între orele 1- 2 , îşi face apariţia la mine acest tânăr intim al lui Maniu 
şi-mi spune : <Nene Ilie , am venit să-ţi comunic că unchiuţul ar vrea să te vadă diseară ,
            la ora 9 [---------] Ceea ce pot să-ţi spun , nene Ilie, 
              este că s-ar putea să pleci departe ,şi împachetează-te > 
[ LD :  urmează toate detaliile, discuţiile , pregătirile de plecare, întâlnirea la Tămădău… 
 ce se spunea…   Mă gândesc la un posibil scenariu şi film despre această fugă .
Oare de ce nu vine nimănui în minte ?    ] 
"Eu am cerut aceasta în permanenţă , să fiu pus la adăpost . Eu vreau libertate, nu pot trăi 
altfel. Din 15 februarie 1945, n-am fost lăsat în pace , am avut 16 percheziţii. Vreau să plec 
oriunde, unde să fiu la adăpost [ Povesteşte în câte locuri a stat ascuns ….] 
După aceea, a venit căderea Bastiliei şi noi … la Tămădău " 
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
INTEROGATORIU 

d.) Ion Mihalache / 30 oct.'47 
        [LD : Am problematizat interogatoriul , fără să -i alterez răspunsurile .
        În proces, interogatoriul  s-a derulat după criteriile urmărite de judecător, 
        problemele fiind dispersate . Cum eu nu urmăresc procesul în sine….  mi-am permis
        această libertate  de a detecta concepţiile lui Mihalache în diverse domenii    ] 
Ion Mihalache / 30 oct.'47

[ Structuri şi funcţii în PNŢ ] 

-   Preşedintele : Ce funcţii aţi îndeplinit în conducerea PNŢ ? 
-   Mihalache : " Până în 1933, am fost vicepreşedintele PNŢ. 
     De la 1933 şi până la 1937, am fost preşedinte al PNŢ. 
     De atunci încoace, sunt membru al Biroului , de drept, în calitate de fost preşedinte. 



-    Preşed.: Cine hotăra orientarea politică a PNŢ  , după 23 august 1944 ? 
-    Mihalache :Până în iulie 1946, dl Maniu avea depline puteri. Mai dinainte de 1944, 
     de la dizolvarea partidelor [ mart.'38, deci 8 ani   ]  După aiul.'46, forurile partidului 
     au intrat în plenitudinea puterilor lor. Aceste foruri sunt : 
     Comitetul Central şi Delegaţia Permanentă. 
-    Preşed.: Acuzatul Penescu , înainte de dvs , a arătat că , deşi fiinţau aceste organizaţii, 
     tot dl Maniu ear acela care dădea orientarea politică. 
-    Mihalache : Delegaţia Permanetă e aceea care avea conducerea politică. O avea efectiv. 
[-------------------------------------------] 
 Ion Mihalache / 30 oct.'47

[  PNŢ -  partid democratic ] 

-    Preşed. : Cine poartă răspunderea alunecării spre   dreapta   , a Partidului ? 
-    Mihalache :  "  Nu cunosc că partidul a alunecat spre dreapta . 
E o judecată subiectivă , care nu se tranşează în faţa forurilor de judecată, 
ci în faţa forurilor politice , care , într-o ţară democratică şi constituţională ,
stau în   naţiunea consultată prin alegeri   , ale maselor populare , care înseamnă demos-ul , 
care şi-au dat verdictul , în mod masiv, pentru PNŢ ." 
Ion Mihalache / 30 oct.'47

[ Legionarii ] 

-   Preşed. : Vasăzică nu răspundeţi la întrebare. [ invocă răspunsul lui Penescu ] 
-   Mihalache : " Intrări masive ale legionarilor nu cunosc.
               Cunosc o scrisoare a lui Maniu către reprezentantul grupului Comânici,
                de la legionari. Aceasta când s-a alcătuit cabinetul de colaborare al celor patru 
                partide , Maniu avea atunci depline puteri , nu erm în drept să-l tragem
                la răspundere pe cale statutară .
" Totuşi, ca unul ce , în partid, am reprezentat , împreună cu regretatul Madgearu, 
elementul antilegionar , fără nici un menajament - fiind condamnat şi la moarte de ei, 
prin jurământ, la un congres al lor, şi a trebuit să stau ascuns două luni , în timpul lor - 
am venit la Bucureşti când am cetit la gazetă 
şi l-am întrebat pe Maniu cum este posibil acest lucru. 
             Şi el mi-a dat o explicaţie , că anume, că în Consiliul de Miniştri 
            au convenit  reprezentanţii celor patru partide, 
            ca nu numai să pornească prigoana fără cruţare împotriva lor , 
             dar să le dea şi o cale de revenire la poteca dreaptă
            şi să fie invitaţi să se înscrie în orice partid şi-ar alege 
             -  şi că el n-a făcut decât să dea curs acestei hotărîri luate în comun. 
Explicaţia a fost nu liniştitoare pentru mine, dar complectă , cu acoperire ; 
liniştitoare sufleteşte, nu.  M-am liniştit însă sufleteşte când , mai târziu ceva ,
                  am văzut apel prin presă , prin adunări, 
                  ale d-lui Teohari Georgescu , la Bucureşti,  şi d-nei Ana Pauker , la Târgovişte ,
                 către aceiaşi legionari , să prefere Partidul Comunist . 
Atunci am spus : într-adevăr , este înţelegere generală.   "   
Ion Mihalache / 30 oct.'47

[ Grupul din străinătate ; Guvern în străinătate ?  ] 

 -  Preşed. : Ştiţi că Maniu a trimis în străinătate mai mulţi oameni ai partidului, 
    Vişoianu, Niculescu -Buzeşti, Bianu ? 
-   Mihalache : Bianu a plecat imediat după căderea lui Antonescu ; de plecarea lui Buzeşti 
şi Vişoianu am auzit de la dl Maniu, abia în preajma alegerilor .
Atenţie LD  Şi am fost surprins că dl Maniu nu mi-a comunicat la timp. [-------------------] 
Nu cunoşteam înainte, acum , din dosar am văzut . [----------] Întâi, până când am fost arestat 
şi nu mi s-au arătat anumite lucruri, contestam că există grupul. -----------]
ştiam că sunt persoane izolate , care au contact personal între ele, dar n-au un program , 



o disciplină sau o ierarhie comună.  Ştiam de Gafencu, de Cretzeanu şi de alţii mai mici , 
Tillea, Davilla şi alţii. [---------------------------------------------------------] 
-    Preşed. : În legătură cu plecarea în străinătate , ce era cu constituirea acelui guvern 
    despre care vorbiseră d-nii Niculescu -Buzeşti şi americanii 
     şi despre care Maniu ceruse, cu insistenţă , să fie făcut ? 
-    Mihalache : "Dl secretar general Bunaciu mi-a arătat nota rezumativă a celor vorbite
 de Maniu , în legătură cu ideea unui guvern în străinătate , 
şi am citit o declaraţie a d-lui Maniu că existau în partid fruntaşi care erau de această părere. 
Atenţie LD  Nu cred că dl Maniu m-a înţeles pe mine printre ei. 
Atenţie LD  Vă rog să se consemneze că nici o dată nu s-a consultat cu mine 
asupra necesităţii şi posibilităţii unui guvern în străinătate , fiindcă i-aş fi spus categoric : 
         < Nu discut imposibilităţi tehnice , ca să recoltăm numai primejdia unor inutilităţi,
             fiindcă guvern în străinătate nu s-au alcătuit decât în timp de război , 
            de către Suveranii şi şefii de Stat care erau în exil. >
 În alt fel, este o imposibilitate şi nu mi-aş fi piedut timpul să discut astfel de lucruri . 
Prin urmare, eu resping să iau în serios astfel de lucruri. 
               N-am ştiut până în prezent despre Niculescu -Buzeşti , nici că a plecat , 
                 nici că a avut un mandat de la dl Maniu să organizeze ceva . [-----------] 
                Am văzut , spre marea mea bucurie , că dl Maniu a spus că este 
                o simplă scrisoare de recomandare [----]  Dar nu mandat să lege Partidul.
 Nu cred că dl Niculescu să fi avut asemenea mandat . [-----------------] 
Atenţie LD  am fost surprins când am văzut că în rechizitoriu [---------] 
că acel guvern ar fi urmat să fie condus de mine. 
Eu am simţul realităţilor. N-am luat răspunderea  unor guverne aici , în ţară,
 când am ştiut că nu pot să lucrez conform programului meu.
 Atenţie LD  N-am luat guverne în ţară , nici sub Carol, nici sub Antonescu 
- când mi s-a propus de către un prim-ministru [ Călinescu ? Tătărăscu ?  ] 
  şi de doi miniştri , unul comunist şi altul comunizant [ Ghelmegeanu ? Ralea ?  ] 
 , să rup partidul şi să intru în aventură , 
ei bine cum era să mă aventurez în asemenea chestiuni ? "
Ion Mihalache / 30 oct.'47

[ Grupul Militar  ] 

[ LD : Mihalache explică destul de confuz , Statutul făcut de el în 1935 , când , cucerit  de 
doctrina corporatistă , de reformarea parlamentului după model Mussolinian 
 - pe care acum evită să-l mai elogieze   -  a preconizat  cercurile profesionale. 
   Ele nu au mai apucat să prindă viaţă sub regimurile totalitare ( carlist, antonescian ) 
   După august '44, a reluat organizarea lor.  . La ce s-a ajuns … asta este alt subiect . 
  LD : este un bun prilej pentru a pune în discuţie dreptul militarilor la vot , 
 în condiţiile în care noua Legea electorală … o stipula. ] 
-   Preşed. : De când aţi luat conducerea aşa-zisei organizaţiei militare din PNŢ ? 
-   Mihalache : " Efectiv n-am luat-o nici o dată. Dle preşedinte, să-mi permiteţi câteva 
explicaţiuni , fiindcă am văzut că aceasta este una din piesele de bază ale acuzării de 
spionaj , trădare , complot, etc , aduse partidului, dlui Maniu, în special , şi mie, cel puţin ca 
auxiliar . 
Eu sunt autorul principal, şi cu regeretatul Madgearu , al Statutului care funcţionează din 
1935 . În acest Statut , s-a prevăzut dispoziţia  ca, pe lângă organizaţia structurală , 
de bază, organul de luptă politică,  partidul propriu-zis, 
organizaţia comunală, judeţeană, regională şi pe ţară, 
să fiinţeze şi nişte organe auxiliare , între care , cercurile profesionale. 
În ţară, pe judeţe, şi limitate exclusiv la judeţe, n-au ierarhie piramidală , în sus ; 
iar în municipii , cum ar fi Capitala, secţiuni încadrate nu la judeţ, ci făcând parte din organizaţia 
comunală, fără nici o deosebire : militari, medici, preoţi, profesori, ingineri, comercianţi etc. 
  "Scopul organizaţiilor de luptă , este să ducă lupta politică , să câştige puterea. 
Dar scopul organizaţiilor profesionale este , exclusiv, un contact spiritual, 
ca oamenii , în loc să joace table şi cărţi la club, cum s-a bişnuit la cluburile politice în trecut,



 să se întâlnească pe profesiuni , adică pe contac spiritual, cei care duc aceeaşi viaţă, 
au aceeaşi educaţie, aceleaşi preocupoări, prin prisma programatică să discute sub formă de 
conferunţe , comunicări între ei. 
-    Preşed. : Organizaţia militară ce scop avea ? 
-    Mihalache : Pe lângă Preşedinţie, funcţiona, pentru fiecare profesiune , câte un Comitet 
numit de Preşedinte ca auxiliar al lui, ca aceala, împreună cu şeful de judeţ, să pună în acel judeţ 
în funcţiune cercurile profesionale. [-----------] Astfel de cercuri au funcţionat şi la militari , 
numite cercuri profesionale militare , pe judeţe, 
puse în funcţiune de un Comitet Central profesional. 
   " Aceste cercuri au funcţionat încă în 1936-1937 , sub conducerea mea, ca experienţă. 
Desfiinţându-se partidele , au încetat şi ele. Nu în 1946, cum spune rechizitoriul, ci în 1945, 
Preşedintele, dl Maniu , a numit un Comitet Central Militar , 
compus din col.Stoica şi alţi auxiliari, care a funcţionat până în 1946 .
 [ LD: în această chestiune, prezintă o stare conflictuală, echivocă,  între CC Militar 
  şi organizaţia Capitalei ,  din care rezulta că Mihalache era nemulţumit , 
  că şi-au inventat un nou Statut…   ] 
 LD    "Să nu se uite că prin Legea electorală s-a dat dreptul de participare activă militarilor şi 
a fost un Comitet condus de ministrul de Război , ca preşed. al Comitetului Electoral Militar , 
iar legea nu spune că în mod exclusiv partidul de la Guvern ,
cu minstrul său are acest drept, 
ci spune că toate partidele legale pot să se adreseze militarilor , ca cetăţeni. [--------------] 
Înţeleg să mi se facă proces pentru aceasta . dacă a traduce în fapt nişte drepturi pe care le 
dau legile Statului , constituie un act anarhic, am atentat [----] 
n-am făcut decât să aplic legea , iar dacă este bună sau rea, nu purtăm răspunderea.
 Dar mai mult de atât, Partidul nu a întreprins prin Secţiunea Militară." 
Ion Mihalache / 30 oct.'47

[ Libertatea politică  versus  represiunea politică ] 

[ LD :22 sept.2004 . mărturia lui este cutremurătoare .  În carte, aş vrea să încep 
capitolul represiunilor politice - indiferent când şi de cine făcute  - 
 de la povestea  lui Mihalache,  de la această mărturie.
Dar şi de la rechizitoriul şi întrebările  inchizitorilor săi .
 La 65 de ani,  în propria ţară , arestat , judecat , lipsit de libertate. ] 
 -   Preşed.: "Recunoaşteţi că aţi încercat să plecaţi în străinătate , şi înainte de 14 iulie 1947 ? 
-    Mihalache : " Da. Un om care s-a născut la ţară şi a înţeles să rămână la ţară şi 
să trăiască viaţa de ţară, şi nu s-a aclimatizat cu viaţa de oraş, pentru mine , 
când întârzii mai mult de două săptămâni în Capitală, cred că nici pasărea sălbatecă , 
când scapă din colivie , nu zboară ca mine , când scap spre ţară. 
      " Ca să mă familiarizez cu această situaţie, am ţinut însă la ceva , 
mai mult decât la viaţa mea  : la libertate . 
N-am vrut să fiu sclavul nimănui, În viaţa mea, nu datorez nimic, nimănui. 
Am fugit de situaţii , m-a luptat până când sentimentul de răspundere m-a obligat 
ca să ajung să mă gândesc însumi să părăsesc o soţie, gospodăria… 
-    Preşed. : Cu ce ocazie v-aţi gândit la plecare , înainte de iulie ? 
-    Mihalache : " Întâi m-am hotărît să plec sub legionari , şi îmi luasem toate măsurile 
şi găsisem oameni din Banatul sârbesc care să mă primească la graniţă. 
A fost apoi iarnă grea şi ocupaţia germană , şi n-am mai putut pleca , 
aşa că < le premier pas> , cel mai greu, se făcuse în conştiinţa mea 
şi mă deprinsesem la această idee. 
Am ajuns , astă toamnă , ca în satul meu, Topoloveni ,
 să nu mai am nici drepturile pe care le are străjerul de la primărie , 
şi în satul meu, Dobreşti, să mi se oprească dreptul de a vota pe primar , 
prin judecător trimis anume de la Bucureşti , fiindcă ai mei mi-au dat dreptate . 
Eram într-o stare sufletească grozavă. 
S-a tras asupra mea şi nu s-a făcut nici un simulacru de anchetă. 
-    Preşed. : Atunci v-aţi hotărît ? 



-    Mihalache : " Da ! 
 Am citit că dl Maniu a vorbit d-lui Holman despre aceasta, dar probabil, pins de alegeri, 
şi crezând că după alegeri v-a urma destinderea,am renunţat la idee 
şi m-am hotărît , din nou, la începutul lui iulie, din propria mea  iniţiativă. 
Dl Maniu , în timpul acesta , a stăruit ca totuşi să plec , 
că viaţa lui şi a mea e în primejdie     şi că e necesar să plec din ţară   ,   
dar nu aceasta m-a determinat , ci convingerea mea proprie. 
Şi dacă vreţi, d-le Preşedinte , să vă spun , într-o simplă propoziţiune , care a fost motivul , 
vă spun numai atât : dacă la sfârşitul lui mai, după ce a trecut şi 10 mai, 
şi toate pretextele de arestare a celor peste o mie , poate două mii de fruntaşi ai Partidului, 
dacă aceştia erau eliberaţi , nici prin cap nu-mi trecea să mai plec. 
Reveneam, chiar dacă mi-ar fi trecut prin cap , fiindcă ştiam că după asta vine destinderea. 
Dar când am văzut că încep arestările şi aveam şi unele vagi informaţii şi concluziile logice 
şi a mai venit şi confirmarea oficială de la Radio, din 13 iulie, 
când, răspunzându-se guvernului englez cu ameninţări, mi-am spus : 
 < Un guvern puternic , nu ameninţă, ia măsuri .  > [----------------------------------------] 
-   Mihalache : " Scopul a fost, în primul rând, să-mi scap libertatea mea şi, 
în al doilea rând, să lupt pentru eliberarea celor închişi în lagăre .
Nu vă închipuiţi ce depresiune sufletească era în familiile lor . [----------------] 
când ajung aceste lucruri şi în sufletele unor copii de 4-6 ani, 
apoi aceasta oglindeşte o psihoză generală care domneşte în ţară [ -----------------------] 
-   Preşed. : Lagărele gemeau de atâţia democraţi închişi în vremuri când dvs eraţi la guvern. 
     De ce nu aţi luat măsuri ca să-i eliberaţi din închisori ? 
-    Mihalache : Vă mulţumesc de această întrebare .Cât am fost eu ministru la Interne, 
            am primit o telegramă de la nişte închişi în subsolul unei prefecturi oarecare din ţară. 
            Am primit-o dimineaţa, iar a doua zi am fost la închisoare [--------] I-am pus în loibertate .
 " Nu uitaţi că eu am demisionat pe chestiuni de conflicte cu conducătorii reali ai Poliţiei , 
cu Gavrilă Marinescu şi g-ral Ştefănescu , cerând Regelui să aleagă : 
ori acceptă demiterea lor, ori mă demit eu. 
Şi m-am demis eu , şi cu mine s-a solidarizat preşedintele de Consiliu, dl Maniu.
 N-a existat un al doilea ministru de Interne să facă asemenea lucruri - 
 aşa că nu mi se pot face asemenea reproşuri. " 
Ion Mihalache / 30 oct.'47

[ Maniu :  Transilvania !  ] 

[ LD : Nu-mi propun să  aflu eu acum cine a fost creerul şi autorul capcanei întinsă la Tămădău . 
   Poate , însă , reuşesc să împlinesc profilul psiho-volitiv al  lui Maniu  , 
 ezitare -amânare - secretomanie - neâncredere - mister - care i-a adus eticheta de 
"Sfinxul de la Bădăcin "  , care s-a manifestat şi în raporturile cu Mihalache , ce au însemnat ? 
-   Preşed. : Treceţi la discuţiile care le-aţi avut cu Iuliu Maniu asupra plecării din 13 iulie 1947 . 
-   Mihalache : " V-aş ruga , totuşi, ştiu că abuzez de răbdarea dvs ; când sunt în perspectiva , 
după cum spune rechizitoriul , a unei închideri pe viaţă, 
când instrucţia s-a făcut aşa cum s-a făcut, 
şi nu ştiu cât timp îmi veţi da pentru apărarea propriuzisă, v-aş ruga să mă ascultaţi .
Atenţie LD ! " Am încercat de multe ori să văd care este gândul d-lui Maniu . N-am izbutit. 
Vineri, înainte de sâmbătă, am fost ultima dată la dânsul. 
D-sa , care ştia care este programul meu. El însă a ezitat , spunându-mi : < mai vorbim > 
Aranjaserăm să mergem sâmbătă la Dobreşti , ca să facem programul plecării , să văd eu ce 
gânduri are dânsul, şi programul Comitetului Central [------------] 
Atenţie LD !  Până aici n-am vorbit nici o dată cu dl Maniu despre un program.[--------------]
Este adevărat , atunci când a plecat Nagy, l-am văzut pe dl Maniu îngrijorat că în atmosfera de 
la Societatea Naţiunilor , ungurii aranjau un curent favorabil în jurul problemei Transilvaniei . 
L-am văzut frământat Am spus că , pentru aceasta, el era indicat să fie acolo ."

[ Maniu : Tămădău ] 



Atenţie LD !   "În jurul acestei plecări n-am discutat nici o dată .

            M-am pomenit că dl Maniu îmi dă un telefon , prin alţii, la Dobreşti, să viu imediat la 
           Bucureşti. [-------------] Căpitanul Zaharia a venit, şi în trei ore am venit, 
            găsindu-l pe dl Maniu înapoiat la Snagov. De aici, de la 7 la 11 , orele s-au scurs 
             caleidoscopic. L-am găsit pe Carandino, dl Maniu şi Romulus Boilă. 
             Dl Maniu mi-a spus că va merge şi Ilie Lazăr şi dl Penescu [-------------------------] 
Atenţie LD !  i-am spus : < dle Maniu, ce plecare este asta ?  > Şi atunci am aflat . 
[---------------] Comandorul Negreanu sau Negrescu 
 - pe care nu-l văd citat nici între martori , nici între acuzaţi  - a stat lângă celula mea  , 
              că avioanele româneşti vor fi date soviteleor …. că vor fi salvate două …….
              că vor pleca medicamente la Constanţa … că vor fi lăsate într-un câmp necunoscut ….
              că acolo pot să îmbarce câte 4-5 persoane….. că este ultima ocazie de plecare …. 
"Este singura gafă pe care am făcut-o în viaţa mea. 
Cum n-am avut prezenţa de spirtit să spun că aceasta este o cursă ?
 Mi-am pierdut cu totul prezenţa de spirit atunci, aproape am ameţit . 
              Am spus să mi se aducă bagajele …. Am dat dispoziţii să se ia benzină …
              în puţinele momente cât am stat de vorbă cu dl Maniu , l-am întrebat : 
                < D-ta cunoşti pe aviatori ?  > 
                <Nu-i cunosc, îi cunoaşte omul meu [-----] Doctorul Gafencu îi cunoaşte , 
                 care este văr cu Gafencu şi director la "Argus" . > 
Atenţie LD !   Dar nu este nici director la "Argus" , nici vărul lui Gafencu ! 
[----------------------------------------------------------] 
Şi la locul de la Tămădău am găsit pe fraţii Borcea ….. basarabeni …. 
               Cum am sosit , ochiul meu mi-a spus de la început : < Aici este o cursă !   > 
               şi dacă aveam o maşină ne întorceam. ………….
               A fost aşa de bine organizat din punctul de vedere al Poliţiei -----
" Răspunderea morală îmi apaţine. Nu pot să-mi iau şi răspunderea tehnică ,
Atenţie LD !    aceasta este a d-lui Maniu , în colaborare cu dl comandor Negreanu 
şi cu Poliţia , pe care am felicitat-o , imediat , pentru arta cu care a procedat . " 
Ion Mihalache / 30 oct.'47

[ Participare sau boicot parlamentar ?  ] 

-  Un avocat : dacă după alegerile din 19 noiembrie , majoritatea PNŢ era pentru participarea 
la Parlament şi pentru destindere ? 
    Dacă afirmaţia lui  Penescu privind demersul pe lângă Maniu pentru schimbarea tacticii…. 
-   Mihalache : " Într-adevăr, Penescu şi cu mine am fost de părere
 ca parlamentarii să participe - dacă nu efectiv, fiindcă eram convinşi că vor fi împiedicaţi ,
 dar cel puţin prin prezenţa lor să provoace un început de destindere  , şi, în al doilea rând, 
să folosească tribuna Parlamentului ca un strigăt în favoarea celor ucişi în aresturi ,
 lucru care apăsa în mod principal asupra sufletului meu . 
Dl.Maniu a pus chestiunea în Delegaţia Permanetă  , unde părerile au fost împărţite,
şi s-a convocat Comitetul Central ca să decidă. " [ În alte zile, vor urma şi alte precizări ale lui 
Mihalache, cofruntări cu coacuzaţi şi martori ] 
//////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
INTEROGATORIU 

e.) Iuliu Maniu  / 31  oct.'47 
[ LD : pe parcursul interogatoriului, Maniu a fost hărţuit , umilit,trecându-se de la o întrebare la 
alta , fără legătură,  refuzându-i -se explicaţiile, fiind mereu pus la punct .
 Tracasat şi tensionat Maniu protestează deseori pentru acest sistem …. .  ] 
-   Preşed. : Vă rog să staţi în picioare şi să răspundeţi la interogator. 
    Aţi ciit Actul de acuzare,care v-a fost citit şi aici. Noi am formulat o serie de chestiuni 
     şi dvs veţi răspunde  la întrebările noastre , în apărarea dvs. O primă întrebare , 
    de când îl cunoaşteţi şi ce părere aveţi despre Nicolae  Penescu ? 
-   Maniu : Înainte de a intra în răspuns la interogator, vă rog să-mi permiteţi 



    să fac unele explicări de natură principială. 
-   Preşed. : Nu faceţi decât să răspundeţi la întrebările noastre .
     Aici sunteţi acuzat., nimic altceva. Deocamdată răspundeţi la întrebări .
     [-------------------------------------------------------] 
-    Maniu : Dle preşedinte, este imposibil ca eu să fiu limitat în forma aceasta 
     în dreptul meu de a răspunde la interogator [-----------------] 
     Eu am singur dreptul de a stabili unde este utilă expunerea mea şi unde nu [---------------] 
     Eu anunţ un caz de nulitate pentru acest fel de interogatoriu [------------------] 
     Dvs nu mă lăsaţi să enunţ starea faptică [-----------------] 
     Eu voi fi silit să mă retrag din apărare , în forma aceasta, dacă nu am libertatea să spun 
     că vreau să răstorn Guvernul , dar cu mijloace politice , nu cu violenţă . [-------------------] 
-    Preşed. : Mijloacele politice nu ne interesează .
-    Maniu : Eu anunţ caz de nulitate . 
-    Preşed.: Dvs răspundeţi da sau nu la întrebările mele .[-------------------------------] 
-    Maniu : " Eu v-aş respectuos să ordonaţi să fiu audiat la cele 9 puncte de acuzaţie
      precizate de dl procuror contra mea. 
-    Preşed. : Toate punctele au fost eluciditate prin interogatoiul 
     cu cele vreo 60 de întrebări pe care vi le-am făcut 
       Iarăşi începeţi cu divagaţiuni şi, aţi văzut şi azi dimineaţă, n-am înţeles să vă dau voie 
        la altceva decât să răspundeţi interogatoriului .Dvs fugiţi de răspundere .
Maniu / 31 oct.'47 

[ Despre colaboratori … ] 

[LD : interogatoriiul a debutat cu această hărţuială, cu o avalanşă de întrebări despre 
colaboratori , acum co-acuzaţi, pentru ca astfel să obţină desolidarizări ,
 pe care să le speculeze. Nu mă interesează. Extrag doar ceea ce constituie părerea lui Maniu 
despre oameni , care îi scoate în evidenţă caracterul . ] 
-  Preşed. :  De când îl cunoaşteţi pe N.Penescu ? Ce părere aveţi despre el ?
     De cine şi de când a fost promovat secretar general al PNŢ ? 
     Cum şi-a îndeplinit însărcinările ? 
-    Maniu :   Din 1923 ;  " Am cea mai bună părere despre el  .Este un om bine pregătit ,
 un om de caracter, un om de o putere de muncă excepţională .De aceea, din momentul 
când l-am cunoscut, m-am ataşat de el , cu tot sufletul şi cu toată încrederea "  ; 
"De mine şi , fireşte, de conducerea Partidului " ;  " de când dl Ghiţă Pop a devenit ministru " 
 " În mod excelent, meritând toată recunoştinţa " [-----------------------------] 
-    Preşed. De când îl cunoaşte pe Niculescu -Buzeşti ? Ce părere are despre el ? 
     Când a devenit membru PNŢ ? A candidat pe listele PNŢ ? Ce ştie despre plecarea lui ? 
-    Maniu : Îl cunoaşte mai bine de când, împreună, au condus , sub protecţia MSRegelui, 
acţiunea pentru 23 august 1944.;  în partid s-a înscris în '45 sau '46  ; 
 În partid, dânsul avea rol de sfătuitor eminent .Era foarte bine priceput la chestiuni externe . 
Era un om de încredere al meu, şi când erau chestiuni mai importante de natură externpă, 
îi ceream părerea ca să fiu edificat .  A plecat în străinătate ( Elveţia )  ca să-şi îngrijească soţia 
, care a şi decedat . Neobţinând permisiunea legală să plece , a plecat pe altă cale. 
El n-a plecat rugat de mine sau de partid. [-----] dar mi-a părut bine că pleacă, 
fiindcă putea să fie util cauzei ţării noastre şi cauzei partidului nostru." [-------------------------] 
-   Preşed. : ….pe Victor Rădulescu -Pogoneanu ? 
-   Maniu : Îl cunosc cam din 1941-42. Îl apreciez ca pe un foarte talentat om , 
cu cunoştinţe diplomatice excepţional de întemeiate 
şi cu un talent de expunere impresionant "     [---------------------------] 
Activitatea mea politică este de 50 de ani     şi , din aceşti 50 de ani, 
cel puţin 25 am fost preşedintele partidului,     cu depline puteri   ,   
în timpul acesta s-au petrecut multe lucruri ."
Maniu / 31 oct.'47 

[ Tămădău  ] 



[ LD : deşi ţintă a întrebărilor insidioase ale preşedintelui -închizitor, care urmăreau deliberat să -l 
înfunde , să-l umilească, conform acuzărilor,   Maniu este demn şi stăpân pe sine. 
  Dar mare lucru nu apucă să pună….] 
-   Preşed. : Trecem la întrebări de fond : aţi luat iniţiativa trecerii frauduloase a frontierei 
    a lui Ion Mihalache, Nicolae Penescu, Nicolae Carandino şi Ilie Lazăr ? 
-   Maniu : Da .
-   Preşed. : Cum aţi organizat condiţiile tehnice ale acestei plecări ? 
-   Maniu : Nu m-am ocupat cu condiţiile tehnice ale acestei plecări. [---------------] 
     Orice organizare este formată din două părţi esenţiale :  organizarea spirituală 
     şi organizarea tehnică.
-   Preşed.: Pe noi ne interesează numai organizarea tehnică. Şi vă rog , încă o dată, 
    nu faceţi divagaţii şi răspundeţi întrebărilor mele clar. 
-   Maniu  : Dar nu mai puţin interesantă este organizarea spirituală   ,   
pentru că numai din aceasta poate rezulta o instigare sau o complicitate . 
Ideea de a pleca dl Mihalache şi câţiva prieteni în străinătate era mai veche , şi ,
 într-un moment dat , mă hotărîsem să plec eu, dacă dl Mihalache nu admite să plece el.     
  [ relatează propunerea şi aranjamentele făcute de Vlad Haţieganu , cu avionul , aviatorii, 
benzina etc etc  ] Atunci am vorbit cu dl Mihalache , l-am rugat expres să plece 
şi el a consimţit . Într-adevăr, răspunderea morală şi politică pentru această plecare 
a d-lui Mihalache şi a prietenilor noştri , este a mea. 
Am declarat din primul moment, de la instrucţie , acest lucru. [-----------------] 
 Scopul desemnat de mine era ca , mergând în străinătate,
 să informeze străinătatea despre situaţia din România, 
un lucru pe care , în calitatea mea de preşedinte de partid, l-am făcut totdeauna ,
 în toate epocile , cum l-au făcut întotdeauna , orice om politic cu simţ de răspundere   .   
  [----------------------------] 
Maniu / 31 oct.'47 

[ Guvern în străinătate ?! Intervenţie străină ? ] 

[ LD : interogatoriu de coşmar : O avalanşă de întrebări hărţuitoare ,  privind legăturile cu 
Misiunile americană şi engleză ;  informaţiile transmise în străinătate  despre guv.Groza şi 
mişcarea trupelor sovietice … Maniu prortestează pentru aceste întrebări rigide, insinuante, 
fără a i se da permisiunea să dea explicaţii  , dar este pus la punct fără nici o consideraţie..]
-   Preşed. : Din dosarele de aici rezultă altceva .
      Ce era cu formarea unui guvern în străinătate ? 
-    Maniu : " Nu era vorba de aceasta .Eu, totdeauna, am fost contra acestui lucru ,
 nu-l admit, pentru că nu-l găsesc folositor. [-----------] Prin urmare , am refuzat acest lucru , 
deşi mulţi prieteni care insistau , făcându-mi reproşuri că de ce nu folosesc şi eu acest mijloc
 pe care l-au folosit alte state .[--------------] Am fost totdeauna contra acestei idei . 
[--------------------------------------] 
-   Preşed. : Răspundeţi Tribunalului dacă aţi semnat pentru Gr.Niculescu -Buzeşti 
    o scrisoare prin care îl autorizaţi să vă exprime vederile în străinătate şi 
    , la nevoie,  să vorbească în numele dvs ? 
-    Maniu : Recunosc că am semnat o scrisoare , împreună cu Constantin Brătianu 
     şi Titel Petrescu , în care am constatat că este membru de partid 
     şi că reprezintă ideile partidului nostru. [------------------------------] 
-    Preşed.: Deci nu recunoaşteţi că aţi cerut o intervenţie din străinătate ? 
-    Maniu : Nici o dată. N-am cerut nici o dată intervenţie de forţă . "
[------------------------------------------------------] 
Maniu / 31 oct.'47 

[ "Dreptatea " … Carandino  ] 

-   Preşed.: … a dat dispoziţii lui Carandino să imprime ziarului "Dreptatea" 
    o linie vehementă de atac împotriva regimului democratic din România ? 
-   Maniu :  " Este adevărat  [------------] Sunt preşedinte de partid de opoziţie 



care doreşte ca guvernul Groza  - şi am dorit de la început  - să fie înlăturat  .   
Maniu / 31 oct.'47 

[ Legionarii ] 

-  Preşed. : … aţi dat elementelor legionare sau aţi promovat unele elemente legionare
   în conducerea partidului dvs .Recunoaşteţi ? 
-  Maniu : "Nu este adevărat .La conducerea partidului nostru nu se găseşte 
    nici un fost legionar.  Se găseşte, însă, la conducerea Partidului Comunist .
-   Preşed. : Este inexact ce afirmaţi .[-------------------------] 
Maniu / 31 oct.'47 

[ Parlamentul  ] 

-   Preşed. : Aţi recomandat neparticiparea deputaţilor ţărănişti la lucrările parlamentului ? 
-   Maniu : Da, recunosc că am recomandat nepartaciparea deputaţilor ţărănişti 
    la lucrările Parlamentului . 
 ////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
INTEROGATORIU 

f.) Vasile Serdici   / 31  oct.'47 
[ LD: Presentimentele mele în legătură cu " lupiştii" au primit o confirmare în plus prin 
comportamentul lui Serdici la proces. Şi-a pus iar masca de " lupist"  şi s-a desolidarizat 
 de PNŢ -ul în care intrase în 1935 . 
Serdici era inginer agronom. A fost antrenat , în 1919 , în lucrările pentru reforma agrară,
  scriind şi un studiu . Ce a făcut în Parlament , ca lupist , apoi ca naţional-ţărănist ,
am consemnat . Interesantă mi se pare lansarea lui în acţiunea politică a PNŢ, după '44, 
când nu pleacă după Lupu ( la a doua rupere ) , ci rămâne pe lângă Maniu şi Mihalache. 
Mă hazardez dacă presupun că nu a fost de bună credinţă ? 
 Fiind poliglot ( germana, engleza, franceza, spaniola, rusa ) , a fost folosit, mai ales de  Maniu , 
ca interpret şi a cunoscut numeroşi reprezentanţi şi ataşaţi de presă  străini. 
  Oricum , foarte multe din acuzaţiile de "complot" , "trădare" , " spionaj" etc etc… 
s-au bazat şi  pe  aritcolele , declaraţiile , mărturiile lui .  ] 
Serdici / 31 oct.'47 

[ El şi PNŢ   ] 

-   Preşed. : Când aţi intrat în PNŢ şi ce funcţii aţi primit ? 
-   Serdici : "Am intrat în PNŢ prin fuziunea Partidului Ţărănesc al dr-lui Lupu cu PNŢ, în 1935 . 
Până atunci fusesem ales de 4 ori deputat al dr-lui Lupu în jud.Târnava Mare , totdeauna în 
opoziţie. Am devenit , în 1935 , deputat PNŢ şi am activat în acest partid până în ianuarie 
1938 , când partidele n-au mai putut funcţiona ,şi mi-am reluat activitatea după 23 august 
1944. În partid n-am ocupat nici o dată nici un fel de funcţie . 
După '44 am devenit şef al Biroului de presă străină, şi  scotea şi un Buletin informativ.
-   Preşed.: Cine indica linia politică a gazetei ? 
-   Serdici : Personal, dl Maniu. Uneori era folosit ca interpret ; alte ori dădea note informative,
documentare , relaţii ,  pe diverse probleme la Misiunile americană şi engleză .
 [ interogat  de preşedinte şi procuror, Serdici relatează despre Maniu, Mihalache, Gafencu, 
    etc etc, :  întâlniri ,  străini, probleme, corespondenţe  ] 
Serdici / 31 oct.'47 

[ P. N. Ţ.  ] 

-   Preşed. : Ce orientare politică a avut partidul dvs după 23 august 1944 ? 
-   Serdici :  "Partidul de mult îşi părăsise linia lui. 
    Când am intrat în partid, Partidul acesta nu mai era un partid ţărănesc , cum îl ştiam. 
    Toate aceste lucruri le-am spus foarte lămurit în Parlament , de atâtea ori .
    Partidul Naţional Ţărănesc a devenit o copie , nereuşită a Partidului Liberal. " 



Serdici / 31 oct.'47 

[ Maniu şi legionarii ] 

[ LD : interogatul  Serdici  , devine din acuzat , acuzator .. Cum să explic ? 
  Această convertire să fi fost efectul celor 3 luni de zile de detenţie şi anchetă , 
  sau … era , în sfârşit ,  căderea măştii ? 
-   Preşed .: Ne interesează orienatrea politică după 23 august .
-   Serdici :  "  După 23 august , Partidul, evident , a mers spre dreapta. 
Începutul s-a făcut din scrisoarea d-lui Maniu , prin care primeşte pe legionari în partid  ,   
o scrisoare care n-a fost admirată de multă lume din partid .
 Maniu era persecutat de această idee , că membrii PNŢ au o creştere prea molatecă , 
iar legionarii sunt elemente dinamice , care trebuiesc folosite. 
Atenţie LD : Acum, după cum am văzut atrocităţile acestea,  cu ce se ocupă dl Maniu , 
în loc de a se ocupa cu programul, se ocupa cu acţiuni subterane,
 acum văd sensul lucrurilor şi nici o previziune omenească nu mi-ar fi putut lămuri 
de ce dl Maniu are această atitudine 
Acum înţeleg de ce dl Maniu se gândea că va veni ceasul să folosească pe aceşti legionari. 
Ei erau rău văzuţi de vechii ţărănişti , şi primirea lor în aprtid a făcut ca Partidul să lunece 
spre dreapta . "   [--------------------------------] 
Serdici / 31 oct.'47 

[ Mihalache şi războiul  ] 

[ LD 22 sept.2003 .Nu ştiu dacă are vreo relevanţă istorică  o atare mărturie. Probabil nu. 
  Dar o relevanţă morală , precis are . Adaug pe Serdici … la categoria jigodiilor oportuniste ,
 convinsă că , şi aşa, epitetul este prea blând. Fie şi pentru asta , îi voi alătura mărturia 
lângă un text în care perora patriotic pe teme contingente.  ] 
 -  Serdici : " Partidul Ţărănesc şi dl Mihalache a fost un om dintre cei mai hărăziţi 
    de Dumnezeu   şi PNŢ trebuia să fie…. 
-   Preşed.: Aţi început să spuneţi că acuzatul Mihalache era o figură.  Dar ce părere aveţi 
    despre această figură care s-a înscris voluntar în războiul împotriva Uniunii Sovietice  ? 
-   Serdici : "  Mihalache , în această chestiune , s-a dovedit că nu era în consensul naţiunii .
Oamenii cei mai modeşti urau acest război , pe care ei îl numeau "războiul sfânt" .
Oamenii cei mai simpli îşi dădeau seama că acest război este o crimă. 
El n-a ştiut să discearnă în sufletul lor ceea ce cel mai simplu ţăran a discernut , 
şi dl Mihalache a cerut să se înscrie voluntar. [-------------] eu am spus că a greşit , 
dar el s-a acoperit cu aprobarea d-lui Maniu. Sunt convins că are aprobarea d-lui Maniu.   "   
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
INTEROGATORIU 

g.) Victor Rădulescu -Pogoneanu   / 31  oct.'47 
-  Preşed. Trib.: cine urma să facă parte din comitetul politic ? 
-  Pogoneanu : Ar fi urmat să facă parte şefii partidelor din opoziţie, unul din membrii 
   Comitetului secret şi un reprezentant american [-------------] 
-  Preşed.: Înainte de plecarea lui Niculescu -Buzeşti din ţară, i s-a dat vreun mandat ? 
   Cine i-a dat acest madat, ce cuprindea şi cine l-a redactat ? 
-  Pogoneanu : Mandatul acesta a fost redactat de mine [-----]
    l-am bătut eu însumi la maşină , într-un singur exemplar . 
    Am făcut să parvină d-lui Maniu acest exemplar, pe care d-sa l-a semnat ,
    iar apoi am făcut să parvină acelaşi exemplar dnilor Brătianu şi Titel Petrescu.[--------] 
    Dl Brătianu l-a semnat , menţionând că este de acord, iar d-l Titel Petrescu a semnat
    în josul unei fraze prin care ruga pe dl Niculescu -Buzeştisă facă cunoscută 
    poziţia partidului său , partidelor socialiste din străinătate. [------------------] 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
INTEROGATORIU 



h)  Emil Oprişan ,
    [  LD : la Congerinţa Păcii, Oprişan a fost secretar general al  Comisiei Române. 
      LD : inclus în lot, i s-a  obţinut " colaborarea " şi depoziţiile sale au constituit 
     "piesă principală" de "demascare" . De aceea extrag câteva din depoziţiile lui , 
      pentru a extrage câteva din "clişeele" prin care s-a urmărit să se compună " oglinda" 
      arătată ţării privind acţiunea PNŢ .Că această oglindă a fost foarte minuţios preparată, 
      că ea a fost impusă de la preluarea puterii ; cu aceste clişee s-a făcut "revoluţia"  : 
       politică ,  represivă, propagandistică . Şi tot cu ele … s-a scris apoi "istoria"   ] 
-   Preşed. : Cunoaşteţi , cumva, scopurile următite de aceste grupări 
    care se încadrau în PNŢ ?   Scopurile finale ? 
-   Oprişan : Erau acelea ale PNŢ : Răsturnarea guvernului  printr-o intervenţie din afară . 
-   Preşed.: Adică prin forţă ? 
-   Oprişan : Da, prin forţă.Sau o presiune diplomatică. 
-    Preşed. Cum lucra grupul acesta ? 
-    Oprişan : Grupul acesta s-a închegat , propriu  zis, la Conferinţa Păcii . 
El dispunea de artcole şi interview-uri  prin presă ; relaţii personale ;
 conferinţe şi cele două Memorii remise Conferinţei Păcii. [----------------] 
Am plecat la Paris , la Conferinţa Păcii , şi acolo am putut să-i văd pe cei care erau 
în jurul lui Gafencu şi Cretzianu .Am găsit o clică grupată în jurul rămăşiţelor fondului ,
 fără altă preocupare decât de a-şi asigura întoarcerea în ţară , pentru a avea onoruri, 
profituri , indiferent de mijloacele care ar fi dus la aceasta. 
Dorinţa lor era să se producă răsturnarea cât mai repede şi cât mai violent.[------------] 
-   Preşed.: Politică dusă pe faţă sau subversivă ? 
-   Oprişan : Azi îmi dau seama că nu era dusă pe faţă. 
Am găsit acea clică fără altă preocupare decât profitul personl şi maimuţăreala modelor 
venite de peste ocean.[--------------] 
Şi am putut să fac comparaţia între clica celor din străinătate , între felul lor de a lucra,
 şi între ţelurile şi patriotismul celor care au rămas să lucreze în regimul democrat 
pentru ridicarea ţării.[---------] Am putut vedea că în timp ce delegaţii lucrau zi şi noapte 
pentr uprezentarea documentelor la Conferinţa de Pace -   care trebuia să ne asigure restituirea 
Transilvaniei şi un Stat independent - în timp ce dl Tătărăscu, Pătrăşcanu, Gheoghiu-Dej, 
Maurer ,  şi alţii , lucrau fără odihnă şi menajarea puterilor lor, pentru interesele ţării, 
ceilalţi , care prezentau două Memorii     care conţineau teze diametral opuse tezei oficiale , 
nu făceau decât să se distreze. [---------] 
M-am întors în ţară şi , ca să-i marchez lui Pogoneanu că m-am detaşat complet de aceste 
grupuri, i-am făcut o serie de declaraţii cu privire la politica care s-a dus. 
I-am arătat negativismul continuu în acţiunea noastră, i- am arătat că 
nu-mi devine mie odios, ci ţării îtregi,  ; i-am arătat indignarea mea , 
prin faptul că PNŢ preferă să moară ţara de secetă şi foame,
 numai ca să nu aducă o întărire a Guvernului democrat.
Iar când a fost cu fuga de la Tămădău, i-am arătat că 
acest fapt implica o dezertare , o trădare, şi că va duce la desfiinţarea PNŢ. 
În faţa acestei poziţii nete, Pogoneanu nu mi-a spus nimic, şi în prăpastia în care s-a târît 
singur , mă târăşte şi pe mine şi ai mei . 
La citirea Referatului Introductiv, am luat cunoştinţă cu groază , 
de lucrurile pe care le urmărea PNŢ şi clica Gafencu, Cretzianu, Vişoianu , Niculescu -Buzeşti, 
etc , fugiţi ca nişte laşi din ţară, în loc să lucreze aici.
Mi-am dat seama că vor să aducă nu numai război, pentru a nimici vieţi omeneşti, oraşe şi 
câmpii, ci urmărea şi crearea unui război civil, ca să ajungem din nou 
la zilele rebeliunii legionare , politică la care a participat şi PNŢ. [----------------------------] 
//////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
INTEROGATORIU 

i.) Ion de Mocsony Stârcea / 
-   Preşed.Tribunal : Dacă cunoaşte activitatea lui Niculescu -Buzeşti … ? 



-   Stârcea : Fusesem numit , la 1 ian.'34  reprezentantul României la Sociatetea Naţiunilor
     de la Geneva, Niculescu -Buzeşti  se găsea , mai înainte ceva, la Geneva, la Legaţie.
     În felul acesta, au fost 3 ani împreună.   După 23 august,  cât era la Palat, 
      fusese un fel de observator oficios al Majestăţii Sale în  primului guvern.
     În această calitate, a cunoscut personalităţi politice, din mediul militar ( românesc şi străin) 
     ,  persoane din mediul  diplomatic  ( românesc şi străin )  din presă, ş.a. 
     La 4 noiembrie 1944 , a demisionat din toate înaltele demnităţi pe care le ocupa 
     la Palatul Regal, şi a plecat la ţară, unde s-a ocupat de interesele personale. 
-   Preşed. : ce ştie din activitatea PNŢ , a mişcării subversive,a comitetului din străinătate,
    a celor două Memorii ,   a solicitării sprijinului american ? 
-   Stârcea :  Dă  o serie de detalii  , de contacte, de nume, de întrevederi,întâlniri etc…. 
-   Preşed.: Erau anumite personalităţi politice de aici , din ţară, la curent cu tratativele 
    duse cu ofiţerii americani ? 
-   Stârcea: Desigur. În primul rând eu, şi , în mod fatal, conducerea partidelor .
    PNŢ, PNL PSD . Dar singura persoană care a fost ţinută la curent , a fost dl Maniu. 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
______________________________________________________________

MARTORII 
[ LD : Marchez doar  câţiva ,  în funcţie de problematică,  pentru a le semnala  prestaţia ,sau 
pentru importanţa mărturiei. Mulţi martori nu răspund la apel. 
Unii din ei nu au fost citaţi . Alţii sunt în închisori şi nu au fost aduşi  ] 
a) G-ral Grig.Stoika  [ Cercul militar  ]                b) G-ral Ermil Gheorghiu  [ Cercul militar  ]
c)  Comandor Mircea Cioroiu   [ Cercul militar  ]d) Comandor Gh.Mocanu[ Cercul militar  ]
e)   Paleacu P.Nicolae      [ Sumanele Negre ] f. )   Steanţă Dumitru   [  Sumanele Negre ]
g) Chintescu Gheorghe [  Gărzile Maniu    ] 
i )   Novac Victor    ]Tineretul PNŢ ]            h. ) Tanţu Mihail [ Organizaţia Rezistenţei ] 
j  .)   Popescu -Mehedinţi Ion   [  "Dreptatea"  ] k.)   Nestor Badea  [ "Dreptatea"  - linie de conduită  ] 
l .)   Zaharia Boilă   [   PNŢ : atitudinea faţă de URSS ] [  " Gărzile Iuliu Maniu "  ] 

            * Notă. Corneliu Coposu, [  PNŢ: atitudinea faţă de URSS  ; 
                          Conduita anglo -americană faţă de România ]
m .)   dr.Grigore Graur   [ Iul.Maniu -  democrat ; filosemit  ] 
n .)   Vasile Netea   [  Iuliu Maniu - luptător pentru unire ;   Ilie Lazăr- contra Dictatului de la Viena  ] 
o .)   Mihail Romniceanu   [ Colaborarea PNŢ-PNL-  ]  [ Memoriile .; Conferinţa de Pace  ] 
r .)   Constantin Titel Petrescu     [ Colaborarea PSD cu PNŢ şi PNL ] 
s .)   av.Iovipale   [ greşelile PNŢ ]              ş .) Tudor Arghezi [ Ziaristul Carandino ] 
t .) Gligor Zambaccian [ Ziaristul Carandino  ] 
-------------------------------------------------------------------
Martor  / 1 nov.'47 

a) G-ral Grig.Stoika     ( rudă cu acuzatul col.Stoika Ştefan  ) 

 [ 60 ani; ofiţer pensionar ;  ] 
[ LD 22 sept.2003. Este competenţa istoricilor militari să clarifice aceste chestiuni. 
   În proces, procurorii militari citesc copios din arhiva confiscată de la acest Cerc profesional. 
  Eu fac un " studiu de caz" şi propun  o ipoteză : una din "dovezile" în jurul căreia  se fac  
comentariile , este un  document din perioada războiului , în care era avansată
 întoarcerea  armelor contra Germaniei .Prin presiune şi şantaj, acest general,
 hărţuit şi de întrebările procurorilor militari  , a intrat în  jocul scenariului comunist . 
 Generalul  plecase din mai'47 la PŢD - dr.Lupu … deci se poate afirma că trecuse în cealaltă 
tabără cu scopul realizării planului de fărâmiţarea a PNŢ .
 De pe urma mistificărilor de acest fel, s-au făcut deblocările şi lichidarea ofiţerimei române ! ] 
 -  Preşed.: De când sunteţi membru al PNŢ ? 
    Ce însărcinare a avut în Organizaţia militară a PNŢ ( "Cercul profesional militar "  ) ? 
-   G-ral Stoika: Din 1937, după ce a plecat din armată prin demisie. Membru în Comitetul
     de conducere, şef al Comisiei de organizare, refernt la Comisia de studii. 



-   Preşed.: De ce şi cu ce scop i s-a dat denumirea de " Cerc" ? 
-   G-ral Stoika: După alegeri . " În scopul de a-şi camufla viitoarea activitate,
    la adăpostul  preocupărilor profesionale .[--------------] Să formeze elementele necesare 
    pentru insurecţionarea armată a ţării .
-   Preşed.: Adică era coloana vertebrală pe care se grefa mişcarea subterană  - 
    ca să fim mai categorici .Este sau nu aşa ? 
-   G-ral Stoika : Da . 
-   Preşed: Cine îndruma şi dădea directive organizaţiei militare ? 
-   G-ral Stoika : DlMihalache, g-ral Negrei şi Stoika Ştefan .
-   Preşed.: Cum trebuia realizat scopul urmărit de PNŢ ? 
-   G-ral Stoika : " Prin formarea unei forţe armate şi a unor formaţiuni paramilitare .
    Prin formarea de nuclee la unităţile şi formaţiile armate şi prin formarea de cluburi la sate , 
    cu care să răstoarne Guvernul." 
-   Preşed.: De când aţi observat că PNŢ se organiza într-o acţiune de forţă 
     pentru răsturnarea regimului democrat ? 
-   G-ral Stoika : Din moment ce am văzut instrucţiunile date de acuzatul Mihalache , 
     prin diferiţi delegaţi ai d-sale" [  ……..] 
-   Preşed.: Aţi redactat un plan general de organizare a Armatei ?     Cum aţi ajuns aici ? 
-   G-ral Stoika : "Acest plan a fost cerut de dl g-ral Negrei […..] 
     de către delegaţii acuzatului Mihalache [---------] conţine şi dispoziţiuni subversive   ,   
     privind camuflarea de material   şi camuflarea de industrie de armament. 
  [ Atenţie LD ! ] Acest plan era un plan care viza   o armată puternică şi modernă   ,   
      care avea ca scop tot acţiunea subversivă. [----------] Era un plan de execuţie imediată
      şi se putea executa chiar   în prenţa   trupelor ruse   în ţară.   
-   Preşed.: Ce era aici unde se vorbeşte de germani ? 
-   G-ral Stoika : Prin germani se înţelegeau ruşii   .  
-   Preşed.: Cine vă determina pe dvs ca să treceţi în plan , în loc de   ruşi   ,     germani   ?   
    Nu era scop de camuflare ? Nu era o greşală scriptică, ci o intenţie. 
    Aşa este  sau mi se pare mie ? 
-   G-ral Stoika : Era în scop de camuflare .
-   Preşed.: Asupra datei nu vi s-a spus decât să fiţi pregătiţi ? 
-   G-ral Stoika : Ni s-a spus numai să fim gata . Fără să ni se spună nici   scopul ,  
    nici   momentul declanşării.     [------------------------------------------] 
-  Av. A.Ciobanu (ptr.col.Stătescu ) : Dl martor spune într-un loc că Planul a fost făcut 
  de col.Mihăilescu  ;  în alt loc, că a fost întocmit de d-sa ;în alt loc, 
  că a fost întocmit de Comisia de organizare . 
   Rugăm să precizeze de cine a fost făcut acest plan ? 
-   G-ral Stoika :  "   L-am lucrat eu  , l-am citit în Comisiune , l-am discutat şi apoi l-am citit
      în Comitetul de Conducere , după care l-am dat col.Stoika Ştefan.
     [-------------------------------------------------------] 
-  Av. I.Brinberg ( ptr. Col.Stoika) : dacă martorul ştie că atunci când col.Stoika Ştefan 
   a fost secretarul general la Ministerul Înzestrării şi ţara era invadată de germani , 
   s-a opus şi a reuşit să împiedice imixtiunea germană în lucrările ministerului ? 
-   G-ral Stoika :  Da. A reuşit 
-  Av. I.Brinberg : Era acea epocă când exista credinţa că toţi evreii sunt   comunişti   .  
  Dacă ştie martorul că dl col.Ştefan Stoika , faţă şi de militarişi de cei concentraţi, 
   a avut o notă de protecţie pentru toţi aceşti năpăstuiţi ? Cu alte cuvinte, 
   când toată lumea  oprima pe evrei, col.   Stoika era apărătorul celor năpăstuiţi ?   
-   G-ral Stoika : Da, este adevărat .
    [-------------------------------------------------------] 
-   I.Mihalache : Rog ... să spună dacă în 1946 şi 1947 , a avut vreun contact cu mine ? 
-   G-ral Stoika : " Personal, nu, afară de şedinţele la care aţi venit [-------------] 
     nici n-am ştiut unde stă dl.Mihalache [----------------] 
-   I.Mihalache  : "Unul din capetele de acuzare împotriva mea este că 
    am contribuit la elaborarea aşa-zisului plan de organizare a Armatei. 
    Acest plan prevedea organizarea , cu sprijinul Angliei a unităţilor armate în străinătate , 



    compuse din legionari etc etc. Persistă în această declaraţie ? [---------------------] 
Atenţie LD! 
-   Procuror Stanaciu :  ( citeşte acel Plan , din dosar ) 
-   Preşed. : ( invocă declaraţii de la interogatorii şi din  dosar ) 
-   Col.Stoika Ştefan : A zis că mi l-a dat mie.[ Planul ] 
-   G-ral Gr.Stoika :  …Nu acesta. Pe celălat .[-----------------------] E conceptul.
-   Col.Stoika Ştefan : D-lui l-a văzut măcar pe acesta, scris la maşină ? 
-   G-ral Gr.Stoika : Nu. I-am dat o   fiţuică   scrisă cu creionul   , pe care, 
    după ce a ţinut-o un număr de zile, mi-a înapoiat-o. 
-   Grefierul : Este la dosar ….
-   Col.Stoika Ştefan : Fiţuica, nu planul …
-   Preşedintele : Bruionul  ,   nu fiţuica …
-   Procuror Stanciu : Bruionul martorului Stoika este identic cu Planul de organizare …
-   G-ral Gr.Stoika    Pe acesta, scris la maşină, l-am văzut prima dată la instrucţie
    [-----------------------------------------] 
--  I.Mihalache : Dle preşedinte, daţi-mi voie, e una din acuzările principale .
    Vă rog să nu vă pierdeţi răbdarea. Pe mine mă trimiteţi la închisoare pe viaţă ,
     pentru un cap de acuzare pe care nu l-am ştiut. 
    Acesta este actul pe baza căruia sunt trimis în faţa Tribunalului .
    Acesta este Planul militar ? 
-   G-ral Stoika : Da. 
-   Mihalache : Şi pentru o fiţuică scrisă cu creionul , pe care n-o recunoaşte, 
    mi se cere condamnarea la închisoare pe viaţă ? 
-   Preşedintele : Nu faceţi polemică !
[-------------------------------------------------] 
/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

Martor / 1 nov.'47 

b) G-ral Ermil Gheorghiu 

[ 51 ani ; ofiţer  rezervă ;  agriculto r;   ] 
[ LD , 22 sept.2003. Mă simt  copleşită de evidenta orchestrare a procesului .
  Va fi foarte dificil pentru istoricii dedicaţi perioadei, să facă lumină în aceste evenimente. 
   Dar , pe de altă parte , nu-mi pot reprima gândul că s-ar putea scrie o variantă 
  de istorie a PNŢ , pe această "cheie"   :    un partid de "masă" care , 
  dacă luăm ca borne cronologice naşterea (1926 )  şi lichidarea ( 1947 ) ,  a avut 
 -  doctrinar, programatic şi faptic -   un profil " revoluţionar"  , 
 cu tentaţie de răsturnare sub presiune . Aprecierea este bivalentă şi dilematică.
 Ori se asumă  această caracteristică  şi atunci accentul se pune 
pe  aceste episoade "  insurecţionale "    : 
' 28 - răsturanarea liberalilor ; ' 30 - Restauraţia  ;  '40 - alungarea lui Carol ; 
 23 aug.'44 - răsturanarea lui Antonescu ; mart'46 - răsturnarea guv.Groza . 
Ori se respinge această caracterizare , şi atunci accentul se pune 
pe eşecul sau victimizarea PNŢ , datorat adversarilor nedemocratici ai PNŢ ,
fiei ei  PNL,  Carol II, Antonescu , Groza . 
În felul acesta ,  lupta PNŢ poate apărea ori aureolată de vocaţia militantă ,
ori umbrită  de utopii şi eşecuri .  Dar asta este o problemă de valorizare.
La acest monstruos proces ,oameni , este adevărat oameni politici , erau în situaţia 
de a-şi pierde libertatea şi viaţa .
Şi la acest deznodământ … şi-au adăugat duplicitatea sau orgoliile şi militarii !   ] 
-   Preşed. : Aţi avut o convorbire cu acuzatul Ion Mihalache ? La această convorbire
     v-a informat pe dvs despre poziţia PNŢ în împrejurările politice din ţara noastră, 
     şi anume, cum ? 
-   g-ral Gheorghiu : … vorbeşte d-sa şi-mi spune :  < D-le general, nu interesează 
     atât programul cât oamenii  > Şi-mi cita, în această privinţă , ca exemplu negativ , 
      cazul Tătărăscu. După aceasta îmi spune că atitudinea PNŢ e aceeaşi 



      pe care a avut-o şi în trecut , o atitudine fermă, prin care a reuşit să se descurce 
     în situaţiile grele  pe care le-a avut de rezolvat, 
     citându-mi ca exemplu cazul Regelui Carol al II-lea,  pe care a reuşit să-l îndepărteze. 
     Al treilea lucru, îmi spune că şi în prezent   Partidul   se menţine pe aceeaşi linie fermă , 
     în lupta de răsturnare pe care o duce cu regimul actual.   [--------------] 
-   Preşed.: După această discuţie, ce concluzie aţi tras dvs la sfârşitul convorbirii ? 
-   g-ral Ghorghiu : "  Am tras concluzia că în lupta de răsturnare pe care o urmăreşte , 
      gândeşte chiar să recurgă , în cele din urmă, şi la acţiuni de forţă , 
      dat fiind că a folosit expresii că, în această luptă , 
      gândeşte să folosească oameni de linia întâi. " [---------------------------] 
-   Preşed.: Aţi colaborat dvs , împreună cu comandorul Cioroiu, la redactarea unui studiu 
     privind necesitatea reînfiinţării Ministerului Aerului şi Marinei  ? 
     Aţi dat cuiva acest studiu ? 
-   g-ral Ghorghiu : Da, am lucrat la întocmirea acestui studiu şi am dat un exemplar
     d-lui Maniu , la sfârşitul lunii mai, în vizita pe care i-am făcut-o. 
-    Preşed.: Credeţi dvs că , prin acest studiu, se dădea posibilitatea 
     măririi efectivelor materialelor de aviaţie , peste prevederile Tratatului de Pace ? 
-   g-ral Ghorghiu : Acest lucru era posibil , dacă ar fi căzut în mâna unor oameni 
    de rea credinţă, dar în domeniul aviaţiei civile. 
-    Mihalache : Să spună dl martor dacă este sau nu membru al Partidului nostru ? 
-    g-ral Ghorghiu : Nu. [---------------------------] 
-    Maniu : Să spună , dacă îşi aduce aminte dl general , că atunci când m-a dat acest exemplar 
     de plan viitor al Aviaţiei i-am spus : < [------------] Această chestiune se va rezolva 
    atunci când vom avea posibilitatea să ne realizăm programul. [----------]  > 
-    g-ral Ghorghiu : Acuzatul Maniu a specificat că apreciază rolul important al aviaţiei , 
     în prezent şi trrecut, şi va citi cu mare atenţie această lucrare.Atâta tot."
//////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
Martor / 1 nov.'47 

c) Comandor Mircea Cioroiu 

[  33 ani ; ofiţer superior în aeronutică ; rezervist ] 
 [ LD : câtă suspiciune ! era grav şi dacă se cunoscuseră ! 
   Nimic despre tragedia ofiţerilor români  - care după războiul dramatic ,
    după armistiţiu şi tratatul de pace - au început să fie deblocaţi ….
    Oare  acest Cioroiu   era pur şi simplu un agent provocator ,  strecurat în rândurile PNŢ 
    sau , mai grav, totul era inventat ? Indiferent de variantă , încriminările lui dau o idee 
   asupra  "regimului de libertate"  instaurat de comunişti : văzuse la " Dreptatea" ,
    buletine de radio !  văzuse ziare străine ! i se făcuseră relatări " confidenţiale" !
    Oare  ce o fi ajuns  omul acesta ulterior ? 
     Fie şi pentru asata , aş vrea să -i găsesc un loc în " insectar" …  ] 
-   Preşed. : Care au fost primele legături cu PNŢ şi în ce scop ? 
-   Cioroiu : [-----  ] o serie întreagă de camarazi şi prieteni de ai mei , mi-au atras atenţia 
    asupra unui punct din programul PNŢ, relativ la revizuirea situaţiei ofiţerilor 
    trecuţi în cadrul disponibil. [------] În acest scop, am stabilit legături cu dl Carandino 
     şi comandorul Mocanu. 
-   Preşed. : În vederea încadrării ? 
-   Cioroiu : Da. 
-   Preşed. : De cine şi în ce împrejurări aţi fost prezentat d-nilor Maniu, Penescu,
     Mihalache şi Serdici ? 
-   Cioroiu : D-lui Penescu , de către Mocanu  ;  pe Mihalache, în ziua alegerilor, 
    în casa d-lui Serdici ; tot acolo i-a fost prezentat   şi  lui Maniu . 
    Cu acel prilej, Mihalache i-a propus să facă un studiu despre aviaţie, 
   pe care el, făcându-l,  l-a dus la Nestor Badea. [studiul lui  era la dosar , "dovadă" ! ] 
   [---------------------------------] 
   Tot el l-a prezentat lui Mihalache pe g-ral comandor Ermil Gheorghiu. 
    A asistat la discuţia acestuia cu Mihalache [ relatează discuţia dintre cei doi   ] 



-   Preşed. : Ce atribuţiuni avea comandorul Mocanu în PNŢ ? Ce opinii avea în lupta politică ? 
    Era vorba de luptele pe care le ducea Partidul ? De o luptă subversivă, bazată pe forţă ? 
    Sau ce altceva ? 
-   Cioroiu : " Din ceea ce mi-a relatat comandorul Mocanu şi din confidenţialitatea relatărilor , 
     nu rezultă că era vorba de lupta pe faţă, ci contrar. 
     O luptă contrarie, o luptă ascunsă , ilegală, subversivă. " [---------------------------------] 
-   Preşed. :Ştiţi pe ce elemente se sprijinea PNŢ , prin acţiunea de forţă, 
     cu scopul răsturnării Guvernului ? 
-   Cioroiu : Din conversaţiile cu comandorul Mocanu, rezultă că se conta pe sprijinul 
Marii Britanii şi pe sprijinul Statelor Unite , sprijin care putea să merargă  până la sprijinul 
militar .Se conta pe un conflict între Marile Puteri , care ar fi putut fi exploatat pe plan intern. 
Se conta pe un curent adversar regimului , care prindea consistenţă în armată şi în păturile 
rurale - curente întreţuinute prin elemente credincioase PNŢ .
-  Preşed.: După cum ştiţi, la Biroul Presei condus de Mocanu, se ducea şi aici o luptă ilegală , 
   subversivă, care tindea la acelaşi scop final ? 
-   Cioroiu : …spre exemplu am văzut Buletinul de radio-ascultare [---------------] 
    documente aparţinând Inspectoratului de Educaţie , Cultură şi Propagandă , 
     din care se făceau extrase şi se traduceau [------------] Am văzut ziare străine [---------------] 
-  Preşed.: Ce concluzie finală trageţi dvsdin discuţiile cu Carandino, Mihalache , Mocanu ? 
-  Cioroiu : " Există un fir conducător comun întoate aceste convorbiri pe care le-m avut , 
   sau la care am asistat , pe care le-aşputea caracteriza cu un singur cuvânt : 
   agresivitate,  forţă , energie. [----]  Unitate pe care aş caracteriza-o cu cuvântul : violenţă. 
   [-----------------------------------------------] 
-   Carandino : Dacă d.martor , comandor Cioroiu, îşi reaminteşte , în relaţiunile de redacţie 
    pe care le-am avut cu d-sa, pentru că era colaborator la " Dreptatea" , de vreo conversaţie 
   de aşa natură între noi încât să mă înglobeze într-un foarte elegant cuvânt de " violenţă"  ?
-   Cioroiu : " … Reţin fraza pe care mi-a spus-o dl Carandino , că lupta "Dreptăţii " 
    este o luptă de stradă, o luptă de harţă, de violenţă , că nu are timp să facă ideologie. 
-  Preşed.: V-a satisfăcut ? 
[------------------------------------------------] 
-   Mihalache : "Nu- şi aduce aminte martorul că am subliniat că Memoriul său 
    este în contradicţie cu Armistiţiul, şi ar putea să aibă neplăceri ? 
-   Cioroiu : Sub nici o formă ! 
-   Mihalache : De când şi până când a stat domnia sa arestat cu noi la Siguranţa Statului ? 
-   Preşed. Se vede din dosarul cauzei.
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
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d) Comandor Gh.Mocanu 

( 43 ani, ofiţer de rezervă ;  Biroul de presă ; redactor  la "Dreptatea"  ) 
[ LD  23 sept.2003. Îl ascult la TV pe liberalul Câmpeanu, revenit în PNL. 
Este în prag de 80 de ani.  În treacăt, spune de cei 8 ani petrecuţi în puşcărie , 
de anii de exil , de averea pe care încă nu şi-a recuperat-o … Adrian Păunescu îl întreabă dacă 
are resentimente ?  El spune că nu, nici o dorinţă de răzbunare . 
…. La procesul din '47   Mocanu este un agent sau este o victimă? 
  Bănuiesc ce şocaţi  au fost  " acuzaţii"  când I-au ascultatdeclaraţiile  ! 
Cred că, în mare parte , acesta a fost punctul vulnerabil al  PNŢ  : 
nu s-a putut acomoda … a căzut în capcane… a fost infiltrat cu agenţi … 
s-au pregătit înscenările …  s-au  preparat "schimbările la faţă" …. ] 
-   Preşedinte :  " Aveţi cumva cunoştinţă de existenţa unei acţiuni subversive, teroriste, 
    zise mişcare de rezistenţă ? 
-   Mocanu : " Da, mişcarea de rezistenţă exista şi o acţiona , o dirija   PNŢ [-----------] 
am impresia că mai mult a d-lui Maniu [----] Obiectivul acestei mişcări era regimul actual
 [-------] se aştepta momentul prielnic pentruase declanşa o mişcare de forţă, de violenţă , 
pentru a-l răsturna […….] Cu ajutoul restului de mase rămase credincioase , 
cu ajutorul organizaţiilor deja descoperite [-----] cu ajutorul grupurilor care se găseau în 



munţi , în diferite regiuni , şi pe care partidul le organiza şi subvenţiona.[-------------] 
-   Preşed. : Cunoaşteţi cumva, o anume cale spre fascism , spre dreapta , a PNŢ ,
     întrucât dvs aţi lucrat în ea ? 
-    Mocanu : " A existat o anume cale , din ce în ce, spre dreapta ,
     şi cred că , finalmente, Partidul a devenit cel mai de dreapta partid din ţară. 
-   Preşed. : Pe ce vă bazaţi în legătură cu acest lucru ? 
-    Mocanu : " Pe acceptarea de elemente cunoscute în mod public de dreapta , 
    pe foarte mulţi legionari. Care erau primiţi în partid în condiţii mult mai uşoare 
    decât oamenii de stânga, pe aceste organizaţii care , evident, 
     purtau titluri fasciste şi care erau în munţi [-------------] 
-   Preşed. :Dar presa ce fel de activitate avea ? 
-    Mocanu :  " Presa ducea o campanie destul de activă împotriva celorlalte partide  şi ziare 
     de stânga. Era ziarul cel mai de dreapta, evident. " 
-    Carandino : ( întrerupe ….este admonestat cu scoaterea din sală   ) 
      "  În faţa unei nedreptăţi strigătoare la cer, trebuie să protestez !  "
-   Preşed. :"  Exista în PNŢ dorinţa dezlănţuirii unui nou război, şi în ce scop ?  "   
-   Mocanu : " Dorinţa aceasta exista în special în conducere .
    Scopul acestei dorinţe era, evident, tot interes de partid, scopul venirii la putere. [-------------]
    Scopul final era ca la momentul oportun să se treacă la o acţiune de răsturnare 
     a regimului,  prin forţă , în legătură , în paralel, cu o acţiune , o intervenţie externă , 
     care s-ar fi produs  şi pe care dl Maniu o solicita necontenit,
     prin cunoscutele proteste şi cereri. " [----------------------------------------] 
-    Maniu  : "------- vă rog să întrebaţi pe dl martor dacă este adevărat că, 
    de câte ori a fost la mine , mai ales din primul moment , i-am spus : 
    <  D-le, noi suntem un partid de mase, noi suntem un partid care luptăm pe faţă. 
    Organizaţii secrete nu ne trebuie .Prin urmare, să nu încercaţi a face organizaţii secrete 
    şi să instruiţi în acest fel şi pe ceilalţi ofiţeri.  > [---------------------------] 
-   Mocanu : "În ceea ce priveşte acţiunea PNŢ , existau   două feţe:   
    o acţiune legală, deschisă, pe care o cunoştea toată luea , 
    şi o altă acţiune , clandestină, care s-a aflat cu timpul …
-   Preşed. : Răspundeţi da sau nu. V-a spus acuzatul Maniu 
    să nu urmăriţi acţiuni clandestine ? 
-    Mocanu : Da .
[----------------------------------------------------------] 
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e) Paleacu P.Nicolae 

[ 30 de ani, fost sudent, pretinde … din gărzile  " Iuliu Maniu " .
  Domiciliu : penitenciarul Aiud  ; condamnat la muncă silnică pe viaţă 
  pentru participare la "Sumanele Negre "  ] 
[ LD : 23 sept.2003 :meditaţie . Maniu  a trăit  două războaie mondiale. 
În primul război , tânăr ofiţer în armata austro-ungară , avusese clipa lui de glorie militară , 
restabilind  ordinea  în Viena . Apoi … cunoscutele tratative, Alba Iulia , Unirea. 
 Pe toate fronturile , atunci , ardelenii , surprinşi pe diverse fronturi sau prizonieri ,
 s-au constituit în regimente de voluntari, şi au fost pentru asta … glorificaţi ca eroi. 
În al doilea război, tinerii care au intrat în diversele organizaţii de voluntari , 
 au plătit cu închisoarea, şi , în urma experimentelor torţionare, au devenit călăi pentru alţii. 
Nu vreau să greşesc. Nu cunosc adevărul . El a fost ascuns şi falsificat atunci şi mai târziu. 
Un lucru este însă sigur : la procesul din '47 , se culegeau deja roadele " reeducării " 
şi în mentalul  opiniei publice , neinformată şi manipulată, se insinua ura şi teama. ] 
-    Preşed.:  " D-ta ştii cine a decis înfiinţarea batalioanelor de voluntari " Iuliu Maniu "?
      [--------------]  Era un batalion în întregime, sau câţiva cetăţeni, 
    aşa cum a spus acuzatul Ilie Lazăr,  câţiva derbedei ? 
-    Paleacu : " Înfiinţarea Batalionului de voluntari " Iuliu Maniu" , în care am făcu parte
     la Braşov, comandată de Gavrilă Olteanu, a fost înfiinţat de PNŢ   [----------------] 



     Era constituit după toate normele , cu companii , tren de luptă, tren regimental, 
      cum este o unitate de luptă care merge pentru a efectual operaţiuni în toată regula. 
     [--------------------------] 
-    Preşed.:  Cine a dat dispoziţiuni de desfiinţare ? [-----] Aţi fost până la graniţă ? 
-    Paleacu : " Eu personal l-am citit , l-a dat dl Iuliu Maniu care spunea că , 
     o dată Ardealul ocupat de trupele române , batalionul de ardeleni nu-şi mai are rostul 
     şi dispunea  desfiinţarea acestor unităţi dispunând , totodată, predarea armamentului 
     şi cazarmamentului unei unităţi militare ."
-    Preşed.:  Până la graniţă au fost ? 
-    Paleacu : N-a  fost până acolo,deoarece a fost ordinul d-lui Maniu de desfiinţare 
Încă nu se desfiinţase unitatea , erau la Aiud, pentru predarea armamentului , 
a sosit un ordin de la Siguranţa Satului , în care se cerea ca Gavrilă Olteanu 
şi toţi conducătorii Batalionului să fie reţinuţi  ,   pentru faptele comise în Ardealul de nord. 
-    Preşed.:  Ce fel de fapte ? Cine le-a făcut ? 
-    Paleacu : "Jafuri şi omoruri " ; " Da, întreg batalionul, cu pluton de execuţie "…
-    Preşed.:  Cine îi dăduse ordinul ? 
.    Paleacu : Olteanu a afirmat că are cuvântul " Bătrânului" ,şi acesta era Maniu.
[------------------------------------] 
-    Maniu : "Gărzile Iuliu Maniu "  erau formaţiuni ajutătoare ale Marelui Stat Major, 
      stăteau sub comanda acestuia, erau alimentate , îndrumate şi echipate de MStM 
      ceea ce nu era cazul cu Batalionul Olteanu " 
 Gavrilă Olteanu n-a făcut parte din PNŢ , nu l-a cunoscut , n-au avut nici o legătură .
[-------------------------------------------] 
-    Preşed.:  Ce a fost organizaţia " Sumanele Negre " ? Ce caracter avea ? Ce scop ? 
-    Paleacu : La sfârşitul lui dec.'45 , Olteanu s-a hotărît să facă 
     o organizaţie de luptă   împotriva regimului Frontului Naţional Democrat . 
     Avea caracter antisovietic, antimaghiar şi antisemit. 
     Scopul era să facă propagandă în favoarea PNŢ; contra guvernului, şi să pregătească 
     elementul uman în vederea unui coflict cu Uniunea Sovietică.
      Echipe de partizani şi echipe de şoc ( în vederea alegerilor ) Când ocupau vreu sat, 
      Olteanu vorbea în numelelui Maniu, al  PNŢ   .  
-    Maniu :  " Aceasta era o confuzie voită." 
-    Ilie Lazăr :  " Nu pot să-mi stăpânesc nici emoţia nici revolta… [-----] 
     Când m-a cunoscut pe mine ? 
-    Paleacu :  "În închisoare , la Penitenciarul Piteşti, în iunie 1946." [------------] 
-    Ilie Lazăr : " Dacă dumnealor , peste tot au fost trimişi să tragă în cursă oameni ?  "
-    Preşed.:  " De ce insinuaţi ? De ce faceţi insinuări că e agentul Siguranţei , 
     unui tânăr de 30 de ani , care e condamnat pe viaţă ? "     [-------------------] 
-    Paleacu : "----- mulţumesc lui Dumezeu că am fost adus aici să spun adevărul.
Eu nu vin din stradă, nici din cafenea. Vin din Penitenciar , din temniţa Aiudului. 
Cunosc metoda d-lui Ilie Lazăr , care spune că e om politic , că face politică de 30 de ani.
E politica cârtiţelor , pe care d-lui o face totdeauna. Nu este adevărat ceea ce spune.
[------------] că cpt.Dumitrescu mi-a pus maşina la dispoziţie .
Cpt.Dumitrescu a fost membru activ, dar văzând că organizaţia merge pe un drum greşit, 
a înţeles să se dea deoparte şi a informat organele Siguranţei " [------------------] 
-   Ilie Lazăr : "---- mi-a dat în scris în care arată indignarea pentru felul cum presa atăca pe 
Maniu şi Peartidul, şi în care spune categoric , sub semnătură, 
că nici un membru al PNŢ nu face parte din organizaţie , 
şi nici moral, nici material nu ajută organizaţia ?" 
-    Preşed.:  Nu ridicaţi tonul că vă trimit la închisoare .
-    Procuror col.Stanciu :  " În numele Parchetului , protestez pentru felul cum vorbeşte 
acest IlieLazăr unei victime a lor , căci ei sunt autorii morali care au băgat la închisoare 
pe viaţă pe un tânăr de 30 de ani .Aceşti criminali din boxă , când li se dezvăluie crimele , 
prin metodele lor obişnuite de intimidare , caută să intimideze opinia publică românească .
În numele Parchetului , rog să fie interzisă această atitudine a lui .
[------------------------------------------------------] 



-    Paleacu : ( recunoscând că a inventat un nume la anchetă ) : "Eu l-am inventat la Siguranţă 
pentru ca adevărul adevărat este că am căutat să apăr pe Maniu şi pe ceilalţi membri ai 
Partidului. Noi am fost tineri , iar d-lor, ca oameni politici, ne-au spus : mai bine să staţi voi la 
închisoare , că mai bună treabă facem noi afară.  [------------------------] 
-   Ilie Lazăr : Renunţ la întrebările următoare … 
-  Av.Ursu ( ptr.Ilie Lazăr ) : De data aceasta nu sunt de părerea clientului meu 
   şi nu vreau să-l consider pe dl Paleacu , aprioric, ca un om de rea credinţă. 
   Îl întreb de ce d-sa n-a făcut declaraţia de astăzi ,cu câteva luni în urmă , 
    în faţa unui complet de 6 generali,
    când a avut ocazia să vorbească liber , cinstit şu cu bună -credinţă ? 
-   Preşed.:  Aţi declarat altceva în faţa Curţii ? 
-   Paleacu : În faţa Înaltei Curţi , eu şi toţi tinerii înţelegeam ca să ne luăm asupra noastră 
     şi păcatele oamenilor bătrâni 
-    Preşed-: De ce  ? 
-    Paleacu : Din cavalerism.
-    Av.Ursu  : Şi în 6 luni a dispărut cavalerismul ? 
-   Preşed.: Elanul tinereţii poate să dispară
     când eşti condamnat la muncă silnică pe viaţă . 
//////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
Martor / 1 nov.'47 

f.) Steanţă Dumitru 

[ 25 de ani, fost sudent ;domiciliu : penitenciarul Aiud  ; 
condamnat la muncă silnică pe viaţă   pentru participare la "Sumanele Negre "  ] 
[ LD : vezi mai sus - mărturia lui Paleacu ; ceea ce mă interesează din depoziţia lui ,
  este  dovada unor zvonuri  care circulau  în opinia publică românească , 
 şi din care a ieşit deviza " Vin americanii !" 
Istoricii perioadei vor clarifica sau nu problema.  Zvonurile şi deviza au existat . 
Cât priveşte partea de contribuţie, de speranţă, de aşteptare a cercurilor PNŢ ,
implicarea morală sau organizatorică a lui Maniu  ….atunci, în nov.'47 ….  ] 
-   Preşed. : " L-aţi văzut vreodată pe acuzatul Maniu ?  [-------] V-a dat vreo indicaţie?  "
-   Steanţă : "Pe dl Maniu l-am văzut de 3 ori [ povesteşte : 5, 9, 27 iul.'45 , pentru a-i raporta 
    despre activit." Sumanelor Negre " ] I-am spus că organizaţia " Sumanelor Negre" 
     ar putea grupa, la un moment dat, tinerii din cele 4 judeţe pe care le are sub influenţă, 
     cca 15-20.000 de  oameni iar că prin munţi sunt destui oameni buni , 
     dar care n-au posibilităţi. Mi-a spus să ne adresăm d-lui Mihai Popovici , iar pentru fonduri, 
    d-lui fiind sărac,    ne putem adresa altor membri ai PNŢ ." [-------------] 
-   Preşed. : În legătură cu alegerile , aţi primit vreo dispoziţie ? 
-   Steanţă : " Avocatul Ionel Pop ne-a spus că , în caz de alegeri, să facem echiăpe de şoc, 
    cu care să atăcăm urnele de vot, iar dacă vor fi arestaţi fruntaşi ai PNŢ ,
     să-i scoatem din mâna organelor de Siguranţă " [------------------------] 
-   Preşed. : " Pe lt.Hamilton l-ai cunoscut , l-ai întâlnit vreodată ? " 
-   Steanţă : " Pe lt.Hamilton l-am întâlnit , la 1 mai 1946, la Vatra Dornei , 
 în casa d-lui Fedorciuc, preşed. PNŢ din localitate  ; 
şi după ce am făcut un scurt istoric  al " Sumanelor Negre " , el a spus că ştie de activitatea 
" Sumanelor Negre "  de la dl maior Hall  de la Misiunea Americană ; 
iar dl Cornel Pop l-a îndreptat în regiunea unde se aflau " Sumanele Negre " . 
Lt.Hamilton a spus că am găsit într-adevăr persoana care se ocupa cu organizaţiile 
subversive din Sud-Estul Europei şi că are legături cu … , 
ataşat pe lângă preşedintele Truman ."  [----------------------------------] 
-   Iuliu Maniu : " Pe acest domn tânăr îl văd, azi, pentru prima dată. 
    Nu l-am cunoscut ,  nu l-am văzut . [--------------] Unde m-a cunoscut ? 
-   Steanţă : În casa d-lui Leucuţia , de lângă Cişmigiu [--------] era însoţit de nepoata lui Olteanu 
    A doua oară când a fost primit în casa d-lui Leucuţia,  chiar în camera d-lui Coposu … 
-   Iuliu Maniu :  "Niciodată nu l-am văzut pe d-lui. Aceasta e ceva extraordinar ! [---------]
    Batalionul lui Gavrilă Olteanu nici o dată nu a lucrat cu mine . 



    Iar în ce priveşte "Garda Iuliu Mniu" , a fost înfiinţată fără ştirea mea, fără a mă întreba, 
    şi a fost dizolvată de Marele Stat Major la rugămintea mea. "  [------------------] 
-   Avocat : Declaraţia pe care dl martor a dat-o în procesul " Sumanelor Negre "  o menţine ? 
-   Steanţă :   " În procesul " Sumanelor Negre "  , din cavalerism, 
     am apărat pe domnii politici , pentru că au spus că momentul politic este 
     ca tineretul să stea în închisoare , iar ei să stea afară şi să tragă sforile .
      Dl Ilie Lazăr a spus că dacă nu ne purtăm astfel, când va fi ministru de Interne , 
      vom intra din nou în închisoare "  [-------------------------------] 
//////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
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g) Chintescu Gheorghe 

[ 47 de ani ; fost subdirector general la Serviciul Secret al Armatei , 
  condamnat la 5 ani muncă silnică, în procesul g-ral Aldea …. ] 
 -  Preşed.: Ştie mrtorul Chintescu că g-ral Aldea avea legături cu Tineretul PNŢ ? 
-  Chintescu : " Da. Prin Horaţiu  Comaniciu."  Dl g-ral a avut întâlnire cu el în martie 1946 
   căruia I-a citit un fel de proiect de organizare a mişcării de rezistenţă. 
    Ţara era împărţită pe zone, lui Horaţiu Comăniciu revenindu-i zona Sibiu-Făgăraş. 
 ///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
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h.) Tanţu Mihail 

[ 33 de ani; căpitan paraşutist ; din Organizaţia Naţională de Rezistenţă  ; 
condamnat la 20 ani muncă silnică. Domiciliu : închisoarea Văcăreşti  ] 
-   Preşed.: Când a intrat în mişcare ? L-a cunoscut pe Ilie Lazăr ? 
-   Tanţu : A intrat în organizaţie în febr.'45 , dar se dezlipise de ea şi  era urmărit; 
     Smaranda Brăescu i-a făcut cunoştinţă cu Ilie Lazăr ;   legătura trebuia ţinută 
     prin Ion Roşanu care a fost arestat în legătură cu organizaţia " Sarmisegetuza "  ;
     nu a făcut parte din " Sumanele  Negre ", dar a fost judecat în acelaşi proces. [-------------] 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////// 
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i ) Novac Victor 

[ 21 de ani, student , domiciliu - Blaj ; condamnat 2 luni pentru manifestaţie interzisă 
  şi la 2 ani în contumacie , amnistiate .  El pomeneşte  şi de  Cicerone Ioaniţoiu,
  student pe atunci…. şi de Anton Ionel Mureşanu  ]  Apropo de " generaţii"  ….
[ LD :  L-am cunoscut pe Ionel Anton Mureşanu când lucram la " Magazin Istoric " … 
  Mi-a povestit multe ; am fost şi pe la el pe acasă ; umbla să publice articolele din " Ardealul" …] 
[ LD : 24 sept.2003. Coincidenţă ? destin ? întâmplare ?  Pe 19 sept.a.c. , 
  Ion a fost  acasă la Cicerone Ioaniţiu , la Paris, şi urmează să-mi expedieze 
  cele 2 volume privind Procesul lui Iuliu Maniu . 
 Îl cunosc ; m-am întâlnit de câteva ori cu d-sa  ; am aproape toate volumele sale ; 
 îmi sunt de un mare folos , documentar şi interpretativ ; am o admiraţie nedesminţită 
 pentru cerbicia şi devotamentul cu care a scos   volum după volum,  privind rezistenţa 
anticomunistă . Un om cât o institut de istorie ! Citind  lucrările lui şi ale altor supravieţuitori ai 
genocidului comunist, participând la sesiunile de la Memorialul Sighet ,  m-am gândit la 
posibilitatea de a rescrie istoria acelei perioade  în "cheia "   rezistenţei asumate   . 
   Acum , însă, asist cu ochii minţii , la un proces din 1947  ] 
-   Preşed.:   Ai făcut parte din PNŢ ? 
-   Novac :  " Eram membru în Tineretul Universitar din PNŢ  şi, din sept.'45 , până în mart.'46 , 
    eram  membru în Comitetul de conducere al Academiei Comerciale . 
-   Preşed.:  Cum ai fost condamnat ? 
-   Novac :  În lipsă, la 2 ani închisoare , pentru că am fugit .
-   Preşed.: Cine ştia de această fugă ? Mai erau şi alţi studenţi fugiţi ? 



-   Novac  : Despre faptul că am fugit , ştia un coleg, Bărbuş. 
                  Mai erau fugiţi şi alţii ;  "Era Cicerone Ioaniţiu, student la Litere " 
-   Preşed.: De Rusu Gavrilă, Mocanu Gheorghe  şi Istrate Alexandru ai auzit ? 
-   Novac  :   " Ei au fugit din Someş, în urma unor incidente cu ocazia alegerilor .
    Mocanu şi Istrate erau subofiţeri activi, au venit la Bucureşti, 
     unde d-nii Ghiţă Pop şi Anton Ionel Mureşan i-au trimis în munţii Piatra Craiului, 
     unde eram şi eu. " 
-   Preşed.: Cine v-a ajutat în munţi , pe dvs şi pe ei ? Gazda de la Zărneşti era din PNŢ ?
    Ce ajutor au primit ? 
-   Novac  :   El şi Ioaniţiu a primit , în câteva rânduri, de la Asistenţa Partidului,  câte 300.000 lei
    şi alimente .  Ceilalţi ,  de la Mureşan şi Ghiţă Pop . Tudorache Nişcov (gazda de la Zărnăşti ) 
    era din PNŢ . De la el  a primit şi un pistol mitralieră Bereta , un  Parabelum, şi un Browning…
//////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
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g) Neamţu Octavian 

[   36 de ani : profesor secundar ;   ] 
-    Preşed. : Ce ştie despre acuzatul Pogoneanu ? Dacă a colaborat cu el ? 
-    Neamţu :  Prin 1931 -'32, Pogoneanu a colaborat la revista " Rânduiala" , 
     condusă de un grup de legionari [-----------------------------] 
-    Rădulescu -Pogoneanu : Ştie martorul că în momentul când revista a luat  un caracter 
     legionar, numele meu a dispărut de pe copertă ? 
-    Neamţu : Da.  Am spus aceasta în declaraţie 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
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j.) Popescu -Mehedinţi Ion 

[ 38  ani ; rudă cu I.Mihalache ; administrator la " Dreptatea"   ] 
-    Preşed.: Care a fost atitudinea PNŢ pe plan intern şi extern , după 23 aug.'44 ? 
-   Popescu - M : " Atitudinea era aceasta : colaborarea cu partidele democratice din BPD , 
    pentru sprijinirea guvernului de militari. Şi, mai târziu , voia să preia puterea singur, 
    după terminarea războiului.După asta , PNŢ n-a mai vrut să intre în FND . " [----------------] 
-   Preşed.: PNŢ se bizuia , în poziţia adoptată pe plan intern, pe sprijinul unei puteri străine ? 
-   Popescu - M :  " Da. Pe sprijinul englezilor şi americnilor " [----------------------] 
-   Preşed.: În 1945, a pornit PNŢ o acţiune directă de răsturnare a regimului ? 
-   Popescu - M :  " Într-adevăr , PNŢ a întreprins o acţiune de opoziţie activă 
     împotriva Guvernului  .   Pentru aceasta , fatal, i-a atras în rândurile PNŢ. 
     De asemenea, în rândurile Partidului  au venit şi mare parte din foştii legionari , 
    şi datorită scrisorii pe care dl Iuliu Maniu   o schimbase cu foştii conducători 
    ai Mişcării Legionare , şi datorită atitudinii noastre faţă de Guvernul Groza. "
     [---------------------------------] 
-    Maniu : Îşi aduce aminte că am dat instrucţiuni şi ordine severe chiar redacţiei 
     " Dreptăţii"  de a nu se atinge prin nimic susceptibilitatea Sovietelor sau a evreilor ? 
-   Popescu - M :  Nu ştiu , pentru că nu mă ocupam cu partea redacţională , 
    ci cu administraţia. " [--------------------------------] 
//////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
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k.) Nestor Badea 

[ "Dreptatea"  - linie de conduită  ] 
[ 49 de ani ; rudă cu d-na Mihalache ; o vreme , dir.la " Dreptatea " ;
  membru al Delegaţiei Permanete. Mihalache, când venea la Bucureşti, stătea la el   ] 
[ LD : apar la proces  fisurile , diferenţele , neconcordanţele dintre Maniu şi Mihalache . 
  Şi anumite " bisericuţe " .Dacă în timpuri normale aceste fenomene  fireşti , într-un partid, 



  între oameni, în condiţiile în care PNŢ fusese lichidat , conducătorilor li se înscenase 
procesul, mărturia lui Badea  ( precum şi a lui Serdici ş.a. )  a fost speculată din plin. ] 
-   Preşed.: La ce dată aţi luat conducerea ziarului "Dreptatea" şi ce fel de orientare 
    şi conduită politică a dat ziarului ? 
-   Nestor Badea : " Ultima dată am luat conducerea ziarului în 1946 , după formarea guvernului 
   cu participarea reprezentantului PNŢ. Am înţeles, conform concepţiei mele , 
   să imprim gazetei o atitudine de răspândirea programului şi un ton mai calm ,
     întrucât părerea mea era că trebuia să aibă gazeta o atitudine 
     care să realizeze ţinta politică :  o colaborare cu celelate forţe politice şi 
    o înţelelegere mai nimerită cuUniunea Sovietelor. 
-  Preşed.:  Şi i-aţi dat această orientare sau nu aţi reuşit ? Ce atitudini opuse punctelor 
   dvs de vedere a avut ziarul ? Cine dădea îndrumările ? 
-  Nestor Badea : " Cât am fost acolo, am făcut tot ce mi-a fost cu putinţă ,
   însă gazeta nu a mers pe această linie chiar când am fost eu directorul gazetei. [----------] 
   Atunci am întrebat pe dl Carandino, care mi-a comunicat că dl preşedinte Maniu ." 
   În faţa acestei situaţii , a luat contact cu Mihalache,
   şi i-a comunicat că nu mai poate rămâne   la gazetă , " întrucât nu înţeleg să-mi iau 
    o răspundere numai de formă şi să fiu în realitate o atitudine contrarie." 
   Împreună  cu Mihalache la Maniu , la care se afla şi Haţieganu şi Penescu , spunându-le 
   că la " Dreptatea " s-au dus anumite campanii peste capul lui, 
    şi pe un ton care lui nu-i convenea .
   " Dl Maniu a recunoscut că indicaţiile au fost date de dânsul în ce priveşte acele
     campanii .În faţa aceastei situaţiuni , eu am tras consecinţa. " [---------------------] 

//////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
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l .) Zaharia Boilă 

[ PNŢ : atitudinea faţă de URSS ]

[ Nepot de soră  lui Maniu ; membru în Delegaţia Permanentă ; ex-director la ziarul " Patria" , Cluj 
La  25 iul.'47 - fusese  arestat la Sibiu, dus la Văcăreşti , în închisorile Poliţiei şi MAI. 
  În procesul Maniu , adus ca martor al acuzării .  După proces, pus în lanţuri şi dus la Aiud , 
până în  iunie 1948 .Eliberat şi arestat de câteva ori .
[ LD,  24 sept.2003 : Poate aici va fi locul să caracterizez  linia diplomatică a lui Titulescu ,
   pe care PNŢ a sprijinit-o cu consecvenţă. 
Poate aici va fi locul să fixezi ultimul rol interpretat de dr.Lupu , care a încununat consecvenţa 
cu care acest "pacifist"  teribilist, acest " filo -sovietic", a exploatat dilema în care se afla PNŢ,
forţând chiar nota, sperând că se va impune la şefia PNŢ .
 Dar …până la 23 august '44, fusese Pactul Hitler -Stalin, fusese ultimatum-ul din 1940, 
pierderea Basarabiei , Bucovinei şi a Transilvaniei , fusese războiul din Răsărit  …. 
Acesta a fost adevăratul examen de conştiinţă pe care partidele politice au trebuit să şi-l facă. 
Încât o mascaradă  privind atitudinea faţă de URSS  ,   
într-un proces în care această atitudine devenise un punct principal de acuzare …
într-un proces în care speranţa ( sau acţiunea) de a conta pe un ajutor anglo- american , 
devenise un alt punct principal de acuzare , 
 nu poate să indice decât  că adevăraţii trădători se aflau în postură de judecători . 
  De aceea,de echivocul răspunsului , nici într-un caz, nu pot fi făcuţi responsabili " acuzaţii" .

 De aceea adaug  mărturia lui Corneliu Coposu *, martor , pe atunci , 
la aceste momente drmatice .
-   Preşed.: Care era atitudinea conducerii PNŢ , şi în special a acuzaţilor Maniu şi Mihalache 
   , faţă de unele solicitări ale unor membri de partid, 
    de a se duce o politică de apropiere şi strânsă colaborare cu Uniunea Sovietică ? 
-   Z.Boilă : " Trebuie să facem o defalcare pentru ca să înţelegeţi deosebirea.
 Înainte de 23 august, Partidul a fost situat alături de Aliaţi , împotriva Germaniei ; 



după 23 august ,natural, a fost o surprindere pentru multă lume 
că această atitudine care a existat înainte de 23 august , a fost oarecum întreruptă , 
în sensul că partidul nu mai avea o atitudine clară în această chestiune  ,
- şi cum în politică contează întotdeauna impresia pe care o faci asupra lumii ,
 impresia lumii era că partidul ete oarecum situat împotriva Uniunii Sovietice . 
Din această cauză, multă lume - atât din Delegaţia Permanentă cât şi din afară - 
a discutat mereu problema. Răspunsul d-lui Maniu era mereu acelaşi : 
<  Eu nu sunt împotriva înţelegerii , dar eu personal nu mă bucur
   de încrederea Uniunii Sovietice   şi prin urmare ,
 dacă voi socotiţi că Partidul trebuie să meargă pe această linie , 
atunci trebuie să căutaţi o altă persoană  pentru că eu nu vă pot fi de folos , 
nebucurându-mă de încrederea Uniunii Sovietice. >     [---------------------] 
    " Pe urmă s-a pus chestiunea cu mai multă preciziune în Delegaţia Permanentă .
Eu nu eram membru atunci, însă am auzit că 
dr.Lupu a pus chestiunea foarte net şi a cerut o schimbare a şefiei , 
pentru că , precum spuneam, dl Maniu a spus totdeauna că el nefiind persoana posibilă în 
această chestiune , să vină un altul .
Este adevărat că domnia sa îl recomanda pe dl Mihalache , însă auzeam , tot aşa, 
că între fruntaşii Delegaţiei Permanete se discuta chestiunea
că nici dl Mihalache n-ar fi persoana posibilă. 
Mai pe urmă, s-a întâmplat în Delegaţia Permanetă din 1947, de la 5 iunie , 
la care am asistat şi eu, că mai mulţi membri , dintre care şi profesorul Nestor Badea , 
prof.Zane şi un domn deputat din Craiova, au pus net chesiunea , 
întrebând de ce Partidul urmează această tactică şi de ce nu caută înţelegere cu Uniunea 
Sovietică . Au fost discuţii pro  şi contra şi nu s-a decis nimic nici cu această ocazie. 
Eu am plecat din Bucureşti , fiind bolnav, m-am internat în spital la Sibiu, 
şi am auzit atunci că s-ar fi întâmplat chestiunea de la Tămădău  ; 
la 19 iulie urma să se ţină o nouă şedinţă a Delegaţiei Permanente , 
când se spunea că majoritatea Delegaţiei Permanente 
ar fi fost pentru opinia ca să se schimbe această tactică.   "   

* Notă. ----------------------

Corneliu Coposu, Mărturisiri , În dialog cu Vartan Arachelian, Editura Humanitas, 1996, p. 8-35 

[  PNŢ: atitudinea faţă de URSS  ;

Conduita anglo -americană faţă de România ] 
-  Arachelian : Întâmplarea face să începem această suită de convorbiri în ziua de 6 martie 1991 
   Unde vă aflaţi şi ce făceaţi la 6 martie 1945 ? .
-  Coposu :  "  Când s-a constituit guvernul Petru Groza eram de câteva zile lângă Maniu   ,   
după o serie întreagă de convorbiri , conversaţii , de întâlniri fructuoase , 
care s-au soldat în cele din urmă cu aducerea la guvern a primei echipe comuniste. [------------] 
         Echipa s-a constituit , aşa cum se ştie, prin presiunea exercitată în discutarea acestei 
          formule guvernamentale în două moduri : pe cale amiabilă, mijlocită de   Petru Groza,  
         şi prin presiune morală , prin   ameninţări , exercitate de Vîşinski.   
Acesta a avut două audienţe la rege. [--------] Vîşinski a avut o atitudine brutală , 
plină de ameninţări şi a dat un ultimatum regelui ca în termen de o oră să-i răspundă dacă 
este sau nu de acord cu numirea lui Groza ca prim-ministru şi cu schimbarea echipei 
guvernamentale. [------------] Fostul procuror general al Uniunii Sovietice în anii '30 , 
anii execuţiilor staliniste în masă … [------] A fost un fel de călău nu numai a poporului rus , 
dar şi al naţiunilor care au ajuns sub controlul şi stăpânirea Uniunii Sovietice […….] 
-  Arachelian : Cum a ajuns Vîşinski să-l aducă la guvern pe Groza ? 
-  Coposu : [--------] În preajma numirii , s-au făcut unele încercări, s-a vehiculat soluţia unui 
   guvern Vişoianu, a unui guvern Ştirbei , încercări care ,bineînţeles ,  n-au satisfăcut 



    exigenţele ruseşti , şi până la urmă Vîşinski a pretins să fie numit Groza  prim-ministru.
     [-----------]       [ Misiunile anglo-americane ] 
-   Arachelian : Care a fost atitudinea partidului dumneavoastră la 6 martie 1945 ? 
    Insist foarte mult pe această dată  - ziua instalării comunismului în România .
-   Coposu : "Au fost proteste foarte violente pe linie internă , iar pe linie externă ,
     repetate intervenţii la Misiunile de control ale Angliei şi Americii , nenumărate memorii 
     adresatede Maniu vice-amiralului aerului Stevenson din Marea Britanie şi 
     generalul Schuyller din Statele Unite. [------------] 
            Prin aceste Misiuni se cerea aplicarea Acordului de la Postadam , 
             revenirea la normalitate, şi apărarea poporului român de abuzurile şi excesele 
             armatei sovietice de ocupaţie. 
            Clauza stabilită de Maniu , în numele opoziţiei , la negocirerea Armistiţiului 
            de la Cairo, acceptată de cele trei puteri aliate, conform căreia armata sovietică 
            de ocupaţie trebuia să părăsească teritoriul României , 
             60 de zile după terminarea războiului , n-a mai fost luată în considerare la Moscova.
              Urmând politica sovietică, armata de ocupaţie a rămas în România încă 14 ani
                [------------------] 
În ziua de 6 martie, în momentul când se constituia guvenul Petru Groza, 
când se aştepta rezultatul audienţei lui Vâşinski la rege , mă aflam în casa lui Barbu Ştirbei , 
transformată acum n Muzeul sticlei. Gienrele lui, Grigore Niculescu -Buzeşti, nu mai făcea 
parte din guvernul Rădescu. Ministrul de externe era  Vişoianu , iar noi îl aşteptam să ne 
comunice rezultatul audienţei lui Vîşinski la rege.
A sosit , ne-a comunicat rezultatul. Nu era o surpriză , căci Maniu prevăzuse, în mare , 
desfăşurarea evenimentelor din România. În repetate rânduri mi-a spus :
          < Trebuie să mă specializez în bridge , căci vom juca bridge pe săturate 
           când vom fi ostatici la ruşi .Ne vor lua ostatici , şi ne vor ţine până vor ajunge
           la un modus vivendi cu Occidentul ; apoi vor face schimb de ostatici . > 
           Avea viziunea aceasta  . Nu s-a gândit nici o dată că va fi trimis în judecată 
           şi băgat la temniţă de români , însă vedea desfăşurarea în viitor a unei 
           acţiuni  de constrângere ruseşti   - acţiuni de şantaj împotriva occidentalilor ,
           prin capturarea de ostatici . "
"Se prefigura de acum , cu toate că nu se ştia cu exectatitate cuprinsul înţelegerilor din 1943 
de la Moscova  şi din 1945 de la Yalta , târgul făcut cu privire la sferele de influenţă .
          Acest secret a fost păstrat în mod deliberat şi de reprezentanţii diplomatici 
          occidentali  aflaţi în legătură permanentă cu Maniu, 
         cu scopul de a nu dezarma rezistenţa românească , pe de o parte, şi pe de altă parte, 
         de a nu deconspira actul de laşitate făcut de puterile  occidentale 
         care au vândut sud-estul Europei ruşilor , 
         prin înţelegerea asupra împărţirii sferelor de influenţă .[----------------------] 
         La convorbirea cu Clarck Keer [Anglia ] , la care am asistat , la întrebarea lui Maniu , 
         acesta a negat orice aranjament făcut în dauna României .[---------------------] 
-    Arachelian : Domnule Coposu , de ce încercau puterile occidentale să dezinformeze 
     opoziţia din România , din moment ce ajunseseră la un târg cu Moscova ? 
-    Coposu : "Puterile occidentale erau  într-o situaţie penibilă. 
                 Nu uitaţi că acest război a fost declarat pe baza principiului eticii internaţionale ; 
                 or, în conformitate cu aceasta şi cu convenţia cunoscută sub numele de 
                Charta Atlanticului , nici un stat beligerant nu va putea face expansiuni teritoriale şi,
                  în plus, va adopta frontierele existente după primul război mondial. 
                 Cu garanţia aceasta, noi aveam certitudinea că Basarabia şi Bucovina de Nord 
                 vor aparţine României , pentru că nu se admiteau nici un fel de modificări de 
                 frontieră, Charta Atlanticului fiind semantă şi de Uniunea Sovietică . [-------------] 
                 Aliaţii occidentali [-------]  erau în postura jenantă de a recunoaşte 
                 că s-au târguit asupra frontireleor şi că au vândut 200.000.000  de europeni , 
                pentru a salvgarda nişte interese de moment. [------------]
                Aliaţii occidentali tremurau de groază că armata sovietică nu se va opri pe Elba 
                [-------------] În condiţiile acestea au fost dispuşi să facă ruşilor orice concesii. 



                [-----------------------------------------------------] 
" Occidentalii n-au avut loialitatea să ne pună în cunoştinţă de cauză 
cu soarta care ne- au croit-o.     [--------------------] Părăind România , după ce minţise opoziţia, 
aigurând-o că vor urma alegeri libere cu garantarea drepturilor fundamentale ale omului, 
 [Clarck Keer ]el îşi încheia jurnalul zilnic cu menţiunea :
 < Am mulţumit lui Dumnezeu că nu m-am născut român. > 
 [ LD : ar fi bine ca cei interesaţi de perioadă să citească mărturisirile lui Coeneliu Coposu 
   pentru a realiza atmosfera în care  s-a ajuns şi s-a desfăşurat acest proces  ] 
[ --------   sfârşit Nota Coposu  ---------------------------------------] 
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l. )  Zaharia Boilă  - continuare - 

[" Gărzile Iuliu Maniu "  ] 

-   Preşed.:  Aveţi vreo cunoşinţă de organizarea batalioanelor şi Gărzilor lui Iuliu Maniu ? 
-   Z.Boilă : "Ştiam de o gardă a lui Olteanu . Acest Olteanu făcea parte din Partidul Liberal 
Georgist , era preşedintele organizaţiei de Mureş. [------] Ne-am pomenit că a făcut o gardă 
 "Iuliu Maniu " .L-am întrebat pe dl Maniu : Cuştirea d-tale s-a făcut ?  Mi-a răspuns : Nu . 
[---------] La insisenţa prietenilor Leucuţia , Solomon şi Ghişezan, dl Maniu a dat imediat o 
scrisoare în care a cerut sistarea acestor batalioane , corpuri de voluntari [---------------] 

[ Legionarii   ] 

-    Procuror : …  cu toată atitudinea prolegionară, profascistă şi prohitleristă 
      care se desprinde   din trecutul presei Naţional-ţărăniste , 
      desigur că este linia partidului.
-    Z.Boilă : Nu cunosc la care articole se referă dl procuror. 
-    Ilie Lazăr : Dacă martorul , care în ultimii 30 de ani în Ardeal a fost permanent 
     director de ziar şi a înregistrat tot ce s-a petrecut în viaţa politică a Ardealului, 
     dacă a constatat d-lui, în tot acest timp. că am fost rasist, reacţionar, şovin   ,   
      acum mai nou, antisovietic . Să răspundă. 
-    Z.Boilă : Ilie Lazăr a primit pe vremea legionarilor o scrisoare în care a fost
      condamnat la moarte .Cu această scrisoare a venit la mine să mă întrebe ce să facă .
     L-au condamnat pentru articolele apărute în "Viaţa Maramureşului" [----------] 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
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m ) dr.Grigore Graur 

[ Iul.Maniu -  democrat ; filosemit  ] 

[ LD :în sfârşit un martor favorabil lui Maniu.La cei  60 de ani, medicul-ziarist -fost deputat    ]
-   Carandino : … dacă a fost invitat să scrie la " Dreptatea" şi să intre în redacţie  ?
-   Grauar : Da. 
-   Carandino : Ce refernţe poate da martorul despre convingerile mele democratice, 
     despre activitatea mea democratică, despre personalitatea mea de ziarist democrat ? 
-   Graur : [ între sept.'44 - iun.'45 ] .. am avut întotdeauna cea mai bună părere despre 
    convingerile sale democratice şi ceea ce a scris în acel timp , 
    se potrivea foarte bine cu tendinţele democratice. [-----------------------] 
-   Iul.Maniu : Să spună care a fost activitatea mea la începutul cunoştinţei noastre,
    ca student şi deputat în  Budapesta şi Viena , şi dacă d-lui a avut vreodată vreo dubietate
     în ceea ce priveşte sentimentele mele democratice. 
    Să spună mai departe ce atitudine am avut eu, consecvent , faţă de evrei 
-   Graur : "L-am cunoscut pe Iuliu Maniu în preajma anului 1907 , pe când eu eram la Viena , 
corespondentul ziarului " Adevărul" , şi aveam deseori legături cu diferiţi fruntaşi
 ai Partidului Naţional din Ardeal , care veneau prin Viena şi, din când în când,  mă duceam şi 



eu la Budapesta . Se înţelege că atunci am avut tot respectul faţă de d-sa, 
care era cu 12  ani mai în vârstă - pe vremea aceea eu aveam 25 de ani şi el 37 de ani  - 
 În acel timp, întotdeauna l-am considerat , ca toată lumea, ca unul din fruntaşii,
din conducătorii poporului român din Ardeal, care lupta pentru libertatea şi pentru obţinerea
 în Statul Austro-maghiar a tuturor drepturilor politice. 
    Ulterior, am urmărit activitatea acuzatului de azi în tot timpul luptelor PNŢ 
   pentru a ajunge la putere şi, personal, am considerat , întotdeauna,   pe actualul acuzat, 
drept unul dintre luptătorii pentru democraţie. 
   "În ceea ce priveşte [--------] atitudinea faţă de evrei, 
am fost totdeauna convins că d-sa era pentru deplinătatea egalităţii evreilor , iar mai târziu , 
în diferite împrejurări , când evreii au avut de suferit mai multe lovituri din partea Guvernului 
, au putut avea sprijin din partea acuzatului de azi , în digferite împrejurări 
Cred că aceasta am răspuns întrebărilor. " [------------------------------------] 
-   Ilie Lazăr :  vă rog să întrebaţi martorul dacă ştie că primul prezident al Partidului Sionist 
    Evreu  a fost ales de mine pe lista de Maramureş , dr Fisher. 
-   Graur : Ştiu că dr.Fischer a fost ales, dar nu ştiu pe ce listă şi nu ştiu nici în ce judeţ. 
-   Maniu : Eu am fost un susţinător al Austro-Ungariei , ori am fost distrugătorul ei  ? 
-   Graur : "Acţiunea e atât de cunoscută şi intrată în istorie , încât mi se pare că 
     ar fi cu totul de prisos ca să răspund eu în această privinţă .
     În orice caz, se înţelege de la sine că cu toţii am ştiut atunci că Partidul Naţional din Ardeal 
     , al căruia unul din conducători era Iuliu Maniu , a luptat întotdeauna pentru Unire 
      şi contra Austro-Ungariei   .   [-----------------] 
/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
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n .) Vasile Netea 

[  Iuliu Maniu - luptător pentru unire ; 

[  Ilie Lazăr- contra Dictatului de la Viena  ] 

[ LD : era originar din Maramureş, avea 35 de ani , ziarist , istoric,liberal, 
   conducător al refugiaţilor ardeleni după Dictatul de la Viena. 
L-am cunoscut bine , pe vremea "Magazinului Istoric" , în care a publicat ,
 ca şi  CCGiurăscu, Alexandru Zub, CCGiurăscu, George Fotino, prime articole după   " 
dezgheţ" .  Este printre puţinii care face o depoziţie curajoasă, favorabilă,responsabilă , patriotică, 
  … la adresa acuzaţilor , nu precum s-au găsit să facă unii naţional-ţărănişti .   ] 
-   Ilie Lazăr : Martorul a fost, sub ocupaţia germană, unul din conducătorii refugiaţilor. 
    Ce ştie despre activitatea mea în timpul acela ? 
-   Netea : " În cei patru ani, a făcut neâncetat proteste împotriva arbitrajului de la Viena, 
     proteste împotriva colaborării militare cu Germania şi Italia. 
     Iar în această activitate, Ilie Lazăr a avut un rol dintre cele mai importante , 
    nelipsind de la nici o manifestaţie când a fost să se protesteze împotriva acestei 
    nedreptăţi.  În martie 1944, la un meeting la Teatrul Naţional , Ilie a avut curajul să strige : 
    < Jos Ribbentrop ! > El a ajutat pe toţi refugiaţii ardeleni care au făcut apel la el , 
    pentru a-şi găsi un plasament , şi nu a lipsit de nicăeri să rostească un cuvânt 
    pentru libertatea Transilvaniei "  [-----------------------------] 
-    Iuliu Maniu : De când mă cunoaşte domnia sa pe mine, şi aş vrea să spună 
     dacă d-sa a făcut politică cu PNŢ sau a fost membru PNL ? 
-    Netea : Am avut onoarea să cunosc pe acuzatul Iuliu Maniu , din 1940, la Sibiu ,
      în septembrie , cu prilejul adunării generale a " Astrei" ,   s-a ţinut prima consfăuire 
      cu ardelenii pentru protestarea împotriva arbitrajului de la Viena 
      şi unde ne-a declarat să nu disperăm , pentru că această problemă este trecătoare 
      şi va fi rezolvată în favoarea neamului nostru , şi că politica Germaniei va fi înfrântă , 
      după cum va fi înfrântă şi politica ei militară. [--------------] 



       Am fost membru PNL şi l-am cunoscut acolo. " 
-    Iuliu Maniu :  " Dacă ştie dl martor ce rol am avut în lupta pentru unitatea naţională, 
       şi Unirea Transilvaniei. Întreb pentru că aici se afirmă 
       că am fost un luptător pentru Austria şi nu pentru unitatea naţională. 
-     Netea :  " Cred că acuzatul mă întreabă în calitatea mea de istoric,
 deoarece , altfel, în 1918, aveam vârsta de 16 ani. 
Din tot ceea ce înseamnă cercetarea istoriei Transilvaniei, 
din tot ceea ce ştiu ca politică de rezistenţă naţională, 
de la Memorandumul din 1892 până în 1918, ştiu, şi
 în afară de ceea ce se întâmplă astăzi, nimeni n-a acuzat atunci pe Iuliu Maniu 
că ar fi făcut vreo politică contrară intereselor neamului românesc , contrară intereselor 
Transilvaniei, contrară spiritului public de acolo. [---------]
 În 1918 , felul cum s-a manifestat poporul cu ocazia Albei Iulii , a fost opera lui Iuliu Maniu , 
fără de care , până la înapoierea de pe front, nu s-a putut vorbi de o organizare acolo. 
-    Procurorul col. Stanciu : Au legătură cu procesul toate acestea ? 
-    Netea : " În redactarea clauzelor de la Alba Iulia , Iuliu Maniu a avut un rol hotărâtor 
la acea rezoluţie. În general, ca cercetător istoric, în toată această perioadă ,
 Maniu a fost reprezentantul de necontesatat al neamului românesc din Transilvania şi că 
prin el au vorbit nădejdile, sentimentele şi biruinţele neamului .
-   Procuror col.Stanciu : Eu nu sunt istoric , dar îmi pare bine că am găsit pe cineva 
    care cercetează istoria şi ne poate lămuri. Poate să ne spună ce a declarat acuzatul Maniu 
   locotenentului Roger, care făcea parte din Misiunea Franceză a lui Berthelot , 
   referitor le reocuparea Tranilvaniei pe vechea frontieră ? 
-   Netea : " Nu, ştiu că acest ofiţer s-a prezentat la Sibiu , la Preşedintele Consiliului Dirigent, 
    care era dl Maniu, şi l-a întrebat asupra politicii militare pe care înţelege să o întreprindă
    în aceast calitate, şi ştiu din cele citite că i s-a spus că
     trebuie făcută acţiunea de acord cu Statul Major Român, 
       şi că trebuie cât mai grabnic întreprinsă acţiunea   ,   
     pentru a evita asaltul lui   Bela Kun   , împotriva Transilvaniei,   restabilind frontiera.
     [--------------------------------------------] 
-   Procuror col.Stanciu : "Cunoaşteţi broşura  [ 1922 ] lui Vaida Voevod referitoare la Ardeal ? 
    Vaida scria că întrunirea cu Vechiul Regat constituie un balast 
    de care trebuie să ne debarasăm cât mai repede .
-   Netea : " A fost contestată , fiind compilată de duşmanii neamului şi ai unităţii poporului 
   român, de duşmanii unirii Transilvaneiei cu Vechiul Regat . A fost tipărită la Viena .
   Nu i s-a acordat nici o înceredere , pentru că nu conţinea adevărul, 
   şi a fost confecţionată cu scop de propagandă. " [-------------------------------------] 
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
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o.) Mihail Romniceanu 

[ Colaborarea PNŢ-PNL-  ] 

[ Memoriile .; Conferinţa de Pace  ] 

[  55 de ani, avocat, PNL… Se lucrează şi la implicarea PNL în acelaşi … proces, în condiţiile în 
care Gh.Tătărăscu mai era ministru de externe.Întrebările şi răspunsurile au fost puse succesiv, 
prin intermediul Preşedintelui completului de judecată. Eu le sistematizez .  ] 
-    N.Penescu : Dacă Memoriile făcute în 1945 au fost făcute de cele trei partide ? 
     Cui au fost adresate ? Care era obiectivul lor ? Dacă ştirbeau independenţa ţării ? 
     Dacă au colaborat la lucrările pentru Conferinţa de Pace ? Cu ce scop ? 
-    M.Romniceanu : 
      - " Da , în timpul de la 6 martie 1945 … 
      -  " Da, s-au adresat o serie de memorii atât Uniunii Sovietice , Angliei şi Americii, şi , 
         câte o dată , Franţei. Aceste memorii erau adresate câteodată reprezentanţilor



         diplomaţiei din Bucureşti , şi, în cazuri excepţionale, 
         întâi Ministerului de Externe al ţării străine ." 
      -  " Nu erau de natură calomnioasă , pentru că , totdeauna, în special PNL ,
           s-a silit să scoată orice ar fi pututfi calomnios la adresa Guvernului .
            Erau scrise într-un limbaj diplomatic. "
       -  " În numele Partidului Liberal , răspund că nici o dată n-am depus iscălitura
             pe un asemenea memoriu."  [ care ar fi ştirbit independenţa ţării] 
       -   " În primăvara 1947, amândouă partidele se aşteptau ca reprezentanţii lor
            să fie incluşi în delegaţia către Conferinţa Păcii, şi în vederea documentelor,
            pentru a ajunge la un punct de vedere general comun, s-a lucrat la această chestiune. 
        - "Nu s-au elaborat memorii proporiu-zise ci nişte referate interne, 
           pentru uzul partidului.[----------] chestiunea graniţelor, în special graniţele de Vest , 
            chestiunea minorităţilor, navigaţia pe Dunăre ş.a.   Actele aveau un caracter pur tehnic 
            şi serveau pentru documentarea noastră internă "[ ----------------] 
         -  " Este adevărat că ambele partide , prin glasul colegului Haţieganu şi cu mine, 
            care reprezentam partidele noastre în guvern, am făcut cerere formală 
            în Consiliul de Miniştri şi am lăsat fiecare şi o notă scrisă , 
            cerând ca partidele noastre să aibă reprezentanţii lor la Conferinţa de Pace " 
[----------------------------------------------] 
-    Procuror col.Stanciu : Care a fost atitudinea PNŢ, şi în special a acuzatului Maniu, 
    faţă de unele ţări care voiau să ne ajute , 
    şi cum consideră acţiunea lui de a împiedica aceste ajutoare ? 
-   Romniceanu : "În decembrie 1946 , Dinu Brătianu a luat iniţiativa unui demers faţă de 
Legaţia Americană, pentru a-şi pune creditul şi influenţa în joc, de a se ajuta cât mai repede 
Ţara Românească , indiferent de divergenţele politice de atunci. 
D-sa a voit ca în acestă chestiune să se asocieze şi PNŢ, crezând că va avea 
o mai mare greutate în demersul nostru. Dl.Maniu nu s-a asociat la acest demers, 
pe motivul că, nu vede o şansă de succes, nu vrea să scoboare prestigiul partidului d-sale 
printr-un insucces. [----------------------] dl Brătianu mi-a spus că a vorbit şi cu dl Mihalache 
şi că dl Mihalache a fost de acord. " 
/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

Martor / 2 nov.'47 

r.) Constantin Titel Petrescu 

[ Colaborarea PSD cu PNŢ şi PNL ] 

[ Împuternicirea ptr.Niculescu -Buzeşti   ]
[  L D : CTP avea la acea dată 59 de ani. Şeful PSD , era  avocat,şi…..
   În orice caz, în asemenea împrejurări dramatice, ies la iveală caracterele .
   Iar C.Titel -Petrescu , este fără îndoială un mare caracter. 
   A plătit şi el pentru asta !  Dar atunci a fost exemplar. 
   Acum dacă stau oricât de strâmb şi judec drept , oare ce au fost toate acele alianţe 
în vederea răsturnării lui Antonescu ? Au fost acte legale , neconspirative ?
Oare înlăturarea Regenţei şi a minorului rege Mihai de la Tron,  în 1930, 
nu a fost o lovitură de Stat ?   Dar alungarea lui Carol al II-lea , în 1940 , ce a fost ? 
Oare 23 august , nu a fost o lovitură de Stat ? 
Oare PNŢ nu urmărea   răsturnarea guvernului Groza, fie şi printr-o lovitură de Stat ? 
De ce trebuiau respinse  aceste "calificative" atunci, în 1947, înţeleg . 
Dar acum  ?  Cum să tratez problema ?  Nu devin aceaste  lovituri de stat ,
 dacă reprezintă ceva pozitiv, un  merit istoric, chiar dacă înfrânt ? 
Se poate  înlătura un regim totalitar, dictatorial, fără o revoluţie sau o lovitură de Stat ?  ] 
-   C.Titel Petrescu:  " Era un mandat conceput în ţară în termeni generici , 
 semnat de dl Maniu şi dl Brătianu. Şi eu n-am vrut să semnez acel mandat,  pentru că
[---------] reprezenta PNŢ. Eu am scris cu mâna mea trei-patru rânduri , 



cu care îl recunoşteam pe Niculescu -Buzeşti , care reprezenta PNŢ; 
şi-l rugam să ia contact cu Partidele Socialiste din Occident şi să le informeze asupra 
situaţiei politice a Partidului Social -Democrat din România. " [------------------------------] 
-   Iul.Maniu : "De câtă vreme suntem noi în colaborare şi cu ce scop ? " 
-   C.Titel -Petrescu : " Am colaborat cu dl Maniu personal şi cu PNŢ la actul de la 23 august 
Pe timpul regimului Antonescu , urmăream împreună  - iniţiativa o avusese dl Maniu 
şi el conducea chiar un bloc al celor două partide. 
La 20 iunie 1944, după ce anterior lucrasem în vederea răsturnării regimului Antonescu,
 am încheiat un acord al celor patru partide care lucrau în vederea răsturnării regimului 
Antonescu , desprinderii ţării din Axa Berlin -Roma, şi , în acelaşi timp,
 intrarea României în acţiune alături de Naţiunile Unite . 
Am încheiat un acord scris la 20 iunie 1944, pe baza căruia am continuat acţiunea noastră. 
Am colaborat apoi în primul guvern care s-a constituit în noaptea de 23 august 1944. 
Am mai avut un pact de apărare a urnelor, cu ocazia alegerilor din 19 noiembrie 1946. 
-   Iul.Maniu : "A observat vreo tendinţă de acţiune subversivă     sau conspirativă 
     în această înţelegere a noastră ? 
-    C.Titel -Petrescu : " Nici o dată. Nici o dată nu m-am îndoit 
de sentimentele patriotice ale d-lui Maniu . 
Am fost adversar politic al dumnealui şi al Partidului , 
dar nici o dată nu m-am îndoit de românismul d-lui Maniu.
 Partidul Social Democrat , de altminteri, şi în Ardeal, înainte de alipire, 
a colaborat cu dl Maniu şi cu Partidul Naţional  din Ardeal la alipirea Ardealului." 
-   Iul.Maniu : "Am avut vreo înţelegere pentru a organiza anumite cuiburi secrete , 
ori că noi am gândit cumva săf acem vreo acţiune subversivă , revoluţionară ?" 
-  C.Titel -Petrescu : " Nici o dată. Toată acţiunea d-lui Maniu , cât am cunoscut-o, 
    se baza pe ideea de legalitate. 
-   Iul.Maniu : " Vreo tendinţă de conspiraţiune a observat la mine , fie ocult , fie pe faţă ?" 
-   C.Titel -Petrescu :  " Nu , n-am observat nici o dată" [--------------------------------] 
-   Carandino : "Dacă în calitate de vechi ziarist şi om politic încercat , d.Titel -Petrescu , 
din lectura ziarului " Dreptatea" , a cules impresia , în tot acest timp cât a apărut, 
că a avut o notă insurecţională ? 
-   C.Titel -Petrescu :  "Era ziarul de opoziţie care mergea pe linia ideologică naţional-
ţărănistă. Era o gazetă democrată. Acuzatul Carandino, personal, îmi pare rău că trebuie 
s-o spun aici, este un om inteligent, de talent, totdeauna a fost un brav om, 
care în timpul regimului Antonescu a stat în lagăr pentru ideile lui democratice. " 
-   Ilie Lazăr : " Dacă în impul dictaturilor lui Carol şi Antonescu ne-am văzut de câteva ori şi 
i-am făcut impresia d-lui Titel Petrescu că eu aş fişovin , rasist sau am astfel de sentimente ? 
-   C.Titel -Petrescu :  " Nu ,  are sentimente democratice şi un democrat nu poate fi rasist " 
/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

Martorul acuzării  / 2 nov.'47 

s .)   av.Iovipale   

[ 57 ani, avocat , Craiova ] 
 [ LD : Ce pot spune eu despre Iovipale ? Nimic !  Faptul că spune că PNL a fost duşmanul 
    cel mai mare al PNŢ ? Dar  acesta a fost leit-motvul cu care PNŢ şi-a dus mai toate 
campaniile electorale două decenii !  Faptul că a plecat cu Vaida , în 1935  ?
 Dar asta au făcut-o şi alţii , pe motivele ştiute.    ] 
-   Preşed. : "  Puteţi să ne spuneţi , după 23 august , dacă politica dusă de PNŢ 
      a fost o politică democratică, dacă a avut o atitudine democratică ? 
     Dvs aţi fost membru în acest partid ? 
-   Iovipale :  " Am fost membru al Partidului, deputat şi prefect al Partidului.
    Am crezut adânc că Partidul va folosi prilejul ca să fie de folos ţărănimii şi muncitorimii 
    româneşti. Se găseau în Ţara Românească învingătoare trupele roşii victorioase 
    şi nu se putea ca aceasta să nu nască nici un fel de repercusiuni. 



    Partidul trebuia să folosească prilejul , să facă pentru muncitorimea şi ţărănimea 
    românească , tot ce se putea face şi ceea ce , din nenorocire pentru diferitele împrejurări , 
    n-a putut face Partidul în cele două guvernări ale sale. 
    În loc să profite de acest prilej, care stătea aşa de adânc înfipt în sufletul nostru , 
    al celor de la provincie, conducerea s-a asociat cu PNL. 
    Este suficientă această asociere ca să se înţeleagă că noi am întins mâna duşmanului 
    nostru cel mai ireductibil cu putinţă , ţinuta partidului nu a putut fi o ţinută democratică. 
    [-----------------------------------------------------] 
-   I.Mihalache : Până când a fost martorul membru al PNŢ ? 
-   Iovipale : Până în 1935 
-   Mihalache : A făcut parte din dizidenţa de la Craiova ? Până când ? 
-   Iovipale : Da. Am stat în dezidenţă până în 1946 , înainte de alegeri. Am reintrat în partid. 
    M-am reîntors la mine acasă , socotind că pot să fiu util şi că s-a schimbat ceva în partid. 
    Am văzut însă că nu s-a schimbat nimic[-----] şi văzând ce suntem sfătuiţi şi ce are intenţia 
    să facă partidul, am renunţat să candidez şi n-am mai participat la nimic. [-------------------] 
-   Ilie Lazăr : Aş vrea să ştiu dacă un Iovipale din Craiova,  plecat cu valahistul Vaida ? 
-   Iovipale : Este adevărat .Am plecat cu Vaida 
    Dar am plecat de lângă el când a făcut cartel cu liberalii. 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
Martor / 2 nov.'47 

ş .) Tudor Arghezi 

[ Ziaristul Carandino ] 

[ 66 de ani ; , scriitor ; domiciliu - Mărţişor  ; ]
-   Acuzat Carandino : "Dacă maestrul Arghezi , în calitatea sa de scriitor, polemist şi ziarist , 
   consideră scrisul meu drept capabil de a surpa ordinea constituţională 
    şi de a determina insurecţia, din scrisul pe care l-a urmărit , de voie de nevoie , prin gazetă ? 
-   Arghezi : " De voie de nevoie , este o formă. L-am urmărit pe dl Carandino cu mult interes 
    în opera sa literară , în cronicee dramatice, dar în articolele politice nu l-am urmărit , 
    pentru că nu citesc gazeta.
-   Acuzat Carandino :" Dacă maestrul Arghezi consideră , în general, 
    scrisul unui gazetar  în presă capabil  - dat fiind climatul , felul ţării noastre de a fi  -
    capabil de a surpa ordinea constituţională şi 
     dacă crede că scrisul de opoziţie nu este în tradiţia presei româneşti ? 
-   Arghezi : " Eu trăesc în presă de 50 şi ceva de ani . Am remarcat un singur lucru , 
    că tezele sub acelaşi condei se schimbă continuu şi 
    că un gazetar nu este constant cu el însuşi, încât să poată da o directivă sau alta 
" ///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
Martor / 2 nov.'47 

t.) Gligor Zambaccian 

[ Ziaristul Carandino  ] 

[ 59 ani, publicist, domic.Zambaccian ] 
-  Carandino : "Dacă martorul , care mă cunoaşte de ani de zile, în relaţiile pe care le-am avut , 
    din cercetarea întâmplătoare a scrisului meu , mă consideră capabil 
    de complot , trădare şi răsturnare a Guvernului .
-   Zambaccian : " Cunosc pe acuzatul Carandino de mai mulţi ani. Mai bine din 1940, 
când, împreună cu Zaharia Stancu , dumnealui , în calitate de secretar , 
am scos revista " Românul" .
Era o revistă - în plină epocă antonesciană - de nuanţă progresistă , unde strecuram nişte 
articole de multe ori mai libere , şi în acea fază l-am cunoscut pe Carandino, drept progresist 
, chiar temerar , uneori prin cafenele sau în alte părţi, unde avea 
sentimente frumoase pentru Uniunea Sovietică şi făcea chiar apologia lui Stalin. 



-   Carandino : Dacă mă consideră martorul democrat din convinegere sau reacţionar ? 
-   Zambaccian : "Depinde cum este interpretat .În faza în care a fost prietenia mea 
cu acest grup, Cocea, Zaharia Stancu, Cioculescu , erau urmăriţi de Siguranţă. 
Dumnealui a fost arestat , iar eu am fost cercetat la Malmaison. 
A avut o atitudine democratică , şi pentru aceasta a tras consecinţele" 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
_____________________________________________________________________

PROCURORII 

Acuzarea / 3 nov.47 

a) Procuror col.Stanciu 

[------] Spuneam adineauri că înlănţuirea acestea de  trădări , crimă şi spionaj 
este o încolonare a întregii acţiuni a aşa-zisului Partid Naţional -Ţărănesc , 
şi în special a acuzaţilor din boxă.
Voi trece în revistă filele istoriei începând din 1928 , când, din nenorocire pentru 
Ţara Românească şi în urma celei mai deşănţate demagogii ,
 PNŢ este adus la cârma ţării şi guvernează timp de patru ani , 
cu o întrerupere de un an la mijloc. 
În urma acestei nefaste guvernări, au rămas : ţărani săraci lipiţi pământului, în cea mai 
neagră mizerie, sute de muncitori, mii de muncitori închişi în temniţele ţării .
Au rămas în urma acestei guvernări , asasinatele de la Griviţa şi de la Lupeni, 
a rămas presa fascistă , a rămas Garda de Fier, a rămas o ţară slăbită şi sărăcită, 
gata oricând a fi robită coloanei a V-a germane , pe care conducătorii PNŢ 
au organizat-o , au alimentat-o şi au   l[ n ]ăşit-o  prin fratele Vaida Voevod. 
[-----prin legea circulaţiei bunurilor agricole  ---------------------] 
acuzatul din boxă, moşierul Mihalache , care a dat posibilitatea deposedării de pământurile
 cu care ţăranii fuseseră împroprietăriţi , pentru ca aceste pământuri să fie din nou acumulate 
de moşierii din PNŢ , şi să se creeze o chiaburime hrăpăreaţă în toate satele româneşti , 
chiaburime pe care avea să se sprijine mai târziu PNŢ. [--------------------------] 
Comportamentul muncitorimii ? Dar PNŢ , de la înfiinţarea lui şi până la Tămădău , 
a fost duşmanul muncitorimii .[------] 
Este prima dată când România cunoaşte ce este şomajul, şi România are fericirea 
să cunoască această plagă datorită acuzaţilor din boxă. [------------] 
Mitralierele şi armata , care executau orbeşte ordinele PNŢ , care conducea atunci ţara, 
în timp ce acuzatul Ion Mihalache făcea plimbări de agremente în străinătate , 
muncitorii erau seceraţi de mitraliere pentru că cereau pâine , cereau drepturi, 
cereau o situaţie mai biunpă pentru ei. Ei erau stăvilar care voiau să oprească 
cu piepturile lor fascismul în Ţara Românească .
 [-------------] dar această guvernare a fost foarte binevenită pentru nepoţii şi apropiaţii d-lui 
Preşedinte , actualul acuzat Iuliu Maniu , căci îşi întindea tentaculele în toate Consiliile de 
Administraţie , şi voi cita anume , pentru a arăta că cei din PNŢ au pătruns în acele consilii : 
Mihai Popovici, Ghiţă Pop, Emil Haţieganu, Ionel Pop, Romulus Boilă, Nicolae Penescu  şi alţii .
[---------------------------------] Mihai Popovici , la Uzinele Titan -Nădrag  -Călan şi Petroşani ; 
Sever Bocu la Reşiţa şi Herman Goering Werke ;  Nestor Badea la Astra - Vagoane ; 
Ghiţă Pop la Soc.Mărăşeşti şi Waldenberg  ; Ion Răducanu la Solvay şi Schenkel ; Romulus Boilă 
la Nitrogen ; I.Hudiţă , la Garajele Mihăescu , etc . [ -------------------------------] 
   " Sub guvernarea aceasta, România devine pentru prima oară o semi-colonie 
a bancherilor şi reprezentanţilor trusturilor internaţionale  : Charles Liste, Auboin şi toţi 
ceilalţi , chemaţi de aceştia pentru ca , sub domnia acestor guvernări,
 în timp ce fabricile se închideau , în ce muncitorii erau seceraţi de mitraliere , 
comenzi fabuloase se întindeau în străinătate [-----------------------------------] 
Dar democraticul PNŢ , la venirea la putere, acela care agita mereu contra cenzurii, 
vine şi strânge şurubul la cenzură şi sub această guvernare au fost zugrumate toate 



organizaţiile muncitoreşti . Acum au fost desfiinţate sindicatele, 
acum partidele progresiste  [ PCR ] din Ţara Românească sunt trecute în ilegalitate , 
iar conducătorii închişi pe mulţi ani de temniţă grea. [---------------------------] 

[ Garda de Fier  ] 

Coloana a V-a germană începe să crească şi este alimentată din belşug din bugetul statului 
de Alexandru Vaida -Voevod, care se mândreşte cu această chestiune şi spune : 
< eu am năşit această Gardă  > şi atunci când acuzatul Mihalache îşi dă demisia din Guvern 
pentru că doi generali anti-legionari  n-au vrut să-i execute ordinele. 
Consecvent acestei situaţii , acuzatul Maniu , democratul Maniu, face  cunoscut şi 
faimosul pact electoral cu Corneliu Zelea Codreanu . În privinţa aceasta eu voi citi 
declaraţiunile pe care le-a făcut ca martor în procesul Codreanu, 
acuzatul Iuliu Maniu, la 25 mai 1938 : < Am făcut pactul de neagresiune în alegeri pentru că 
          m-am convins de sinceritatea şi lealitatea acuzatului Codreanu. 
         Acuzatul este şi el pentru demnitatea naţională ,ca şi mine, 
        şi ţine la menţinerea acestei demnităţi de Stat . >
Oare Corneliu Codreanu , care a ucis cu mâinile lui pe Manciu, care asasinase [ Moţa ] 
pe studentul Vernichescu  ,pe studentul Stelescu ,  care ordonase asasinarea primului ministru 
Duca , oare acesta era  un om onorabil ?  [--------------------------] 
Şi când şeful acestei coloane a V-a fasciste în România  [ C.Z.Codreanu ] nu mai este , 
oamenii lui se adresează acuzatului din boxă, Iuliu Maniu , şi -i cer să-i ia sub aripa lor 
ocrotitoare , lucru pe acesta îl face. Spre documentare , citesc scrisoarea adresată 
           de dr.Ciorogariu  , acuzatului Maniu : <  Onorate domnule Preşedinte,
           în ziua de 14 iulie , a doua zi după întrevederea pe care mi-aţi făcut onoarea
           a ne-o acorda , stăpânul nostru Corneliu Codreanu , în urma celor povestite de noi, 
           s-a rostit astfel :" Când n-oi mai fi eu cu voi , să ascultaţi de sfaturile acestui om."   >   
Şi, într-adevăr, acuzatul din boxă şi-a luat această însărcinare 
pe care a dus-o la bun sfârşit , până la dizolvarea PNŢ .

[ Hitler    Mussolini  ] 

[-------------vizitele lui Mihalache în Italia , în Germania  ----------------- ] 
Pe aceeaşi linie , în "România Nouă"  din Cluj, sub semnătura lui Zaharia Boilă, 
        se scrie în 1934 : <Dl Maniu a socotit necesar să-şi  exprime în mod public simpatia ,
          stima şi solidaritatea   cu idealuril proclamate de Mussolini .> 
[----Maniu -  declaraţia de la Vinţ de solidaritate cu Mussolini  -------- ] 
  " În acelaşi timp, acuzatul  Ion Mihalache intensifică întrevederile cu personalităţile fasciste  
şi astfel are întrevederi şi corespondenţă cu Clodius, Schacht , Fabricius, 
cu spioana Edit von Koller. [----------------] 

[ Carol II  /   Antonescu ] 

  " Astfel , cu ajutorul acestora , această nenorocire , această întunecată pagină din istoria 
Ţării Româneşti , constituie un fapt. Aceasta a dus la nenorocirea instaurării trădătorului de 
neam fostul Mareşal Antonescu .  Dar el nu venea singur, el este ajutat de acuzaţii din boxă 
să vină la putere , să se menţină la putere, şi să facă ceea ce a făcut. [---------] 
       Să citesc ce a declarat la procesul lui Antonescu acuzatul Iuliu Maniu : 
< Eu am avut mandatul să mă pun în contact cu domnul Mareşal Antonescu 
şi să găsim cu d-sa o înţelegere conform acestui mandat .
Ne-am înţeles să ne întâlnim la Ploeşti , unde ne-am şi întâlnit . 
Am stat de vorbă cu dl Mareşal Antonescu , am văzut care sunt planurile d-sale şi
i-am arătat care sunt planurile mele . 
Am stabilit , prin urmare , că nu vom prim mandatul din partea Regelui Carol , 
şi am stabilit ca , în cazul în care Regele va abdica , vom participa cu toţii la Guvern, 
neprecizând cine va fi preşedinte. > [----------------------------------------] 
 [ ---------------- 23 aug : sabotarea armistiţiului ; a FND  -------------------------------------- ]
" Urmărind drumul pe care l-a parcurs acuzatul Maniu , acuzatul Mihalache şi ceilalţi , 



se desprinde din succesiunea activităţii lor politice, 
că a fost un drum al trădării intereselor legitime ale poporului român  ; că s-a închegat 
un complot criminal , cu colaborarea cercurilor imperialiste ale unor state străine . 
Procesul ce s-a desfăşurat în faţa dvs smulge masca de pe figura omului de la Bădăcin ,
 îl arată în realitatea lui, gol , aşa cum este : marele trădător. 
Contra tuturor acestor crime se ridică întreg poporul român şi acuză  ! 
Acuză asasinaţii de la Griviţa şi de la Lupeni , acuză cei rămaşi sub ţărâna de la Doftana, 
acuză cei rămaşi pe câmpul de luptă al Uniunii Sovietice, împinşi şi trimişi sde acuzaţii din boxă  
la moarte . Acuză cei asasinaţi la 8 noiembrie , cei asasinaţi în Piaţa Palatului [---------------] 
Nici o pedeapsă prevăzută de lege nu este de ajuns pentru a se aplica 
faţă de crimele pe care le-au făcut. [----------------------------] În numele poporului român, 
Domnule Preşedinte şi Onorat Tribunal , potrivit legilor , cer cea mai aspră condamnare , 
pentru că acest popor are dreptul laviaţă liberă , la viaţă fericită " 
//////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
Acuzarea / 4 nov.47 

b) Prim procuror  col.Georgescu Alexandru 

[ Prezintă textele de lege care trebuie aplicate . Explică delictele  implicate : 
   instigare, provocare, spionaj , conspiraţie, complot , trădare, 
   surpare a ordinii constituţionale , sustragere de documente secrete,
   crimă contra siguranţei interioare , crimă contra siguranţei exterioare,
   transmitere de informaţii, port ilegal de armă,  trecere clandestină a frontierei , 
   Le aplică acuzaţilor , pe rând : Maniu , Mihalache, Ilie Lazăr , etc etc…] 
" Acestea sunt faptele expuse [-------] Ele reies atât din documentele prezentate , 
cât şi din dezbaterile care au avut loc [---------------] Noi vă rugăm ca , în camera de deliberare , 
să examinaţi cu toată atenţiunea piesele dosarului, să examinaţi mărturisirile acuzaţilor, 
şi concluziile apărării . Nu este o recomandare , ci este o rugăminte , 
pentru că de multe ori, din concluziile apărării se poate deduce ce ? 
Şubrezenia acestor concluzii , de unde reiese temeinicia capetelor de acuzare şi 
susţinerea probelor puse de Parchet. Noi vă rugăm să binevoiţi a delibera cu toată atenţiunea 
şi să daţi o sentinţă dreaptă şi obiectivă , aşa cum o aşteaptă tot poporul .
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

AVOCAŢII      ( apărarea  ) 
Apărător / 4 nov.'47 

a ) av. Paraschivescu -Bălăceanu 

[ Decanul Baroului Ilfov ; vorbeşte din oficiu ,  ptr. Iuliu Maniu ] 

[ Maniu  = onoare, continuitate ,  responsabilitate,  asumare .   ] 

[ Actele lui Maniu = acte politice  ] 

[ LD : după ce am dat pe procurori, de conştiinţa cărora nu mă îndoeiesc cât de vinovată este , 
   dau şi fragmente din apărare, pentru a constata cum stăteau avocaţii cu această conştiinţă 
   Cel mai important mi se pare faptul că avocaţii nu au vrut să-I apere -  şi dpoar PNŢ avea 
destui în rândurile sale  -  încât  concluziile sunt penibile, jalnice… ca la martori …. 
Pe acest Paraschivescu -Bălăceanu l-am cunoscut la " Magazin istoric" , 
într-o vreme în care habar nu aveam că a fost apărătorul lui Maniu .
   Câteva observaţii de natură psihologică şi etică , pot facilita ] 
" Pun concluziuni în apărarea din oficiu a acuzatului Iuliu Maniu.
 Onorată instnţă, am o sarcină grea. Recunosc greutatea ei : din cauza multiplelor probleme , 
 din cauza multiplelor grave circumstanţe care planează în acest proces. 
Poate sunt victima impresiunilor mele fiindcă, om şi eu, a trebuit să sufăr , să suport 
să fiu influenţat de aceste grave împrejurări care au adus pe acuzaţii de astăzi în boxă. 



[--------------]Am avut impresia , la un moment dat , că s-a născut o conjuraţie contra apărării .
Şi sunt obligat să lămuresc această problemă. [---------------] 
     "Acuzaţii , din primul moment, au făcut apel  - cum era şi natural -
 la colegii solicitaţi să fie angajaţi în acest proces. Colegii solicitaţi au refuzat .
Şi se pare că această selecţie a pornit şi pe consideraţii de prietenie politică .
Şi au refuzat colegii noştri. Am fost chemaţi din oficiu să facem această apărare [-----------]
Deci Baroul a înţeles să ia apărarea acuzaţilor din proces. " 

[ Maniu  = onoare, continuitate ( politică, ideologică, juridică şi sentimentală ) 
responsabilitate,  asumare .   ] 

" Este necesar pentru ca dvs să păşiţi la adevărata judeactă a acestui proces , să ţineţi seama 
de omul pe care îl judecaţi. [-------- -] Fiindcă , de data aceasta,
 Iuliu Maniu continuă să fie în fruntea piramidei , dar de data aceasta
 în fruntea piramidei infracţiunilor din acest proces ,
onoare pe care , cred , n-a revendicat-o nici o dată. [--------------------------] 
Am observat lucruri la care nu mă aşteptam , 
şi înţeleg să circumscriu aceste caracteristici numai în apărarea clientului meu. 
Aţi asistat la două şedinţe consecutive 
              Aceea de luare a interogatoriului acuzatului Nicolae Penescu , care vorbind despre 
              primul acuzat [ Maniu ] a spus printre altele : < Am trăit sub sugestia lui, 
              am trăit sub bagheta lui politică.L-am văzut, l-am apreciat ca un adevărat dictator 
               ( cu adăugarea ironică ) că avea surâsul pe buze şi mănuşi în mână .  > 
" Am avut nu numai o surpriză, nu numai o strângere de inimă , dar am fost pus în faţa 
unui mare semn de întrebare . Cum se poate ? 
Aşteptam ca a doua zi , acuzatul Maniu să răspundă şi el pe acelaşi ton , cam în aceeaşi 
înclinaţie sufletească cu acuzatul Panescu. 
               Spre stupefacţia generală acuzatul Maniu răspundea : 
               <  Nicolae Penescu , secretarul nostru general, este un om de mare valoare 
                 şi un om de caracter.  > 
"Nu ştiu cum s-a putut împăca această a doua arătare , leală, corectă, purtând asupra 
adevăratelor personalităţi , celui de-al doilea acuzat . [-----------------------] 
Mă interesează răspunsul acuzatului. Ca să vedeţi omul care a înţeles în aceste raporturi, 
şi chiar în această boxă, să aibă aceeaşi atitudine de continuitate     în politică ,   
de continuitate în ideologia politică , de continuitate în sentimentele lui faţă de lege. 
Am observat aceeaşi atitudine şi faţă de celălalt coacuzat, Vasile Serdici , 
               care, urmând pe aceeaşi linie de gândire , vorbea despre Iuliu Maniu 
                 în termenii şi în condiţiunile pe care dvs le-aţi auzit . 
Am avut un sentiment de destrămare sufletească , n-aş fi vrut , pentru unitatea apărării 
noastre , ca acest lucru să se întâmple [------------------] Iată deci o posibilitate de stabilire 
a fizionomiei acuzatului Iuliu Maniu , pe datele servite de coacuzaţi, de prietenii lui politici. 
 Am avut  posibilitatea să stabilesc această caracteristică a clientului meu şi prin câteva 
declaraţii solemne pe care le-a făcut , cari au fost de natură nu numai să lămurească , 
dar să ajute acuzarea .Iuliu Maniu a declarat : 
               < Îmi iau întreaga răspundere pentru politica  Partidului   > 
A fost desigur o uşurare pentru Parchet, a fost o uşurare pentru toţi ceilalţi acuzaţi .
Şi a declarat mai mult , a intrat în amănuntele infracţiunilor  ; a spus , 
cu privire la acel delict  al fugii politice , a problemei Tămădău : 
                < Îmi iau exclusiv răspunderea [-----] Sunt nu numai autorul moral , 
                  sunt nu numai instigatorul la această faptă [------]   > 
"Această declaraţie atrage o consecinţă penală. [------] 
asupra tuturor celorlalte capete de acuzare, Iuliu Maniu a răspuns : NU ! 

[ Actele lui Maniu = acte politice ,] 

"  Acuzatul Iuliu Maniu are o serie nenumărată de fapte .
Aceste acte trebuie să le înţelegeţi în conţinutul lor. 



Sunt fapte penale propriu-zise sau sunt acte politice ? " 
[ ------------ dă citire celor 9 capete de acuzare  ------------------------------] 
Deci dacă trădarea  - să zicem a lui Nicolae Penescu şi a lui Serdici ,  faţă de şeful lor  - 
poate să constituie o atitudine , fiindcă  - nu ştiu dacă e îngăduit să o spun  -
Iuliu Maniu , după modestele mele cunoştinţe , a suferit multe trădări şi una sau două în plus
nu mai contează  - dar, în orice caz , declaraţia lui Serdici , izolat luată ,
nu poate constitui o dovadă suficientă. "
[-----------------------------------------] 
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
Apărător / 4 nov.'47 

b ) av. Gr.Dobrovici  ( din oficiu, ptr.I.Mihalache ) 

" Am fost desemnat din oficiu [--------] ca să fac apărarea acuzatului Ion Mihalache 
- sarcină ,trecunosc grea, faţă de cascada învinuirilor care apasă pe umerii acuzatului, 
faţă de Actul de trimitere în judecată  şi luptă inegală între acuzare şi apărare  - fiindcă , 
recunosc, acuzarea are în mână un vraf de documente, iar noi , argumente.[-----------] 
    "Înainte de a face expunerea acestor capete de acuzare , dl ProimProcuror 
face un tablou al acuzatului Ion Mihalache , tablou în care arată că acuzatul , 
ca fost ministru de Interne , în guvernele Mironescu şi Vaida ,
 poartă răspunderea pentru măcelul sângeros de la Griviţa , 
că a fost sfetnic al lui Carol al II-lea, că a întreţinut legături personale cu Hitler şi Mussolini, 
precum şi cu mulţi fruntaţşi ai partidului hitlerist ; că a sprijinit în mod activ regimul lui 
Antonescu şi  războiul criminal hitlerist, participând personal la acest război,
pe frontul de Răsărit, în calitate de voluntar în armată. [-----------] 
  Nu mă interesează acest portret şi aceste antecedente , fiindcă dvs nu sunteţi chemaţi 
să judecaţi aceste fapte. Dvs trebuie să vă mărginiţi numai în cadrul Actului de sesizare. 
Aceste antecedente reprezintă aprecierile subiective ale d-lui Prim Procuror 
magistrat militar, care a redactat Actul de trimitere în judecată  [-------------------] 
[---------------- prezintă , citând, cele 6 capete de acuzare  -------------------------] 
" Ce recunoaşte acuzatul Mihalache din aceste fapte ? 
Recunoaşte faptul că a vrut să fugă în străinătate .   [--------------------------] 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
Apărător / 4 nov.'47 

c ) av. Adrian Dumitriu ( pentru N.Penescu ) 

[ LD : nu mă interesează, nu cuprinde chestiuni legate de dinainte de '44  ] 
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
Apărător / 4 nov.'47 

d ) av.Mircea Manolescu  ( din oficiu ,  pentru N.Carandino ] 

[LD : Da, acest Manolescu îl apără pe Carandino, dar de pe aceleaşi poziţii politice precum 
acuzatorii !  Ceea ce ar fi putut rămâne , în istorie, ca exemplu  de verticalitate a lui Carandino, 
se transformă în gura avocatului în infamie. Sau… cine a fost Carandino ?!   ] 
" [-------------] Carandino este un gazetar de profesie. A încercat , la început, să facă puţină 
avocatură, a fost atras de literatură, de teatru şi de gazetărie.
Este , în mod cert , dacă nu cel mai - fiindcă nu şiu exact care este situaţia tuturor acuzaţilor 
celorlalţi  - în orice caz, printre cei mai săraci oameni din această boxă. 
Nu are nimic decât condeiul lui. [-----------] A dus totdeauna această viaţă de boem de cafenea 
literară , de gazetărie la cafenea, unde se întâlnea zilnic , şi unde s-a s-au întâlnit , totdeauna şi 
se întâlnesc şli astăzi , aceşti boemi gazetari de toate nuanţele , de toate culorile , 
la cafeneaua " Capşa " , cu ei împreună în acea solidaritate profesională. 
  "Acest Carandino s-a înscris în 1933 în PNŢ .[------] În acea vreme el scria 
la " Flacăra " , la " Reporter " , a scris la nenumărate gazete foarte democratice , 
chiar la gazete de extremă stăînga. 
A continuat această activitate gazetărească şi a avut prilejul ca , în timpul dictaturii antonesciene , 



să-şi piardă temporar libertatea  - în lagăr  - împreună cu diferiţi alţi scriitori şi gazetari care 
făceau un grup considerat pe atunci ca grup de extrema stânga   .  
Este o mărturie în această privinţă în cartea " Zile negre în lagăr " , a lui Zaharia Stancu , 
în care , în cele 416 pagini, Nicu Carandino este citat cu desăvârşită simpatie ,
 de fiecare dată, de 39 de ori [-----------------] Din această carte veţi vedea cum , 
Nicu Carandino , împreună cu Socor , Cocea, au combătut sub dictaturi mai vechi 
un proiect de organizare a presei [LD : probabil guv.Tătărăscu ] , întrucât, spune autorul, 
combăteam proiectul de organizare care ni se citise , pentru că avea un caracter fascist . 
    "Când Carandino , în sfârşit , a fost valorificat în Partid, ca unul dintre redactorii 
redactorii ziarului "Dreptatea" , la început, după 23 august, se arată în această carte,
cum unul dintre prieteni i-a spus : < Tot naiv ai rămas, ce cauţi la "Dreptatea" ?   >
 [---------------------] mi-aş permite , în adevăr, să regret şi eu , cum am auzit că regretă şi alţii , 
că această pană , care nici o datănu s-a închinat într-o astfel de cerneală decât aceea în care a 
apucat el să scrie, totdeauna la fel, n-a fost utilizată în altă parte ,
decât acolo unde, după 23 august , a fost utilizată ." [------------------------------------] 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
Apărător / 4 nov.'47 

e ) NNVasiliu  ( apărător din oficiu ptr.V.Rădulescu -Popgoneanu ) 

 [ LD : iată o mostră de interpretare a politicii externe româneşti, care făcea  carieră politică ,
şi urma să domine istoriografia comunistă timp de aproape jumătate de secol.
 Chiar dacă au mai străbătut unele nuanţe de "interpretare curajoasă"  … 
Titulescu a rămas idolul politicii externe româneşti , de atunci şi în vecii vecilor , 
pentru că a militat pentru strângerea relaţiilor româno-sovietice. Amin .
  Cât despre Pogoneanu  - omul care s-a comportat cu deminitate la proces  - 
   accentul pus pe condiţia sa fizică de handicapat, tratarea lui ca " victimă" …   şi încercările 
avocăţeşti de a-i micşora " culpa" , nu vizau decât îngreunarea situaţiei celorlalţi acuzaţi ] 
"[----------------] Intrat ân 1934 în cariera diplomatică ,Pogoneanu s-a format profesional 
- şi pote nu numai profesional  - sub influenţa unor şefi cari aduceau la Ministerul de Externe 
concepţiile , metodele , moravurile clasei căreia , 
prin naştere , prin interese , prin afinitate , îi aparţineau. 
Decenii întregi a stăpânit la Externe marea burghezie românească , marii bancheri, marii 
industriaşi, marii proprietari , ei şi acoliţii lor. 
   " În special după Războiul de Întregire, politica noastră externă a fost cu desăvârşire 
aservită scopurilor şi intereselor de clasă ale marii burghezii,
 cu excepţia cultului şi luminosului interimat , când în fruntea Departamentului se găsea 
trimisă strălucita figură a lui Nicolae Titulescu , care însă a trebuit să plătească 
cu suferinţe şi umilinţe complicate, cu sacrificarea strălucitei sale cariere , cu viaţa chiar, 
curajul de a fi preconizat o politică de apropiere , de alianţă, de înţelegere cu Uniunea 
Sovietică , singura politică compatibilă cu interesele de viaţă ale ţării şi poporului nostru . 
[------------------] Aşa dar , în această atmosferă reacţionară , oligarhică, impregnată de 
prejudecăţi şi fobii  , s-a format Pogoneanu. 
Vreme de 12 ani, mentalitatea lui, judecata lui, concepţiile lui, au fost modelate
 în spiritul urii contra ţării socialiste de la Răsărit [-------------------] 
Şi sunt sigur că înalta dvs înţelepciune va găsi soluţia care , satisfăcând cerinţele  legii şi nevoile 
Justiţiei , să constituie , totodată, pentru acuzat, balsamul curăţitor de păcate şi , prin aceasta , 
îmbietor la o viaţă interioară înălţată , înnoită, care să-I dea puterea de a supravieţui osândei 
, pentru a repara , mâine, dacă Cel de Sus se va îndura , tot răul pe care , din trufie şi din 
nesocotinţă , l-a făcut Ţării şi neamului său " [-----------------------------------] 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
Apărător / 4 nov.'47 

f ) av.Ionel Teodoreanu  ( din oficiu, pentru Emil Oprişan ) 

"[-----  ] a adrat el la PNŢ , printr-o înscriere dovedită ?  Aş ruga să-mi faceţi această dovadă că a 
fost aderent al mitului Iuliu Maniu . În Ţara Românească , de când PNŢ s-a născut , romantic, 



au fost mulţi oameni care au crezut în dl Maniu. [--------------] nu numai că nu a putut stabili o 
adeziune , o admiraţie platonică pentru " Mitul Maniu" , dimpotrivă , 
el , verificat de martori, a fost un adversar al " Fenomenului Maniu "  [-----------------] 
Eu vă cer, în numele Baroului şi în numele prestigiului care trebuie să-l afirme Baroul în acest 
proces, o sentinţă de condamnare , nu de achitare . 
Voi cere , pentru binele lui sufletesc, să-i daţi posibilitatea pe care o are Rascolnicov la 
sfârşitul romanului  lui Dostoievski , să-şi odihnească conştiinţa într-o pedeapsă aspră , 
în conformitate cu textul acesta , dar să nu-i acordaţi patul lui Procust ." [-----------------------] 
//////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
Apărător / 4 nov.'47 

g ) av.Radu Matei   ( din oficiu ,  pentru Vasile Serdici ; ziarist ) 

" Când am primit ordinul dvs de chemare pentru ca să fac, din oficiu, apărarea lui Vasile 
Serdici,   am avut o tresărire   .   Şi am avut o tresărire pentru că coincidenţa a făcut, sorţii au făcut, 
ca de Vasile Serdici să mă lege amintiri din ultimile trei decenii .
Am ezitat din primul moment , dacă este bine su este rău , cu sentimentalismul care ţi-l dă 
o cunoştinţă de 30 de ani , să dau chemare dvs , şi am chemat la telefon pe colegul Bălăceanu , 
decanul Baroului ,şi l-am rugat să mă ierte dacă nu pot să fac această apărare. 
Mi s--a răspuns aşa cum era normal : că orice acuzat are dreptul la apărare, 
că apărarea este din ordin, că este un serviciu comandat şi că datoria fiecărui avocat este , 
atunci când primeşete un mandat din partea Baroului şi din partea Tribunalului , să-l execute . 
   Şi am avut o tresărire , pentru că pe Serdici l-am cunoscut atunci când eram sublocotenent , 
acum 30 de ani, în unitatea în care luptam pe frontul viforelor şi speranţelor noastre de mâine ,
 iar el era locotenent de cavalerie , în unitatea din stânga unităţii mele . Pe Serdici l-am văzut 
în epoca revoluţiei ruseşti ,   care la 7 noiembrie îşi sărbătorea 30 de ani de înfăptuiri , 
ca aghiotant al prinţului moştenitor [ Carol II ]  al Ţării Româneşti .
    Pe Serdici l-am întâlnit în 1926 , după suferinţele pe care le îndurase din anumite pricini , 
care nu interesează speţa. L-am întâlnit în 1926, când, cu situaţia pe care am avut-o 
la Ministerul Agriculturii şi Domeniilor, am putut să-l numesc consilier agricol al judeţului 
Târnava Mare , pentru că acolo , în inima saşilor, aveam nevoie de un element destoinic , 
cu dragoste de ţărani, care să desăvârşească reforma agrară care întârzia de 5 ani în acest 
judeţ, în avantajul , chiar peste lege, al păturii rurale româneşti , în suferinţă în acel judeţ. Pe 
Serdici l-am inspectat [------------] până în 1930, când , luat de dorul de a contribui mai mult 
la înstărirea ţăranilor din judeţul Târnava Mare , a vrut să facă politică. 
A venit să-mi ceară sfatul în ce partid politic să se înscrie, şi l-am prezentat dr-lui Lupu , 
cel mai democrat om , în momentul acela, din Ţara Românească , 
şeful partidului cel mai de stânga , cu dreptul să activeze în acel moment, 
şi dr.Lupu l-a făcut şeful organizaţiei de Târnava Mare , unde , în opoziţie,
ţăranii l-au votat consecvent , de la 1930 , până la dispariţia vieţii parlamentare în Ţara 
Românească , trimiţându-l în Parlament pentru ca să le apere interesele. 
      " Îl cunoşteam pe Serdici şi ca coleg de Parlament ; l-am cunoscut pe Serdici şi ca om.
 Ca ziarist în loja presei, i-am urmărit activitatea şi am văzut , în toate împrejurările, 
el nu a fost un beneficiar al politicii, a fost un etern opozant în incinta Adunării Deputaţilor, 
luând cuvântul ori de câte ori se puneau în discuţie 
probleme care interesau pătura ţărănească .[---------------------------------] 
Şi am fost surprins [------------]  ştiind că Serdici este trimis în judecată , 
prin Referatul introductiv, pentru că  în cursul anului 1946 -1947 şi până în ziua de astăzi , 
a fost complice la complotul contra Statului, organizat de Maniu şi Mihalache , 
cu scopul de a răsturna , prin violenţă , puterea guvernului democrat. 
Şi mai este vinovat   - socotit vinocat  - pentru că a asigurat legătura între acuzatul Maniu 
şi membrii conducători ai misiunilor Statelor Unite ale Americii şi Angliei în România . 
[-------------------] eu nu puteam să găsesc în sufletul meu argumente pentru ca să pot îndrăzni 
să vin înaintea dvs şi să cer ceea ce am curajul să cer : ACHITAREA . [-----------------------] 
    "Am avut cinstea să spun în faţa d-voastre că Serdici , în 1936 , atunci când dr.Lupu, 
obosit de lupta în opoziţie, pe care o ducea de decenii, a intrat în rândurile PNŢ -ului, 
Serdici a intrat în acest partid , o dată cu întregul partid al dr.Lupu. 



Deci activitatea lui Serdici în acest partid se situiază între anul 1936 -1938 , când a venit 
interdicţia de activitate pentru toate partidele politice , până la actul de la 23 august  - 
deci o activitate de foarte puţină vreme. [------------------------------] 
Serdici a venit cu aceleaşi idealuri în PNŢ şi în cazematele Ministerului de Interne, 
cu ocazia anchetei ce s-a făcut , când anchetatorul i-a pus la dispoziţie lui Serdici 
documentele care dovedeau conspiraţia care ţâşneşte din Memorandum-ul 
pe care-l aveţi la dosar [--------------] 
/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

Ultimul cuvânt al acuzaţilor 
[  Li se citeşte mai întâi fiecăruia capul de acuzare , şi li se dă cuvântul  ] 

1.) Acuzat Roiu Florin .

"  [---------------] N-am făcut nici o dată politică , n-am avut idei de dreapta [--------] 
N-am suferit nici o dată mirajul persoanei acuzatului Maniu 
.Am socotit , totdeauna, pe acuzatul Maniu şi partidul său , 
dăunători ţării şi fără nici o activitate în ultimul sfert de veac. [------------] 
din vina acuzatului Pogoneanu , am ajutat un trădător de neam , care se intitula pompos , 
mare patriot. Mitul Maniu a fost demascat .[---------] Partidul acesta s-a demascat 
a fi avut două aspecte : o faţadă legală şi culisele subversive . [-----------------] " 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////

2.) Acuzat Camil Demetrescu 

" [-------------------] În ce priveşte documentele , la al căror transport am participat [---] data este în 
august- oct.1945, când nu exista nici o umbră de complot nicăeri, 
nici o acţiune românească în străinătate . Buzeşti şi Vişoianu erau în ţară , 
Cretzianu era la post , nici nu putea fi vorba de complot. [----------------------] 
Actele care le-am luat , care mă interesau din p.d.v. practic şi dintr-unul profesional, 
sunt arhiva lui Mihai Antonescu. [-------] arhiva Antonescu nu era înregistrată [-------------] 
pentru că nu corespondea cu politica oficială a Guvernului , nici nu era cunoscută 
de guvernul de atunci, era politica unui om, era ultra secretă pe vremea aceea. 
După 23 august , şi-a pierdut importanţa de Stat , 
dar are o importanţă foarte mare din p.d.v. istoric. [--------------------] " 
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

3.) Acuzat Emil Lăzărescu 

   Nu are nimic de adăugat …. Aşteaptă verdictul….   
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

4.) Acuzat Rădulescu -Pogoneanu 

[ LD : cuvânt bărbătesc , de onoare , curajos, responsabil, patriotic, moral, 
pentru care acest "plăpând" Pogoneanu trebuie să i se dea , cândva , un verdict al Istoriei ,
 pe care a invocat-o   ] 
" [------------------] aş fi dorit să precizez , ca unul care am condus, alături de dl Gr.Niculescu 
-Buzeşti , în numele d-lui Maniu şi al opoziţiei , şi sub egida MSRegelui , negocierile 
diplomatice pregătitoare ale actului de la 23 august , să socotesc nu numai un drept , 
dar ca o datorie a mea, să apăr de orice alterare această pagină glorioasă din istoria noastră .
          -    Preşedintele : Nu interesează acest lucru Tribunalul …[--------------------------] 
"Activitatea mea , încriminată ici, s-a limitat la domeniul politicii externe şi s-a defăşurat , în primul 
râd , sub propria mea răspundere , cu concursul românilor din străinătate şi cu girul d-lui Maniu .
Într-adevăr, rolul meu a fost determinat , atât în ceea ce priveşte iniţiativa organuzării , cât şi în 
ceea ce priveşteconducerea ei. Care a fost motivul care m-a îndemnat să întreprind această 
acţiune ? El trebuie căutat în situaţiunea ce am considerat că s-a creat României de pe urma 
răsturnărilor aduse de cel de-al doilea război mondial. 



            -  Preşedintele : Ce aţi spus până acum nu interesează[--------------------------] 
" Acţiunea pe care am desfăşurat-o a fost întemeiată pe o concepţie coherentă , 
nu pe o simplă aventură. Am căutat să servesc un nobil ideal , care a fost în trecut 
al acelor bărbaţi care au trezit conştiinţa de sine a acestui neam , 
care au luptat pentru demnitatea şi independenţa lui  ,   
a ridicat steaguil libertăţii , al progresului şi demnităţii omeneşti . 
Nu am fost membru PNŢ. N-am fost victima aşa-zisului "Mit Maniu" .
Am stat pe deplin conştient alături de dl Iuliu Maniu , care m-a onorat cu încrederea sa, 
pentru care am avut şi am cel mai profund respect şi cea mai înaltă stimă. 
Am recunoscut faptele şi mi-am asumat răspunderea , 
pentru mine, ca şi pentru toţi colaboratorii mei .
Sunt împăcat cu mine însămi .Aştept cu seninătate 
hotărârea pe care sunteţi chemaţi , dle Preşedinte şi Onorat Tribunal, a o da ,
 aşa cum ea va fi dictată de conştiinţa dvs şi interesele ţării şi 
aştept cu încredere verdictul acelei instanţe care ne va judeca , 
până la urmă, pe toţi : <Istoria>  . " 
//////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

5.) Acuzat col.Stoika Ştefan 

" Din dezbaterile procesului, dvs aţi văzut că eu n-am ştiut nimic despre acest complot,
 până aici . Dacă l-aş fi cunoscut, este cert că m-aş fi desolidarizat de el. [--------------] 
Nu eu sunt cauza pentru care dl Mihalache se găseşte pe banca acuzaţilor, 
ci invers eu mă găsesc aici din cauza lui. [----------------] "
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

6.) Acuzatul N.Carandino .

" [------------------] Eu am fost , întoată activitatea pe care am imprimat-o , un polemist , 
şi nu un complotist. [---------] Un polemist este cineva care scrie la lumina zilei şi, 
pe cât se poate, individualizat . [----------------] Am fost un ziarist care mi-am asumat 
răspunderea semnăturii, atitudinea şi cinstea în mediul politic şi profesional. 
În această lumină , vă rog să aveţi în vedere şi să-mi acordaţi ceea ce se acordă unui învins : 
onorurile războiului" 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

7.) Acuzat Ilie Lazăr 

[ LD : întrerupt la fiecare afirmaţie de Preşedinte …Ilie Lazăr, cu stilul lui dintotdeauna, 
  este un  patriot înflăcărat , dublat de un om de onoare , demn şi curajos. 
   Cnd Maniu este părăsit de atâţia, Lazăr găseşte puterea să -i declare 
    credinţă până la moarte .  Acest lucru înseamnă ceva !  ] 
" Dle Preşedinte, onorat Tribunal, eu nu sunt complotist, cu atât mai puţin nu sunt trădător. 
            Preşedintele : Aţi spus acest lucru la interogator…. 
            Ilie Lazăr : Am să repet  … 
            Preşed. : Nu repetaţi nimic, nu aprobă Tribunalul. 
" Eu sunt de la periferia românismului     …… Sunt dintr-o familie de 7 generaţii de preoţi ……
Eu, în casa părintească , n-am văzut decât dragoste de neam , adevăr, generozitate şi multă 
omenie . Împăratul de la Viena şi Budapesta nu era al meu 
Legile şi tradiţiile străine , sub care am trăit eu , nu erau ale mele   ,   
soarele meu răsărea la Bucureşti .În conformitate cu această educaţie primită în casa mea 
părintească , în 1918 am părăsit o Armată , dezertând şi având fericirea ca , 
după 143 de ani, să înfig , primul steagul pe Primăria Cernăuţi. 
Oraşul şi judeţul meu mi le-am ocupat ,în fruntea unei mici unităţi din Regimentul 14 Roman 
, cu lupte de stradă .Am alergat în lungul şi latul ţării pentru a răspândi ideile nobile şi 
măreţe bărnuţiene , în care au crescut părinţii şi strămoşii noştri. 
-   Preşed. :  Treceţi la fapte , aşa cum sunt încadrate …. 



-    Lazăr : " Transportat fiind, după 120 de zile, din cazematele de la Interne, 
mi-aţi înmânat acest Act de Acuzare ….
-    Preşed. : aţi mai spus aceasta -…. 
-    Lazăr :  Citind acest Act, am rămas îngrozit 
-    Preşed. : Şi acest lucru l-aţi mai spus… 
-    Lazăr :  Dle Preşedinte, Onorat Tribunal, m-am căutat în conştiinţa mea şi 
      conştiinţa mea îmi spune : eşti curat .     [-------------------------------------] 
-    Lazăr  :   " Astăzi, când cred unii că cel mai bun mijloc de a se apăra 
      este de a stropi şi arunca cu noroi , vin aici ca să fac o declaraţie eu,
       complet nevinovat de ceea ce mi se impută , 
      fac declaraţia când se loveşte în aces om [ Iuliu Maniu ] cel mai mare român …. 
-     Preşed. :  Suspend şedinţa pentru 10 minute  . 
       [ la redeschidere  ] 
-    Preşed. : Iată ce este , acuzat Ilie Lazăr. Vorbirea dvs este cu totul insolentă şi 
      lipsită de respect faţă de instanţă. Nu suntem surzi nici unul şi trebuie să vorbiţi 
      în aşa fel ca să arătaţi respect instanţei .Vorbiţi încet şi numai dacă aveţi ceva nou de spus 
     .[---------]  şi în apărarea dvs directă, nu acelorlalţi coacuzaţi …. 
-    Lazăr :  Am o singură declaraţie , dle preşedinte. Vorba de pe plaiurile maramureşene , 
      când veţi trece la deliberare , să vă însoţească gândul ţăranului de la Maramureş : 
      Doamne, ajută dreptatea !    Iar pentru acela [ Iuliu Maniu  ] pe care marele român 
     dr.Lupu  l-a numit ctitor de ţară , pe vremuri, 
     am să-I declar toată stima , dragostea şi devotamentul meu, până la moarte " 
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

8.) acuzat Mocsony Stârcea  ; 

 LD : În optica mea, nimic demn de consemnat 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

9 ) R.Niculescu -Buzeşti 

[ LD : o Doamne, Dumnezeule ! Ce face frica din om :  se dezice de frate ! ] 
" [ ---------------------] În această clipă care ne mai desparte de sentinţa care o veţi pronunţa, 
trebuie să-mi descarc conştiinţa mea , spunând tot adevărul. 
Această acţiune , al cărui act constitutiv este " Memoriul" , 
a fost tot atât un complot împotriva Statului , cât şi un complot împotriva mea. 
Statul este apărat de lege. Pe mine, dle Preşedinte să mă apăraţi dvs. 
Eu nu îmi însuşesc , resping şi chiar condamn această acţiune,
 care nu corespunde întru nimic ideilor şi concepţoiilor mele politice. 
Îmi este cu atât mai greu să pronunţ aceste cuvinte , cu cât ,
 în mod indubitabil, autorul acestui act constitutiv este însuşi fratele meu .
[ ------------- ] Mă tem nu de pedeapsă , mă tem de nedreptate. [---------------------] 
Între achitarea , pe care , în numele bunei credinţe o cer , şi sancţiunea maximă cerută de lege, 
accept , cu seninătate , orice treaptă intermediară." [-----------------------------] 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////

10.Acuzat col.Stătescu . 

LD : În optica mea, nimic demn de consemnat 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

11. Acuzat Nicolae Penescu 

[  LD : mă cuprinde iarăşi îndoila .  Dar dacă, efectiv, Mihalache, Penescu, Serdici ş.a.  chiar 
nu au ştiut de acele planuri şi legături , şi …. 
   Dar dacă acesta era un plan ultra secretos al lui Maniu ?!   ] 
" [--------------------] Este acolo o prezumţie generală : secretarul general, şeful de Stat Major. 
Ce aţi zice dvs , totuşi, că un şef de Stat Major, care nu cunoaşte intenţiunile 



Comandamentului Suprem ? [---------] 
Politica Partidului , politica oficială a Partidului, aceea pe care şeful de Stat Major 
era dator să o execute , aceea pe care v-am expus-o la interogator. 
Ea nu avea nimic subversiv în ea, era îndreptată pe liniile programatice ale partidului. 
Fără îndoială, că era o politică de opoziţie faţă de Guvern. 
Bună sau rea, oricare ar fi judecata asupra ei, mai ales asupra perioadei ulterioare alegerilor, 
această politică aparţinea forurilor statutare ale Partidului. 
N-am înţeles un singur moment să mă desolidarizez de ea. 
Sunt executorul ei  ,   sunt responsabil de ea, dar nu face obiectul acestui proces. 
[-----------------------------] Eu şi ceilalţi care suntem implicaţi în afacerea Tămădău , 
stăm pe poziţia clară : suntem alături de Partid , în tot ceea ce Partidul a făcut, 
dar lăsăm meritele şi răspunderile acestei acţiuni , acelora careau iniţiat-o .
Dl Maniu a luat şi răspunderile morale şi politice. [-------------------------------] 
Acuzarea mă învinueşte că sunt unul dintre autorii  principali ai complotului , 
de care n-am ştiut nimic. Apărarea mă învinueşte
 că n-aş fi solidar cu şeful Partidului Ţărănesc. [-----------------] 
Vă spun cavalereşte , aşa cum am spus-o în cei 23 de ani de viaţă publică , 
când n-am avut o linie sinuoasă. [-----------] Oricare ar fi judecata zilelor de mâine , 
am preferat adevărul şi am spus tot ceea ce ar putea să constituie un raport asupra a ceea ce 
este activitatea Partidului, de care nu intenţionez să mă despart .
Nu pot să-mi iau răspunderi şi merite care nu sunt ale mele. 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

12. Acuzat Ion Mihalache . 

[ LD Cum Mihalache a refuzat martori şi avocaţi, cere să i se acorde dreptul de a se apăra 
singur . Să I se citească punct cu punct acuzarea şi el va răspunde .Nu repet acuzările,  marchez 
răspunsurile .Ele mă pun pe gânduri : voise Mihalache ca guv.Groza să fie răsturnat , 
cu sau fără ajutor străin ? Mihalache respingea sau accepta bolşevismul ?  ] 
-  Acuzarea : …    " persoana de încredere cea mai apropiată a lui Maniu "….
-  Mihalache : "Nu accept generalizarea acestei fraze, în toată generalitatea ei .[----------] 
Dl Maniu a avut persoane de încredere pe categorii .În politica externă, Buzeşti ; 
mă solidarizez cu Maniu în tot ce a introdus în linia oficială a PNŢ , 
totuşi în politica externă eram pe linia voinţei naţionale … 
Cum să conduc un complot despre care n-am ştiut ? 
N-am fost întrebat nici o dată asupra complotului .
La Siguranţă am descoperit că este vorba despre un complot .
 Cum să fiu complotar într-un complot despre care n-am auzitnici odată ? [---------------------] 
Nu există în politică solidaritate nelimitată , decât pe linie oficială. [-----------------] 
Accept să fiu condamnat pentru acte de care eu sunt vinovat ,
 sau făcute de Preşedinte , cu ştiinţa şi aprobarea mea, 
dar să mi se spună în sarcină lucrul despre care acum am auzit pentru prima dată ! 
Să se facă dovada că am ştiut despre aşa-zisul complot , 
care pentru mine este un act al unui iresponsabil, şi cu atât mai mult Partidul
 nu se poate lega de un act al lui Buzeşti .   [----------------------------------] 
Nici o dată dl Maniu n-a discutat cu mine un program de activitate în străinătate , 
nici măcar în ultima zi, în ultimul moment , când mi-a spus , pur şi simplu, 
că are încredere în înţelepciunea mea, ca să facem cum vom crede, văzând şi făcând. 
[---------]  Eu nu subscriu la ceea ce a spus dl Vasiliu în ce priveşte pe dl Maniu . 
Am toată stima pentru dl Maniu şi cred că este unul dintre cei mai mari patrioţi.     
Dar eu răspund numai pentru lucrurile mele personale. [--------------------------] 
" Timp de 27 de ani am fost atăcat că sunt instrument al bolşevismului şi al evreilor. 
Acum am ajuns, dimpotrivă , să fiu instrumentul fascismului şi să fac propagandă împotriva 
sovietismului. Ar fi să fiu nebun ca să fiu instrumentul bolşevismului atunci când el este slab, 
iar apoi , când bolşevismul este în culmea splendorii sale , să mă transform , deodată ,
în duşman al lui şi să fac propagandă împotriva lui .



Somez pe cei care m-au acuzat , să-mi facă dovada cu acte concrete .
Nu pot să primesc această acuzare fără nici un temei. [-------------------------------] 
Trecutul meu politic este denaturat pas cu pas, caracterizându-mi-se astfel,  în mod eronat , 
activitatea mea. " [ Depune un Memoriu de care să se ţină seama ] 
/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

13.Acuzat Iuliu Maniu 

[ Maniu este întrerupt aproape la fiecare afirmaţie ; nu i se admit explicaţiile ; preşedintele este  
obtuz , de rea intenţie  şi îl obstrucţionează  sever ;   ] 
-   Preşed. : La interogatoriu a răspuns la 68 de întrebări .
    Arată  din nou ele 9 capete de acuzare , acuzatul  să adauge în apărarea sa"noutăţi" 
     privind :  pregătirea  complotului  răsturnarea guvernului…Memorandum  …
      organizaţii militare     ajutor american şi englez …guvern exterior  … etc etc 

[ Complot ?!  ] 

-   Maniu : " Neadevăr , de la început până la sfârşit . 
    Nu este adevărat nimic din ce se spune acolo [-------------] 
Este foarte uşor să afirmi faţă de un om : ai făcut complot , ai făcut spionaj, 
ai vrut să faci răzvrătire etc etc .Unde este dovada ?
 Eu neg aceste lucruri , fiindcă nu sunt adevărate . 
Nu fac aceasta de dragul negaţiunii, eu , totdeauna recunosc faptele mele. [-----------------------] 
Este adevărat că eu am dus o activitate foarte sârguincioasă pentru a pune şi 
opinia publică din ţară şi pe cea mondială în curent cu lucrurile ce se petrec la noi. 
[---------------------] Eu cer să mi se aducă dovezile în ce priveşte aceste terbile acuzaţiuni.
[--------------------]eu care , întreaga viaţă am sacrificat-o pentru prosperitatea acestei ţări , 
să fiu acum acuzat cu următoarele drăgălăşenii : înaltă trădare, spionaj, complot, răzvrătire, 
război civil, război contra Rusiei , instigate de mine. Este posibil aceasta ? 
Să vină Ministrul Public [ Teoharie Georgescu  ] să-mi arate dovezile pe care se întemeiază 
aceste acuzaţiuni  , luate  - sunt sigur  - din ziarele de pe bulevard , 
care au o predilecţie ca să arunce asupra mea , zilnic, fel de fel de calomnii .
Toate acestea sunt pure neadevăruri  .   [---------------------------------------] 

[ Complot militar  ? ] 

Secţia militară a partidului nostru s-a întemeiatîn 1926 , au fost preşedinţi mai mulţi generali 
distinşi, G-ralul Rujinschi, şi alţii .Au fost colaboratori g-ralul Alevra , etc. 
Am lucrat doi ani la fiecare şedinţă în această comisie a partidului nostru , în urma căror lucrări 
am putut face opera mare militară , când , în 1928 , am venit la Guvern, 
fiind ministru de război g-ral Cihoski , distins ofiţer şi erou de la Mărăşeşti. 
Am făcut reforme militare foarte importante , în baza lucrărilor acestei Comisii .[----------] 
Acum iese la iveală că dnii Mihalache şi cu Stoika şi Stătescu ,
 în vederea unui complot oarecare , care s-ar fi înjghebat, sau se înjgheba, 
ar fi făcut Secţia Militară în 1946 .Curat neadevăr. 

[ Spionaj pentru străini ? ! ]

 s-au ţinut conferinţele de la Yalta , Postdam şi Moscova , conferinţe foarte importante .
Faptele sunt următoarele : s-a ţinut conferinţa de la Moscova .[-------------] 
La conferinţa de la Moscova s-a hotărât ca Guvernul român să respecte cele patru libertăţi .
[---------------] Nu am sustras , dar am trimis , nu documente , dar documentări 
asupra faptului trist că Guvernul Groza nu satisface convenţiunile internaţionale  
[------------] 
Nu am trimis nimic,  decât   memorii,   MSRegelui , Comisiei Interaliate şi celor trei miniştri 
ai celor trei puteri mari , cărora le-am trimis memorii documentate 
  - pentru că aveam răspunderea morală  - în care am arătat că Guvernul Groza
   nu respectă tratatele internaţionale   şi   cele patru libertăţi fundamentale  



 şi, prin urmare ,   acest guvern nu poate sta în fruntea Statului.   

[ Război anti-sovietic ?!  ] 

Nu este adevărat . Am fost , totdeauna , pentru pace şi ordine .
   Acestea sunt invenţii pe care le resping cu indignare şi
  rog Ministerul Public ca să arate afirmaţiunile sale pe bază dedovezi."

[ Respingerea acuzaţiilor  ] 

Nu am făcut complot, nu am făcut spionaj , nu am furat acte . [--------------] 
  Nici un însărcinat al meu nu le-a făcut , nici eu.Să dovedească.[---------------------------] 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

14.Acuzat Vasile Serdici 

 [ LD : deloc întâmplător faptul că i s-a dat ultimul cuvânt….repetă cele susţinute în apărare , 
    apoi…face precizările de încriminare a lui Maniu .Preşedintele nu-l întrerupe, nu-l pune la 
punct ( ca pe ceilalţiI )  să se refere numai la acţiunile lui….
Îl lasă să-şi rostească filipica îndreptată contra lui Maniu …. 
Şi astfel , Serdici îşi desăvârşeşte " misiunea" , parcă testamentară , a dr Lupu , de a lovi în 
PNŢ , în Maniu , până la distrugerea lor…. Cumplită şi infamantă misiune. ] 
 " [-----------] Răspunsul este că autorităţile , care aveau în veghea lor siguranţa Statului , 
au fost puse deodată în faţa unei situaţii de o gravitate excepţională. 
Şi este că dl Maniu, prin Gr.Niculescu -Buzeşti , a luat contact cu agenţii americani 
şi au elaborat acel " Memorandum" , care este cheia de boltă a acestui proces 
şi care , dacă ar fi avut numai o parţială executare , 
desigur că ar fi adus ţării una din cele mai grele situaţiuni. 
Dl Maniu acţionează în taină , uitând cu totul că este şeful unui partid democratic , 
uitând că în toate convorbirile cu fruntaşii Partidului şi faţă de forurile Partidului ,
proclama mereu că nimănui nu-I este îngăduit vreo acţiune clandestină 
şi că cel care se face vinovat de o astfel de acţiune se exclude singur din Partid. 
Dl Maniu, uitând toate acestea , în legătură şi cu ajutorul lui Niculescu -Buzeşti , 
pune la cale o grozavă mişcare subterană , cum nu s-a mai văzut în această ţară. 
Cine ar fi putut bănui acest lucru ? De sigur, nu noi , care îl ştiam pe dl Maniu 
că reprezenta punctul de vedere legal. [----------] 
Chiar după ce am fost arestat , n-am putut crede şi am protestrat .
Însă când mi s-au pus sub ochi documentele , Memorandumul şi Minuta , 
atunci , într-adevăr imediat şi pe loc , eu m-am desolidarizat de dl Maniu 
M-am desolidarizat în mod definitiv şi final , precum o fac şi acum  ; 
mă desolidarizez de această acţiune şi de autorii săi, în mod definitiv şi în mod final. 
Dl Maniu nu era , chiar dacă dl apărător al d-sale mi-ar spune că sunt de zece ori trădătorul d-lui 
Maniu , că dl Maniu era şeful unui mare partid şi nu-i era îngăduit să ducă , 
în virtutea şi împotriva mandatului pe care i-l dădusem noi, 
o acţiune lăturlnică, o acţiune în dosul Partidului, o acţiune tainică, care nu mai era 
o acţiune politică , ci o acţiune conspirativă , vinovat faţă de ţară şi faţă de partid.  
Şi de aceea am tot dreptul să mă consider o victimă a d-lui Maniu şi nu trădătorul lui. 
[-------------] În această privinţă eu sunt pe pace. Poate dl apărător al d-lui Maniu să mă facă,
de zece ori, de o sută de ori , trădător, ceea ce sunt sigur este că 
ţăranii şi prieteii mei , ei toţi, vor ratifica şi desolidarizarea mea şi atitudinea mea. 
Desolidarizarea mea va fi a lor şi atitudinea mea va fi atitudinea lor. [---------------------] 
Astăzi , când ştiu prin ce pericol a trecut ţara, când ştiu de ce vulcan am trecut, 
eu mulţumesc lui Dumnezeu că m-a ţinut departe şi m-a ferit de orice amestec. 
De asemenea, astăzi, când ştiu că toate suferinţele mele şi ale familiei mele ,
 ruina existenţei mele o datorez exclusiv , acestor tratative secrete cu agenţii străini, 
eu, un om cu totul nevinovat, eu nu pot să nu acuz pe dl Manuiu .
Şi îl acuz că şi-a părăsit vechii prieteni, că s-a înconjurat de oameni străini de Partid şi 
străini de credinţa Partidului , cu care , astăzi , ne duce spre marginea prăpastiei care 



ameninţă să ne înghită. Eu am terminat , dle Prim Preşedinte , [-------------] 
Vă rog să reexaminaţi situaţia mea [ -----] vă rog să-mi acordaţi un verdict de achitare " 
/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

15.Acuzat E. Oprişan 

" [-----------------------------] Dezbaterile acestui proces au confirmat toate faptele 
de care am luat cunoştinţă în timpul instrucţiei şi 
au pus în lumină gravitatea crimelor pe care PNŢ le uneltea împotriva ţării. 
Aceste dezbateri au demascat şi pe autori şi pe cei ce plănuiau aceste fărădelegi 
Iar fiindcă o parte din răspundere revine Ministerului de Externe , 
socotesc că este de datoria mea să arăt că o parte din vină revine şi şefului acestui 
departament [-------------] Este prea puţin să spun că mă desolidarizez [----------] 
Cuvântul just este un cuvânt de condamnare  - 
şi această condamnare strigă întreaga revoltă din sufletul meu . [---------] 
Respectuos vă rog să-mi acordaţi circumstanţe atenuante , 
pentru a-mi putea răscumpăra greşala şi a putea fi folositor, mai departe, 
şi ţării , şi poporului, şi copiilor mei. " 
/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

SENTINŢA  nr. 1988  / 11 nov.'47( vol.III ) 
Tribunalul Militar al Regiunii II Militară -Bucureşti, 
Dosar nr. 5262 din 1947 
" MIHAI  I-ul 
Prin graţia lui Dumnezeu şi voinţa naţională
La toţi de faţă şi viitori sănătate 
Astăzi, 29 oct. 1947 [ -------------] Tribunalul Militar [---------] compus din [-------------] 
S-a întrunit în şedinţă publică [--------] a proceda la judecaraea cauzei privitoare pe următorii : 
1. Iuliu Maniu [--------] trimis în judecată pentru crima de complot, înaltă trădare , 
tentativă de surpare ordinei constituţionale, răzvrătire, insurecţie armată, 
instigare la înaltă trădare prin necredinţă şi participare la tentativă de trecere frauduloasă 
a frontierei [------------------ înşirate art. şi paragrafele---------------  ] 
2.Ion Mihalache [---------------] trimis în judecată pentru crima de complot, înaltă trădare , 
tentativă de surpare ordinei constituţionale, răzvrătire, insurecţie armată, 
 tentativă de trecere frauduloasă a frontierei, port ilegal de armă  [-- înşirate art. şi paragrafele ] 
[ Ş.a.m.d, pentru toţi inculpaţii  , inclusiv cei judecaţi în contumacie ] 
[ Se povestesc toate secvenţelede judecată, zi de zi, … este un fel de lung , lung proces 
-verbal…care combină declaraţiile şi mărturiile … apoi,  îşiruind  o impresioantă listă cu articolele 
şi paragrafele de lege invocate cu expresia " având în vedere " 
care se întinde pe sute de pagini… ; 
specificându-se respingerea Recursurilor   de către Curtea Militară de Casare şi Justiţie , 
din 7 mai 1949   … .] 
[---------------------------------------------------] 

MARTORII 
[ L D :Voi nota roşu câţiva "absenţi" mai marcanţi  …. …  ) 
a) De acuzare :  generalii  Negrei Gabriel, g-ral Vasile Zorzor, Gheorghieş Alexandru , 
  Stoika Grigore , Ermil Gheorghiu ; colonei, căpitani , ofiţeri , plut., jandarmi, aviatori, 
mulţi avocaţi, Ghiţă Pop , Ştefan Mihăilescu  , Zaharia Boilă , Nestor Badea, N.Popescu -Zorica , 
Emil Haţieganu, Aurel Leucuţia, N.Iovipale, Vict.Novac, Cicerone Ioaniţoiu, 
mulţi din închisori : N.Paliacu, Steanţă D , col.Plesnilă, M.Ţanţu, Gh.Chintescu, ş.a.ş.a 
b.) De Maniu  : Zaharia Boilă, C.I.C.Brătianu, C.Titel Petrescu , Aurel Leucuţia, 
Emil Haţieganu, ş.a , ş.a mulţi absenţi ; 
de Penescu :  Ion Vinea ( ziarist ) , prof. univ. Virg.Veniamin ,C.Bebe Brătianu, 
M.Romniceanu, M.Popovici, C.Coposu, ş.a.ş.a ;
de Carandino : Ştefan Voitech , Emil Haţieganu, NDCocea, Emil Socor, Gr.Graur , 



Corneliu Coposu, Zaharia Stancu, Sergiu Dan, Lucia Demetrius, A.L.Zissu, G.Ivaşcu ,
Teodorescu N. Arghezi, N.Deleanu ( " Ultima Oră ") ,, Oscar Lemnaru ( "Dreptatea Nouă " )  , 
George Ivaşcu ( Ministr.Propagandei, Direcţia Presei  ) , ş.a. ş.a 
de Ilie Lazăr : Aurel Leucuţia, Ghiţă Pop, Virgil Solomon, av.Valer Moldovanu, prof.univ.George 
Fotino, ziarist Emil Serghie , Anton Ionel Mureşan ( arestat la Siguranţă )  şi  Vasile Netea 
( " Ardealul ") , I.Groşeanu ( arestat la Aiud ) , Victor Isac ( arestat la Văcăreşti ) ,
g-ral Aldea Aurel ( arestat Aiud )ş.a. ş.a. 
de Victor Rădulescu -Pogoneanu : Gh.Davidescu , Eugen Filotti, Emil Bodnăraş ( subsecretar 
de Stat la Preşedinţia Consil.de Mini. ) , Lucreţiu Pătrăşcanu ( ministr.Justiţiei ) ş.a. [ ş.a.m. d  ] 
////////////////////////////////////////////////////////////

SENTINŢELE 
[ LD : toate cu unanimitate de voturi .Eu dau respingerea Recursurilor      depuse  de soţia lui 
Mihalache, băiatul lui Penescu, tatăl lui Camil Demetrescu   ş.a.m-d 
 de la 7 mai 1949,care confirmă pedepsele pronunţate la 11 nov.'47 .
   Semnată de înalţii  magistraţi de la Curtea de Casaţie  aş vrea ca numele lor să rămnă 
şi ele  în istorie : g-ral maior Dan Pascu ( preşed. ) , I.Negreanu, col.magistrat D.Mociorniţă , 
col. Dobrogeanu . ] 

1. Iuliu Maniu  : 

 -  10 ani temniţă grea + 5 ani degradare civică -
     pentru crima de complot în scop de trădare şi insurecţie armată  ; 
-   10 ani detenţiune riguroasă + 5 ani degradare civică , pentru crima de complot
      în scop de răsturare a ordinei constituţionale şi răzvrătire ; 
-   muncă silnică pe viaţă ,transformaă în temniţă grea pe viaţă ( numitul având 75 de ani ) , 
     pentru crima de înaltă trădare; 
-   25 ani muncă silnică , transformaă în temniţă grea pe viaţă şi 10 ani degradare civică 
    pentru crima de trădare , 
-   10 ani detenţiune riguroasă + 5 ani degradare civică , pentru crimă de răzvrătire ; 
-   25 ani muncă silnică , 10 ani degradare civică , pentru crima de insurecţie armată ; 
-   muncă silnică pe viaţă,  transformaă în temniţă grea pe viaţă, 
    pentru instigare la crimă  de înaltă trădare prin necredinţă  ; 
-  12 ani detenţie simplă , pentru tentativa de surpare a ordinii constituţionale 
-   12 ani închisoare corecţională , pentru instigare la trecere frauduloasă a frontierei . 
    Cf.Art . 101 şi 103 C.P. , Iuliu Maniu va executa pedeapsa cea mai grea, 
     adică muncă silnică pe viaţă , transformată în temniţă grea pe viaţă ; 
     în baza art. 31 C.P. i se confiscă averea . Va plăti 50.000 cheltueli de judecatăp .

2. Ion Mihalache :

-    10 ani temniţă grea + 5 ani degradare civică -
     pentru crima de complot în scop de trădare şi insurecţie armată  ; 
-   10 ani detenţiune riguroasă + 5 ani degradare civică , pentru crima de complot
      în scop de răsturare a ordinei constituţionale şi răzvrătire ; 
-   muncă silnică pe viaţă ,transformaă în temniţă grea pe viaţă ( numitul având 65 de ani ) , 
     pentru crima de înaltă trădare; 
-   10 ani detenţiune riguroasă + 5 ani degradare civică , pentru crimă de răzvrătire ; 
-   muncă silnică pe viaţă,  transformaă în temniţă grea pe viaţă, 
    pentru  crimă  de înaltă trădare prin necredinţă  ; 
-  12 ani detenţie simplă , pentru tentativa de surpare a ordinii constituţionale 
-   25 ani muncă silnică , 10 ani degradare civică , pentru crima de insurecţie armată ; 
-   12 ani închisoare corecţională , pentru  trecere frauduloasă a frontierei . 
     Cf.Art . 101 şi 103 C.P. , Ion Mihalache  va executa pedeapsa cea mai grea, 
     adică muncă silnică pe viaţă , transformată în temniţă grea pe viaţă ; 
     în baza art. 31 C.P. i se confiscă averea . Va plăti 50.000 cheltueli de judecată .
     în baza art. 31 C.P. i se confiscă averea . Va plăti 50.000 cheltueli de judecatăp .



3. Penescu Nicolae 

    [-------------------] Va executa pedeapsa cea mai grea, adică 5 ani temniţă grea ; 
     i se va confisca averea . 

4. Carandino Nicolae 

   [-------------------] Va executa pedeapsa cea mai grea, adică 6 ani temniţă grea ; 
   cu confiscarea averii  ; 

5. Ilie Lazăr 

   [-------------------] Va executa pedeapsa cea mai grea, sporită cu 2 ani, 
   adică 12 ani temniţă grea , cu confiscarea averii . 

6. Victor Rădulescu -Pogoneanu 

     [-------------------] Va executa pedeapsa cea mai grea, 
   adică 25 ani temniţă grea , cu confiscarea averii ; plata cheltuelilor … 

7. Emil Oprişan 

      [-------------------]  Va executa pedeapsa cea mai grea, 
    adică 3 ani temniţă grea ,   2 ani degradare civică , 50.000 lei cheltueli de judecată 

8. Roiu Florin 

       [-------------------] Va executa pedeapsa cea mai grea, 
     adică 5 ani temniţă grea , 3 ani degradare civică …

9. Lăzărescu Emil 

   [-------------------] Va executa 2 ani închisoare corecţională , 500 lei cheltueli judecată 

10. Demetrescu Camelian 

        [-------------------] Va executa pedeapsa cea mai grea, adică 15 ani temniţă grea , 
     confiscarea averii ; 50.000 lei cheltueli . 

11. Serdici Vasile 

   [-------------------] Va executa pedeapsa cea mai grea, 
  adică 10 ani temniţă grea şi 5 ani degradare civică ; confiscarea averii ; 

12. Radu Niculescu -Buzeşti 

   [-------------------] Va executa pedeapsa cea mai grea, 
 adică 10 ani detenţiune riguroasă , 5 ani degradare civică ; confiscarea averii ..

13. Ion de Mocsony Stârcea 

   [-------------------] Va executa pedeapsa de 2 ani închisoare şi 50.000 cheltueli  ; 

14. col. Stoika Ştefan 

   [-------------------] Va executa pedeapsa cea mai grea, 
adică 8 ani detenţiune riguroasă , 3 ani degradadre civică ; cheltueli de judecată 

15. lt.col. Stătescu D-tru , 

   [-------------------] Va executa 1 an detenţiune simplă , , 5000 cheltueli .
[-------------------------------------- 
LD :  Vezi comentariile lui Cicerone Ioniţoiu privind sentinţele, închisorile ….  ] 
                   Dizolvarea PNŢ / Procesul lui Maniu /  Procesul PNŢ/    29 iul.- 11 nov.'47 
___________________________________________________________________



4.) Documente privind viaţa, detenţia şi moartea lui Maniu , Mihalache , Ilie Lazăr, 
     (  Ediţia Marcel- Dumitru Ciucă  , "   Procesul lui Iuliu Maniu "    , vol  III
        Editura Saeculum,  Bucureşti, 2001,   pag. 64 - 65 ) 
¤ Familia Maniu 
¤ Certificatul de deces al lui Iuliu Maniu 
¤ Caracterizare  - Ilie  Lazăr 
¤ Caracterizare - Ion Mihalache 
¤ Proces -verbal de constatare a decesului lui  Ion Mihalache 
¤ Reînhumarea osemintelor lui Iul.Maniu la Bădăcin 
¤ Recursul în anulare a sentinţei nr. 1988 , din 11 nov. 1947 
¤ Decizia nr. 40 , ds. Nr. 3/ 1998 
----------------------------------------------------------------

Iuliu Maniu / închisoarea Galaţi,  sfârşit an 1950

¤ Familia Maniu  ( p. 409 )

Subsemnatul, Iuliu Maniu, de ani 77 , de profesie avocat şi proprietar, născut la Şimleul 
Silvaniei , la 8 ianuarie 1873, fiul lui Ioan şi Clarei , respectiv doctor în Drept şi casnică, 
Necăsătorit , de religie greco-catolică , contingent 1895 , sublocotenent în armata austro-ungară, 
apoi locotenent în Armata Română -
Studii : licenţă în Drept.   Ultim domiciliu : Bucureşti , str Sfinţilor nr 10. 
Condamnat la muncă silnică pe viaţă , având comutare temniţă grea , declar următoarele : 
   A avut  8 fraţi  :   
1. Sepio Maniu, student ( mort în studenţie ) , 
2 Casius Maniu ( prof. univ.la Cluj şi Sibiu , membru PNŢ  ,  mort în 1943 ) a avut 2 fete :
    Clarisa ( studentă Filozofie, Cluj ), Domniţa ( studentă , Medicină, Cluj  ), necăsătorite  ;
3. Elena Maniu , căsătorită cu dr. Ion Pop, vicar episcopesc în Năsăud. 
   Ambii au murit . Au avut 3 copii : 
   Livia Pop, măritată cu prof.univ. Romulus Boilă ( mort ), au avut 5 copii  printre care : 
           Livia -măritată Sava  ;  Ileana - măritată Cimoca ; Conelia -măritată Lupaş  ; 
           ing.arhitect Romul Boilă , membru PNŢ ( căsătorit cu Pia Zguaridescu , 
           primadonă la Opera din Bucureşti ) ;  Iuliu Boilă - licenţiat în Drept , nepolitic. 
    Ionel Pop , dr. în Drept, avocat în  Cluj,fost vice-preşed. al Camerei Deputaţilor  ,
    Căsătorit , cu doi copii .
    Clarisa Pop , căsătorită cu Zaharia Boilă , dr. în Drept, avocat ,  fost dir.al ziarului " Patria" 
     din Cluj ; proprietar şi dir. al ziarului "România Nouă"  din Cluj .
     Au 4 copii : Clarisa ; Elena, Matei (student ) , Ionel ( student ) 
4.  Ionel Maniu , a decedat  elev . 
5.  Iuliu Maniu 
6.  Sabina Maniu  - a decedat  elevă 
7.  Cornelia Maniu , călugăriţă la Şimleul Silvanei ; stă acasă , nu la mănăstire ; 
8, 9 . Emilia  şi Iuliana Maniu  - moarte de mici 
Strămoşii 
Tatăl , Ioan Maniu   era fiul lui  Theodor Maniu ( bunicul )  din Bădăcin , 
căsătorit cu Ileana Bărnuţiu  ( sora lui Simion Bărnuţiu ) .
Mama , Clara Coroianu era fiica lui Demetru Coroianu (bunicul ) , vicar episcopesc în Şimleu . 
       Mama a avut 3 fraţi : Lucreţia Coroianu ( căsătorită cu Ion Erdely ) , 
        Iuliu Coroianu ( avocat, ex- senator ) ; 
        Sabin Coroianu ( protopo greco-catolic , decedat ) ,care a avut 3 copii :
                                      alt Iuliu Coroianu ( avocat, ex-senator PNŢ ) …. 
"Semnez , cu menţiunea că am fost audiat în Penitecenciarul Central Galaţi ,
unde sunt deţinut de 3 ani, fără a fi în fiinţă o sentinţă validă de drept, 
fiind sub recurs încă nerezolvat , situaţie nedreaptă , în contra căreia protestez .ss Iuliu Maniu " 
/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
Sfatul Popular Sighet  / 8 ian.1953.



¤ Certificatul de deces al lui Iuliu Maniu   ( p. 412) 

RPR , Sfat Popular Sighet      CERTIFICAT DE MOARTE 
Seria MC nr. 370578
Numele - Maniu 
Prenumele -Iuliu 
Prenumele tatălui -Ioan 
Locul naşterii  -Şimleu, Oradea 
Vârsta  - 80 de ani      Sex - bărbătesc 
Data morţii  : anul 1953 , luna ianuarie , ziua 8 
Cauza morţii  : miocardită cronică senilă 
Ultimul domiciliu : Bucureşti, str.Sfinţilor , nr. 10 
Locul morţii  - oraşul Sighet , str… nr…
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
 Penitenciarul R.Sărat  /  martie  1959 

¤ Caracterizare  - Lazăr P.Ilie 

Ministerul Afacerilor Interene 
Direcţia Penitenciare , Lagăre , Colonii 
Penitenciarul R.Sărat 
             Adeverinţă  - Caracterizare 
Deţinutul CRLazăr A.Ilie .
Anul naşterii 1895 , 12 decembrie .  Originea socială - burgheză  . 
Locul naşterii  - com.Giuleşti , raion Sighet -Baia Mare .
Condamnat la 12 ani temniţă  grea. 
Deţinutul a fost depus în Penit. Rm.Sărat [ LD : adus de la Galaţi- Bucureşti ] 
 la data de 4 mart. 1955 , pentru executarea pedepsei .
 În tot acest timp [ LD: patru ani ]  a fost sancţionat cu un total de 70 zile de izolare , 
dintre care , 7 cu lanţuri la picioare . 
În timp ce se afla la închisoarea MAI Bucureşti ( ian.'55 ) a declarat 3 zile refuzul hranei . 
Cel în cauză, pe tot timpul deţinerii în penitenciar , a avut o comportare duşmănoasă
 faţă de personalul unităţii, cu insulte şi ameninţări, urmărind să-I intimideze prin trecutul său, 
cu scopul de a-şi uşura regimul. [--------------] 
Pedeapsa începe la 15 .VII .1947 şi expiră la data de 11.07.1959 
/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
Penitenciarul R.Sărat / iul.1955 

¤ Caracterizare pentru Ion Mihalache  (p. 413-414 ) 

Ministerul Afacerilor Interne 
Direcţia Penitenciare , Lagăre , Colonii 
Penitenciarul R.Sărat 
             Adeverinţă  - Caracterizare 
Deţinutul CR Ion Mihalache .Anul naşterii 1882 .II.18 .
Originea socială  - Moşier 
Locul Naşterii  -Topoloveni -Piteşti 
A fost condamnat 11 .XI.1947 … temniţă grea pe viaţă. [--------------] 
A fost depus la acest penitenciar la data de 29 .VII 1955 [ LD : adus de la Galaţi- Bucureşti ] 
pentru executarea pedepsei de către U.M. 0123 / 0 Bucureşti .
De la această dată a fost pedepsit de 7 ori cu regim sever de izolare , în total 10zile, 
pentru cazuri de indisciplină , nerespectarea programului , a vrut să introducăîn cameră 
obiecte nepermise. Are manifestări duşmănoase faţă de regimul de deţinere
 şi faţă de regimul de Democraţie Populară. Comandantul Penitenciaruli , 
ss indescifrabilă  [ Al.Vişinescu ] 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
Penitenciarul R.Sărat / 5 febr. 1963 



¤ Proces -verbal de constatare a decesului lui  Ion Mihalache  (p.429-430  ) 

¤ Cerere de aprobare a înhumării 

Ministerul Afacerilor Interne 
Direcţia Penitenciare , Lagăre , Colonii 
Penitenciarul R.Sărat 
Nr. 136 , din 6 .02. 1963
                             Către Procuratura Militară Ploeşti 
Înaintăm alăturat Procesul -verbal de constatare a decesului [-----] a ni se da aprobarea 
pentru înhumare . Comandantul unităţii , cpt.Alex.Vişinescu 
                              PROCES - VERBAL 
"Noi, dr. Aurel Dobrescu, medic primar boli intenre, am constatat decesul 
deţinutului CR matr.51/ 955, născut la 18 febr. 1882 , fiul lui Iancu şi Ana, 
care a decedat în ziua de 05 febr. 1963 , orele 2,10 .
cauza morţii fiind : Insuficienţă circulatorie cerebrală  - edem cerebral 
ISTORIC : 
Antecedente personale : febră tifoidă la 17 ani , apendictomie la 20de ani . 
Numitul a fost în tratament medical permanent , 
primele semne de boală apărând în 26 .03. 1957, când au început să se manifeste 
primele semne de involuţie, cauzate de atero-scleroză generalizată, 
la data de 9.04.1957 , manifestându-se mai accentuat . [ 
urmează o înşiruire de detalii ale evoluţiei  bolii, cu descriere : 
cord decompensat …scleroză coronaniană…. Ramolisment cerebral ….incontinenţă urinară … 
fecale … dizastrie  … hemipareză…. uree în sânge …imobilizat lapat …stare comatoasă 
( 4 febr. )  Cuza morţii : Insufuicienţă circulatorie cerebrală  - edem cerebral - ramolisment 
cerebral  [--------] Boli asociate : gastrită cronică, hernie inghinală  ….    ] 
  Medic primar, dr. Aurel Dumitrescu 
////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////

[ Mormântul lui Maniu ?  ] 

[ LD 8 oct.2003. : În legătură cu acest episod : în 1968,  eram la " Magazin istoric" , 
când s-a  primit " linie verde" pentru reabilitarea făuritorilor României Mari … 
Atunci i-am găsit şi cunoscut eu :   pe episcopul greco-catolic Iuliu Hossu ( care m-a refuzat 
să dea un interview , spunându-mi că biserica lui este desfiinţată povestindu-mi cum a  a fost 
prigonită … iar eu, pentru prima oară auzeam de existenţa unei atari confesiuni  ) ; 
 pe ultimii 3 reprezentanţi din Comitetul Naţional Român din 1918 (  am poză cu ei  ) 
social -democraţii Albani, Grapini , Renoiu  ;
 pe Laurenţiu Onea , unul din secretarii Adunării de la Alba Iulia ( pentru care m-am luptat să 
capete o locuinţă pentru că stătea într-o fostă spălătorie , la un subsol ) ; 
atunci am cunoscut şi scris despre câţiva urmaşi ai făuritorilor României Mari , 
care în 1918 erau elevi sau studenţi.  ( "Magazin Istoric" , dec.'68 ) 
Cu acel prilej am intrat eu contact cu lumea aceasta năpăstuită, scăpătată , decimată ,umilită, 
care a început să-mi vorbească despre o istorie necunoscută mie.
Atunci am aflat eu prima variantă a morţii lui Iuliu Maniu  - relatată de ardeleanul 
 Ion Anton -Mureşan ( dir.ziarului " Ardealul"  ) cel căruia i se dăduse prin ziare, batjocoritor ,  
fotografia de la începutul anchetei ( 120 Kg )  şi la ieşire  ( 60 kg ).
  Tot atunci a început şi căutarea mormintelor fără cruci , făcută - ştiau ei de ce ! - 
de Securitate , care apela la istorici pentru " documentare". 
De la Arhiva Securităţii şi a CCPCR , atunci  s-au desferecat unele fonduri "strict secrete" ,
în căutarea "firului rupt" … câţiva colegi de la Institut au primit " sarcina" … şi astfel tot felul de 
legende şi variante au început să circule… De aceea consider şi documentul de mai jos , 
ca fiind din acea categorie …Ştiu că ce spun eu poate fi considerat o impietate , dar eu nu sunt 
convinsă că la Bădăcin au fost reînhumate chiar osemintele lui Maniu  …   ] 
 Inspectoratul de Securitate al jud.Maramureş  / 19 mai 1971 



¤ Reînhumarea osemintelor lui Iul.Maniu la Bădăcin            Strict secret 

                                                                                                     ex unic. 

Notă ,

Pop Ştefan , din loc.Poeni , jud Cluj, preot gr.cat.rezistent ….
cât priveşte ştirea primită de la tine, în sensul că în curând este vorba să i se aducă 
osemintele celui amintit de tine , la Bădăcin, pentru reînhumare alături de celelate neamuri 
decedate cu mult înainte , m-a impresionat , poate şi datorită faptului că ,până acum,
 nici nu se putea gândi cineva la un asemenea lucru , fiind de mult dat uitării de către mulţi. 
Aş vrea şi eu să fiu la Bădăcin atunci când se va efectua acest lucru ,
 pentru a mă întâlni cu tine şi cu alţi buni prieteni de pe acele locuri , 
care mi-au fost tot timpul atât de dragi  .
De aceea , dacă-ţi va fi cu putinţă, să mă anunţi şi pe mine  , Mr. G.Bolintineanu 
///////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
[ LD : Cum reabilitarea juridică nu s-a produs… de aceea amânarea. În epocă însă, 
noi ştiam că Maniu a fost dus la Bădăcin ! Deci şi aceasta a fost o minciună ?
 A fost sau nu reînhumat Maniu ? Când ?  ] 
Inspectoratul de Securitate al jud.Maramureş  / 16 iul.1971          Strict secret 

¤ Notă informativă privind reînhumarea lui Maniu ( p. 432)    ex. nr.1 

       Către CSS Direcţia I-a  ,  Bucureşti 
Urmare Raportului nostru de mai sus, din 19 mai a.c. , înaintăm în copie, o notă informativă 
privind aprecieri ale lui MAN SIMION , referitor la osemintele lui IULIU MANIU .
Sursa vă informează că în 8 iunie a.c. , a cercetat pe fostul preot MAN SIMION 
[ greco-catolic ] care , între altele , a zis : 
< Îmi pare bine că ne întâlnim , am fost pe la Cluj , în familia dr. Boilă,
şi am aflat că înmormântarea osemintelor lui MANIU nu se va face acum.
 Este vorba ca MANIU să fie reabilitat şi după aceea se va face înhumarea cu ceremonia 
cuvenită.Eu am fost şi pe la Bădăcini, unde am reamenajat mormintele părinţilor lui MANIU  
şi al familiei sale, îngropaţi pe "Dealul Ţarinii" , în fosta lor proprietate . 
Unde a fost casa lui MANIU , azi este casa de recreere pentru copii . > 
În continuare MAN SIMION a spus : < Din familia aceasta , eu singur am rămas preot 
şi de aceea familia ţine la mine şi caută să mă informeze .
Osemintele lui MANIU sunt puse într-o ladă , în beciurile închisorii din Sighet, 
unde MANIU a murit .Când se va decide şi aproba înhumarea , te voi aviza şi pe tine , 
până atunci să ne îngrijim de suflete , că nu ştim când DOMNUL ne va chema . > 
//////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
[ LD : 8 oct. 2003 . Vezi chat-ul de astă noapte cu Ion din 7 octombrie ,
 privind întâlnirile lui de la Paris ( 18 -22sept ) , revelaţia pe care a avut-o privind fatalitatea 
" singurătăţii" şi "nesolidarităţii  " românilor privind dreptele lor cauze … 
Hotărârea lui de a face un sit  pe internet de dezbatere liberă şi deplin democratică 
a   destinului românesc . Am avut o deplină bucurie pentru ceea ce vrea să facă…  ] 
[ LD : în 1998 ,  trecuseră  51 de ani până la  Recursul în anulare a sentinţei din 11 nov. '47,
   pe care condamnaţii au înaintat-o  prima oară ; 
au trecut 42, respectiv 41  de ani de la cel de-al doilea şi-al treilea Recurs .
Toate au fost respinse. 
După revoluţia " anticomunistă "  din dec.'89 , noua putere nu s-a grăbit în această direcţie. 
Dimpotrivă. Au mai trecut încă 7 ani. 
  Aceast act de justiţie târzie este unul din gesturile meritorii ale renăscutului PNŢ, 
 în perioada guvernării Convenţiei Democratice Române. 
Pe lângă reabilitarea  istorică propriu - zisă , cu acel prilej şi J u s t i ţ i a  română ,
şi-a spălat … obrazul atât de pătat prin sentinle date cu " unanimitate de voturi" .
 Moral, s-a făcut dreptate . Dar oamenii  …  victimele …. nici unul nu mai era în viaţă … 
încât nu putea beneficia de aceasta.cât priveşte averea lor … ea fusese spulberată …] 



CURTEA SUPREMĂ DE JUSTIŢIE / 12 oct..1998

¤ Recursul în anulare a sentinţei nr. 1988 , din 11 nov. 1947 

¤ Decizia nr. 40 , ds. Nr. 3/ 1998      (p. 433-457  ) 

" România .
CURTEA SUPREMĂ DE JUSTIŢIE 
Completul de 9 judecători 
Decizia nr. 40 , Dosar nr. 3 / 1998 
Preşedinte : Paul Florea , vicepreşedintele Curţii Supreme de Justiţie 
Gabriela Ionescu , preşedintele Secţiei Penale 
Mircea Aron  , Cristina Mădălina Butea, Emilia Ezer, Nicolae Mihai, Iuliana Popescu , 
Lucia Popescu, Dorica Toacă  , judecători .
Prim magistrat asistent, Ioan Răileanu 
Procuror , Ioan Griga .
      " S-a luat în examinare recursul în anulare declarat de procurorul general al Parchetului 
de pe lângă Curtea Supremă de Justiţie , 
împotriva sentinţei nr. 1988 , din 11 noiembrie 1947 , a Tribunalului Militar al Curţii Militare de 
Casare şi şi Justiţie , şi nr. 133, din 21 septembrie 1955 , 1956, a Tribunalului Militar al Regiunii 
a II-a Militară şi deciziei nr. 275 , din 10 august 1956 , a Tribunalului Suprem, Colegiul Militar , 
privind pe Iuliu Maniu, Ion Mihalache, Nicolae Penescu, Nicolae Carandino , Ilie Lazăr, 
Grigore Niculescu Buzeşti, Grigore Gafencu, Alexandru Cretzianu, Cobstantin Vişoianu, 
Victor Rădulescu -Pogoneanu , Emil Oprişanu, Florin Roiu, Emil Lăzărescu, 
Camil Dumitrescu, Vasile Serdici, Radu Niculescu -Buzeşti, Stoika Ştefan, 
Stătescu Dumitru, şi Ion Moscony -Styrcea.
] LD : În ce priveşte pledoariile avocaţilor,ele sunt extrem de sărace, vădesc necunoaşterea 
istoriei perioadei,  pe ici pe colo,au srecurat  erori , pentru care însă nu-i găsesc culpabili. 
Pe doi dintre avocaţi - Răzvan Dobrescu şi Mihail Ghiga - îi cunosc foarte bine.
În paranteze , cu roşu, repar erorile pe care le socotesc flagrante  ] 
    " S-au prezentat  : 
pentru Iuliu Maniu, avocatul ales , Corneliu Ştefănescu  ; 
pentru Ion Mihalache ,  Nicolae Carandino , Ilie Lazăr, Grigore Niculescu - Buzeşti, 
Grigore Gafencu, Alexandru Cretzianu, Constantin Vişoianu, 
Victor Rădulescu -Pogoneanu  , avocatul ales , Mihail Ghiga ;
pentru Nicolae Penescu , avocatul ales , Răzvan Dobrescu  ;
pentru Vasile Serdici, Radu Niculescu -Buzeşti, Stoika Ştefan, Florin Roiu, 
Stătescu Dumitru şi Ion Moscony -Styrcea, avocatul desemnat din oficiu , Gheorghe Găbudean .
     " Procurorul a dezvoltat susţinerile formulate prin recursul în anulare , 
punând concluzii pentru admiterea acestuia, în sensul în care este formulat .
A cerut achitarea tuturor persoanelor condamnate prin hotărârile vizate , 
precum şi înlăturarea pedepsei complimentare a confiscării averii , 
învederând că, prin conţinutul lor concret şi condiţiile în care au fost săvârşite , 
faptele reţinute nu întrunesc elementele constitutive ale nici unei infracţiuni ." 
Av.Corneliu Ştefănescu / 12 oct.'98 

¤ Pentru  Iuliu Maniu 

     "Avocatul Corneliu Ştefănescu , relevând contribuţia lui Iuliu Maniu 
la realizarea Marii Uniri de la 1 decembrie 1918 , la viaţa politică din România interbelică 
şi la ieşirea ţării din alianţa cu puterile Axei , 
a învederat în continuare , activitatea desfăşurată de această mare personalitate 
pentru promovarea ideilor democratice după încheierea celui de al doilea război mondial .
A subliniat că în cadrul acestei activităţi se înscriu şi faptele imputate lui Maniu, 
în procesul de faţă [ LD : Sună bizar , straniu ! ] , 
        care nu sunt decât modalităţi de realizare a punctelor din Programul marelui partid 
         de tradiţie democratică, pe care l-a condus în lupta pentru apărarea intereselor 



         naţionale care erau ameninţate . 
Învederând că tot ce se reţine în sarcina sa că a săvârşit , reprezintă un act deliberat , 
           menit să servească drept pretext pentru scoaterea în afara legii a celui mai mare 
           partid politic din România şi a preşedintelui acestuia , care , încă din ultimele zile 
         ale primului război mondial , fiind ofiţer în armata austro-ungară, a atras în jurul lui 
           un grup de ofiţeri români , pentru a se opune bolşevismului ,
            în capitalele Viena şi Budapesta , [ LD : numai la Viena ; la Budapesta , în 1919, 
         a intervenit armata română; Maniu era deja preşed. Consiliului Dirigent din Transilvania ] 
a cerut ca prin decizia ce se va pronunţa să fie restablit adevărul istoric şi
 să se dispună achitarea celui care a încetat din viaţă [ în închisoarea din Sighet ]  , 
ca martir, la 15 februarie 1953 . " 

Av.Mihai Ghiga / 12 oct.'98 

¤ Pentru Ion    Mihalache   

  " Punând concluzii pentru Ion Mihalache, avocatul Mihai Ghiga a scos în evidenţă 
                evoluţia politică a acestui erou din primul război mondial ,
                 în care a primit înalta distincţie de cavaler al Ordinului " Mihai Viteazul" .
                  Referindu-se , apoi, la constituirea de către acest om politic a Partidului Ţărănesc, 
                 la activitatea sa din cadrul PNŢ, rezultat în urma unificării partidului condus de el
                  cu Partidul Naţionla din Ardeal, precum şi la atitudinea demnă pe care a avut-o
                  în timpul şi după terminarea celui de-al doilea război mondial, 
 A subliniat că şi faptele la care se referă recursul în anulare constituie 
                  o modalitate de împotrivire , prin mijloace democratice, 
                  proprii partidului din conducerea căruia făcea parte , 
                  faţă de tendinţele de aservire a ţării    ,   
                  iar nu acte specifice de încălcarea ordinii de drept .
Conchizând , a cerut să se dispună achitarea acestui om politic , mare patriot, 
care şi--a găsit sfârşitul tot ca erou.  [ în închisoarea din R.Sărac, ca un martir ,la 5 febr. 1963 ] 
Av.Mihai Ghiga / 12 oct.'98 

¤ Petru diplomaţi 

[ LD : Av.Ghiga trece prea uşor şi superficial peste esenţa acţiunii diplomaţilor , care nu purta 
neapărat pecetea de partid, ci era în slujba celor mai înalte comandamente 
    naţionale, legate de statutul internaţional al României după Război : armistiţiu, 
    Tratatul de Pace  etc etc …care vor îngropa România în sfera de ocupaţie sovietică … 
     De altfel, principal mobil în înscenarea procesului Maniu de către Moscova -Bucureşti ] 
       Referindu-se la Grigore Niculescu Buzeşti, Grigore Gafencu, Alexandru Cretzianu, 
       Constantin Vişoianu, Victor Rădulescu -Pogoneanu, Camil Dumitrescu , 
       Nicolae Carandino , Ilie Lazăr, 
avocatul Mihail Ghiga a relevat că activităţile la care aceştia au participat , 
         fiind săvârşite în îndeplinirea cerinţelor de apărare a intereselor naţionale 
         prin mijloace specifice unui partid cu tradiţii democratice , 
          cum este Partidul Naţional Ţărănesc , fie că nu constituie infracţiuni , 
           fie că nu întrunesc elementele constitutive ale vreunei infracţiuni .
În concluzie , a cerut să se dispună ca aceştia să fie achitaţi şi 
să fie înlăturată pedeapsa complementară a confiscării averii.
Av.Mihai Ghiga / 12 oct.'98 

¤ Pentru Carandino şi Lazăr 

[ meritau o tratare aparte , primul reprezentând vocea presei naţional-ţărăniste, 
  al doilea , animatorul  rezistenţei populare anticomuniste  ] 

Avocatul Răzvan Dobrescu / 12 oct.'98



¤ Pentru  Nicolae Penescu 

[ LD : în proces Penescu s-a disociat şi desolidarizat de acţiunea lui Maniu . 
Nu contează motivele, nu contează ulterioara  lui evoluţie după elebrerare .
 Dar , judecându-se actele din acel proces, declaraţiile lui şi ale lui Serdici 
 au concurat la acuzarea inculpaţilor ….  ] 
" Avocatul Răzvan Dobrescu , punând concluzii pentru Nicolae Penescu, 
a susţinut că activitatea desfăşurată de acesta , ca secretar general al PNŢ , 
           nu poate fi disociată de acţiunile întreprinse de Iuliu Maniu şi Ion Mihalache , 
           al căror colaborator apropiat a fost ,
            pe linia salvgardării intereselor naţionale ale României .
Analizând faptele ce i s-au reţinut în sarcină [------------] 
se impune pronunţarea unei soluţii de achitare [----------------] 
deoarece se înscriu în activitatea de ansamblu desfăşurată de conducerea PNŢ  " 
//////////////////////////////////

Preşedinte Paul Florea ? / 12.oct 1998 

¤ Aprobarea Recursului în anulare  ( p. 435 - 453  ) 

[ LD :Pledoaria  procurorului sau  judecătorului  - nu se înţelege exact în volum - 
 ( ori din vina stenogramei , ori din alte motive )  este foarte tehnică, încâlcită şi confuză : 
amestec de fraze din rechizitoriu , din acuzaţii, din sentinţele din 1947 , 
 respinse cu  argumente  raportate la Constituţia din 1923 şi Codul Penal, 
 încă în vigoare în 1947 . Nu neg valoarea lor juridică. 
Mă gândeam doar dacă textele elaborate de jurişti cu prilejul acestui  Recurs în anulare , 
 - ca documente ce  intră în patrimoniul istoric  - nu trebuiau să fie de o mai mare ţinută. 
 Încerc să sar peste textele acuzării  şi să reţin  respingerea lor…   ] 
" Tot în urma directivelor lui Iuliu Maniu şi Ion Mihalache , a fost creată organizaţia 
conspirativă militară a PNŢsub denumirea de Cerc Profesional Militar  [……….] 
Prin Ilie Lazărs-a luat legătură cu conducerile unor organizaţii teroriste [-----------] 
Iuliu Maniu a luat legătura , personal cu reprezentanţi ai misiunilor americană şi engleză [-----] 
Iuliu Maniu şi Ion Mihalache au hotărâit să facă un guvern propriu în străinătate [---------]  
" Or, din probele administrate , nu rezultă că vreuna din persoanele menţionate 
ar fi luat hotărârea de a supune teritoriul Statului Român sau o parte din el 
suveranităţii altui Stat, de a suprima sau  ştirbi independenţa Statului, asociaţii străine, 
cu caracter politic pentru a provoca război contra Statului Român , 
pentru a înlesni sau aduce ocupaţiunea străină şi nici nu s-au hotărât să organizeze trupe 
sau să procure arme sau muniţii în scopul de a provoca insurecţie aramată împotriva Statului 
român , încât nu este realizată nici una din cerinţele înscrise în art… [----------------]
 Sub acest aspect, este evident că întreaga activitate în care s-au implicat persoanele 
sus-menţionate s-a înscris în limitele libertăţii de organizare politică şi 
al dreptului de liberă exprimare a ideilor , garantate de prevederile Constituţiei din 1923, 
care încă mai era în vigoare  [---------------]  din probele dosarului nu rezultă că ar fi fost format 
un " guvern de rezistenţă" în străinătate, aşa cum s-a reţinut prin sentinţă [----------------] 
Este adevărat că nu s-a negat existenţa dorinţei de a fi înlocuit guvernul instaurat la 6 martie 
1945,  dar realizarea acestui scop nu putea fi considerată contrarie ordinei sociale de aunci, 
cât timp prevederile Constituţiei din 1923 admiteau sistemul pluripartit [--------------------] 
 De aceea, ţinându-se seama că activităţile reale desfăşurate de persoanele menţionate ,
 astfel cum s-au relevat în cadrul examinării celor şase grupe de infracţiuni reţiunute în 
sarcina lor , nu vizează valorile la care se face referire prin textele de lege aplicate 
şi nici nu au fost săvârşite cu intenţia specifică proprie fiecăreia din acele infracţiuni ,     
ci s-au înscris în ansamblul de preocupări fireşti pentru un mare partid politic , 
având exerciţiul democratic al pluripartitismului , 
se impune să se considere că nu sunt întrunite elementele constitutive 
ale nici uneia dintre infracţiunile ce au făcut obiectul condamnării 
şi nici ale vreunor alte infracţiuni . [------------------------] 



Aşa fiind , se constată că hotărârile pronunţate în cauză sunt supuse cazului de casare 
prevăzut la art. 3859 , alin.1, pct. 12 din Codul de Procedură Penală [-----------------] 
PENTRU ACESTE MOTIVE , ÎN NUMELE  LEGII , DECIDE : 
Admite recursul în anulare declarat de procurorul general 
al Parchetului de pe lângă Curtea Supremă de Justiţie . 
Casează sentinţa nr. 1988 din 11 noiembrie 1947 a Tribunalului Militar al Regiunii a II-a 
Militară  [etc etc….etc ------------------------] 
Sunt apoi nominalizaţi condamnaţii  şi culpele pentru care au fost condamnaţi 
                     Recursul în anulare  / 12 oct.'98 
-------------------------------------------------------------------------------
            Finis …..Procesul PNŢ   / 1947 - 1998 
_____________________________________________________________

5.) Cicerone Ioniţoiu , Viaţa politică şi procesul lui Iuliu Maniu , vol.II , 
       Editura Libra Vox, Bucureşti, 2003 .
[LD : 2 oct.2003 . Noapte albă. Citesc în diagonală cele două volume trimiise de Ion din Paris ,
din partea lui Ioniţoiu. Omul acesta continuă să mă uimească ! 
Pe de o parte , ca tot ce face Ioniţoiu, volumul impresionează prin bogăţia acestor date ; 
pe de altă parte, însă, neindicând sursele documentare , şi scriind cu legitim  partizanat ,
trebuie să iau cuvenita rezervă. Diverse informaţii  cuprinse în cartea lui  le intercalez la 
comentariile de  la proces. ] 

A. Boxa acuzaţilor 
IULIU MANIU  ( p. 533 -534  şi multe altele …] 
[ LD : 5 oct. 2003. Citesc articolul scris de George Călinescu  în acele zile, şi nu ştiu ce să scriu 
mai întâi : să deplâng naivitatea  acestui om politic care credea că i se va face un proces 
adevărat , în care va putea să se apere  … sau să mă indignez de cinismul lui George 
Călinescu care considera cererile lui Maniu ca " chichiţe avocăţeşti"  ?! ; 
să mă minunez de invocarea deocumentelor internaţionale de către Iuliu Maniu 
(Teheran, Yalta ş.a. )  sau să adaug , pur şi simplu , că , au mai trecut ani mulţi 
până ce conţinutul lor a fost cunoscut ?! ]
29. octombrie'47.Maniu adresa o cerere  către preşedintele instanţei 
pentru a fi amânate dezbaterile deoarece  nu a avut timp suficient să le studieze : 
< [-----------] Acest proces este legat de o serie întreagă de evnimente internaţionale , 
a căror decizie este hotărâtoare pentru desfăşurarea aceasto dezbateri. 
I.  Conferinţele internaţionale de la Teheran, Postdam, Yalta şi Moscova ,
 au adus hotărâri de o extremă importanţă , fără cunoaşterea cărora
 nu se poate aduce hotărârea obiectivă în procesul nostru .
II. Având în vedere importanţa deosebită a acestor dezbateri [ ----] să fie de faţă un stenograf de 
al meu, [----------] să ia parte  la şedinţe şi să  admiteţi să fie prezent şi  să ia note stenografice.
III. Ţinând seama că încursul dezbaterii va fi necesar să prezint diferite documente [ ------] 
îmi este necesară prezenţa a doi secretari care să poată circula şi să prezinte aceste 
documente [---------------] fiind în arest de 13 săptămâni, 
arhiva mea personală şi a partidului nu-mi stă la dispoziţie [----------] > 
6 noiembrie '47 , Maniu a mai depus o cerere : 
<Am cerut înainte şi după rechizitoriul  acuzării cuvântul [----------] Nu mi-aţi acordat cuvântul , 
ceea ce pentru apărare va avea urmări foarte grele .[----------] Voiam să cer în şedinţă publică : 
1-  .Să ordonaţi interogarea mea la toate punctele de acuzaţiune , 
 ceea ce până acum nu s-a făcut.
Este elementar şi fundamental în procedura penală că acuzatul   trebuie audiat . 
În contra mea , Ministerul Public a ridicat nouă puncte de acuzaţie   ,   
dintre care nu am fost întrebat decât de trei  [----------] 
 Nu am putut arăta starea adevărată a problemelor şi nici nu am putut prezenta probe. 
2.Am cerut să fiu confruntat cu acuzaţii , care au fost audiaţi în absenţa mea [---------] 
să arăt adevărul şi să-mi prezint dovezile. Nu mi s-a admis nici această cerere a mea .



3.Am cerut ca martorii , peste 30, care au fost absenţi , să fie din nou citaţi în mod obligatoriu. 
4.Am cerut ca [------] privitor la cazul de la Tămădău , să se examineze dacă el n-a fost 
o înscenare , ceea ce pot dovedi, în care caz , acel punct de acuzare cade de la sine 
5. Voiam să protestez contra regimului la care sunb supuşi acuzaţii [------------]  > 
Ioniţoiu / 
ION  MIHALACHE    ( p. 511-514 ) 
După arestarea de la Tămădău, supus unei anchete dure , la Siguranţă, 
 cu tot felul de privaţiuni, ameninţări, nesomn, confruntări cu oameni câştigaţi de Siguranţă 
cu mult înainte şi infiltraţi ca să-l provoace ,spre a se găsi motive de proces. 
             Ex.col.Emil Stoica , devenit agent al Siguranţei din mart.'47 , după instrucţiuni primite 
            a dat la PNŢ un Plan de organizare al armatei , care , ulterior , 
             a devenit principal cap de acuzare în proces.
             G-ral.Gr. Stoica - înscris din mai '47 la PŢD-dr Lupu , în vederea fărâmiţării PNŢ ; 
O dată depus la Curtea Marţială  (  24 oct. )  , Mihalache adresa ( 26 oct.)  preşed.Tribunalului,
 un Memoriu : < Procesul s-a înjghebat de către organele de Siguranţă ale statului,
 unde am fost deţinut 103 zile, după ce majoritatea fruntaşilor din ţară a Partidului
 stau încă ,cu miile închişi în lagăre , începând din luna martie , 
ori ascunşi departe de domiciliile lor, urmăriţi pentru a fi arestaţi. 
La Siguranţa Statului, instrucţia s-a făcut , în cea mai mare parte 
din deţinuţi  - sub presiunea alternativei "acuzat" sau "martor" [---------------------] 
 Martorii ce i-aş propune eu , ar fi în imposibilitate fizică sau morală de a fi prezenţi 
[ -----------] În aceleaşi condiţii se găsesc avocaţii membri ai PNŢ , care , cei ce nu se află 
încă închişi, au fost puşi în fapt în imposibilitatea de a fi prezenţi.  [-------------] 
Nu pot consimţi să particip la desfăşurarea unui proces , faţă de o instanţă judecătorească 
în care , în mod nefiresc, se critică întreg trecutul meu politic ,
 trecut de linie dreaptă şi luminoasă , închinat binelui obştesc şi Patriei, 
atât în timp de pace , când am fost onorat de cetăţeni din mai multe puncte ale ţării, 
cu trimiterea ca deputat al lor în Parlament, în toate alegerile ce s-au desfăşurat 
de la 1919 şi până în toamna lui 1946 ,
 când mi s-au răpit drepturile de a vota şi a fi ales, prin judecători anume trimişi ; 
cât şi în războiul din 1916  -1918 , de unde m-am întors cu 
cele mai înalte decoraţii militare române şi aliate. 
Trecutul meu politic îmi dă dreptul să resping de la început , cu sentimentul firesc, 
abominabilele acuzări ce mi seaduc prin rechizitoriu sau prin articolele penale invocate .
 [------------------] Îmi rezerv dreptul ca , în interesul cunoaşterii faptelor reale ,
 aşa cum sunt refelectate în sufletul meu curat ,
atât de Onorata Curte , înainte de pronunţarea sentinţei , 
Atenţie LD !   cât şi de viitorii istoriografi ai momentelor politice de azi,     
să prezint un memoriu , sau să expun verbal , 
în ce constau faptele imputate , în mod concret . 26 oct. , ss Ion Mihalache > [--------] 
Atenţie LD : În cadrul procesului de examinarea "recursului în anulare " din 12 oct.1998, 
avocatul Ghiga Mihail a demonstrat că faptele imputate nu constituie infracţiuni şi acte 
specifice de încălcare a ordinii de drept .
--------------------------
Ioniţoiu / 
   " NICOLAE PENESCU   , 
a acţionat sub dictatura militară , colaborând cu Iuliu Maniu
 la răsturnarea regimului ; ministru de Interne în guvernele BND,  oponent la instaurarea 
forţată a comunismului , secretar general al PNŢ, a fost victimaunui atentat pe 19 august 
1946 , în timpul campaniei electorale, scăpând cu viaţă dar cu invalidităţi şi cu prieteni morţi 
alături de el  ; a gândit la plecare şi a fost de acord , cu mare insistenţe din partea lui Iuliu Maniu.
  Arestat în înscenarea de la Tamădău, împreeună cu soţia, a avut un handicap din cauza 
aceasta şi a căutat , din primul moment , să-şi îndulcească situaţia. 
În timpul anchetelor, la sfârşiul lui august , discutând cu Bunaciu că s-ar putea să beneficieze 
de clemenţă, a făcut un joc ambiguu .A acuzat secţia militară, pe muncitori şi tineretul 
că i-au scăpat din mână , fiindcă dădeau ascultare lui Maniu. [-------------] 



Nu a uitat să aducă unele critici severe lui Iuliu Maniu şi Ion Mihalache , 
fără a beneficia de clemenţa comunistă. 
Primind o pedeapsă de 5 ani, nu I-a urmat pe Maniu şi Mihalache , ci a mers spre[ închisorile ]  
Craiova şi Aiud. I s-a majorat şi lui pedeapsa. 
La expirarea celei penale, a primit o altă pedeapsă administrativă .
A fost ridicat de la domiciliul din Bărăgan , şi i s-au mai dat 15 ani .
În această nouă condamnare , din 1959, împreună cu fiul său Vladimir, a trecut prin Jilava , 
unde i s-a comunicat moartea soţiei. Când după 1963, s-a extins reeducarea la Jilava, 
a trecut prin ea cu Marinache, fiind duşi să viziteze realizările comuniste ,
 pentru a le povesti celorlalţi deţinuţi. A avut încă o tresărire în timp ce-şi făcea 
"autodemascarea" , fiind batjocorit de col.politic "Natalicu" şi taxat de nesincer cu ancheta , 
rupându-i-se cele scrise. 
Eliberat o dată cu toată lumea la 29 iul.1964 , a reuşit să plece într-o vizită în Franţa , 
la invitaţia ministrului de Externe Couve De Murville , care îi fusese coleg la universitate  , 
şi a rămas definitiv în Franţa. De data aceasta, a dus o activitate susţinută împotriva 
regimului comunist din ţară, fiind preşedinte al Consiliului Naţional Român 
şi sprijinind autorităţile franceze să se lămurească asupra metodelor de infiltrare 
şi manipulare ale regimului din ţară . " 
Ioniţoiu / 
   " VASILE SERDICI   ,  fruntaş al partidului, cu un trecut zdruncinat înainte de a se înscrie,
 fiind în anturajul prinţului Carol [ 1918-'19   ]  , chiar naş al acestuia [ căsătoria cu Zizi 
Lambrino  ?] , a reuşit , după ce a trecut pe la dr.Lupu ,
 să devină unul dintre colaboratorii apropiaţi ai lui Iuliu Maniu . 
Fiind pus în urmărire generală după Tămădău, Vasile Serdici s-a ascuns la o cunoştinţă 
pe str.Italiană, unde a fost descoperit datorită slăbiciunii lui pentru vin, de care avea nevoie 
zilnică , fapt care îngrijora pe fiul său care , în ajunul deschiderii procesului , a afirmat că
            <  este alcoolic , nu i s-a dat nici un fel de băutură , fiind într-o stare de plâns  > 
Dar după arestare , a beneficiat de o astfel de asistenţă , care l-a făcut să fie "cooperant" .
            A avut o confruntare cu fata sa, stăruind să predea Securităţii nişte documente 
            încredinţate spre păstrare de Iuliu Maniu , ceea ce , după insistenţe, ea a făcut . 
             Părerea ei era că i se dădeau droguri în cafea. Ar mai fi fost şantajat cu soţia, 
             că va fi repatriată, fiind cetăţeancă sovietică .
Dar singurul drog a fost sticla cu vin pe care o avea zilnic pe masă şi ţigări la discreţie. 
După ce în declaraţii acuza Partidul, arunca cu noroi în Iuliu Maniu şi Ion Mihalache, 
regreta că nu a părăsit partidul şi declara pe 30 august 1947 : 
< ….. Vedeam venind catastrofa , dar tot mai ezitam. 
Dar nu ştiam că trăesc pe un vulcan. Acum am văzut , acum ştiu .
 Am văzut că sub oblăduirea d-lui Mihalache se puneau la cale organizaţii subversive , 
organizaţii de luptă printre români . [--------------] Dar Delegaţia Permanentă multe nu ştia 
. Iată de ce d-le Maniu vin şi te acuz astăzi ! 
D-ta cu ştiinţă şi cu voinţă ai lăsat în întuneric atâţia oameni de omenie , 
oameni învăţaţi , oameni devotaţi, oameni cinstiţi, oameni cu necazuri. 
Dacă aceşti oameni ştiau şi ei, apoi ei schimbau drumul partidului , căci atunci fiecare 
ar fi văzut înaintea lui inevitabila catastrofă a partidului şi a noastră , a tuturor, care ,
 vezi doamne, conduceau partidul. 
Îl conduceam din întuneric , că dumneata nu permiteai ca vălul să fie ridicat, 
nu permiteai ca o rază de lumină să pătrundă în judecăţile prietenilor d-tale. 
Tăcerea d-tale, d-le Maniu, ne-a adus la puşcărie. 
Tăcerea d-tale ne-a fărâmat existenţele şi ne-a cufundat familiile în griji, necazuri mari şi lipsuri 
.Tăcerea d-tale a făcut zob atâtea existenţe. 
De aceea azi, cu adânc regeret , privesc viaţa mea cheltuită în deşert , 
de aceea regret că am căzut în dumneata şi secondanţii d-tale, 
d-voastră sunteţi aceia care aţi prăvălit nenorocirea peste noi , cu ştiinţă şi cu voinţă. 
De aceea te acuz d-le Maniu , şi Dumnezeu să te ierte , dacă mai poţi avea iertare . > 
La proces, a acuzat şi a blestemat , desolidarizându-se şi cerând achitarea  ." 
------------------------------------------------------



Ioniţoiu / 
" Nicolae Carandino , coacuzat la proces, ne dă unele informaţii de la faţa locului : 
<… Generalii care se perindau ca martori dovedeau o penibilă slăbiciune de suflet, 
cu atât mai penibilă cu cât uniforma , cel puţin, le-ar fi impus mai multă decenţă , 
dacă nu mai multă bravură . [---------------]
Dar nici interogatoriile celor de la Externe, şi , în deosebi, acelea ale lui Ion Mocsony Stârcea, 
nici degradantele mărturii militare n-ar fi avut un temei de susţinere , oricât de aproximativ, 
dacă interogatoriile lui Vasile Serdici şi Nicolae Penescu n-ar fi adus în proces diversiunea 
lor neaşteptată. Alcoolic, Serdici fusese presat în timpul anchetei ca şi la  proces să declare , 
contra băutură, vrute şiu nevrute, să profere chiar la adresa lui Maniu 
un blestem de o josnică ţinută morală . > 
-----------------------------------------------------

B.  SENTINŢA 
Prin sentinţa nr.1988 / 11 noiembrie 1947 , Tribunalul Militar al Regiunii a II-a Militară  - Secţia I  - 
a condamnat pe : 
 1.  Iuliu Maniu , la 9 pedepse, însumând 104 ani de închisoare , plus de 2 ori 
       muncă silnică pe viaţă  [ m.s.v. ] . Bineânţeles , va executa pedeapsa maximă 
2. Ion Mihalache , la 6 pedepse , însumând 67 de ani şi o pedeapsă de temniţă grea pe viaţă. 
3. Gr.Niculescu -Buzeşti ( în contumacie )  , la 5 pedepse, însumând 69 de ani, 
     şi una de m.s.v. 
4. Alexandru Cretzianu ( în contumacie )  , la 3 pedepse, însumând 32 de ani, şi una de m.s.v. 
5. Victor Rădulescu -Pogoneanu , 2 pedepse de câte 10 ani, şi una de 25 de ani temniţă grea
6. Grigore Gafencu ( în contumacie )  , 3 pedepse, însumând 32 de ani , 
    şi una de 25ani temniţă grea. 
7.  Camil Demetrescu , o pedeapsă de 10 ani şi una de 15 ani muncă silnică. 
8.  Constantin Vişoianu ( în contumacie ) , 2 pedepse de câte 10 ani , 2 de câte 12 ani şi 
     una de 15 ani  muncă silnică 
9.  Ilie Lazăr, 2 pedepse de 10 ani, şi una de 12 ani temniţă grea. 
10. Vasile Serdici , 2 pedepse a câte 10 ani temniţă grea. 
11. Radu Niculescu -Buzeşti  , o pedeapsă de 5 ani, alta de 10 ani închisoare 
12  Ştefan Stoika, o pedeapsă de 5 ani , alta de 8 ani închisoare 
13  Nicolae Carandino , 3 pedepse a câte 6 ani , majorată la 8 ani , 
       continuată cu domiciliul obligatoriu pe Bărăgan , până în 1962.
14. Florin Roiu , două pedepse a câte 5 ani închisoare 
15. EmilOprişan , 2 pedepse a câte 3 ani închisoare 
16. Emil Lăzărescu , 2 ani închisoare închisoare 
17. Ion Mocsony .Stârcea  , 2 ani ; 
       rejudecat în procesul Pătrăşcanu, a primit 15 ani muncă silnică. 
18.  Nicolae Penescu , 3 pedepse de câte 5 ani, majorată la 8 ani, dus pe Bărăgan ,
      condamnat iar ( 1959 ) la 15 ani , eliberat în 1964.  Plecat în străinătate … 
---------------------------------------------------------------------
Ioniţoiu / 

C. Procurorii şi judecătorii   ( p. 521- 522 ) 
-   Preşedinte -col. magistrat Petrescu I.Alexandru , fost colaborator al regimului dictatorial, 
    urma să fie condamnat criminal de război. A acceptat să judece procesele politice 
    şi l-au menţinut . După condamnarea lui Maniu a fost avansat la gradul de general ; 
-   col.Stanciu Constantin , procuror militar , din  divizia de trădători "Tudor Vladimirescu" 
    formată de Ana Paauker şi Nicolae Cambrea , care au terorizat populaţia şi au furat voturile 
    poporului român. Ruşine. [------------------] S-a dovedit un bun discipol a lui Vâşinski . 
-   Col.Magistrat Vasile Mihail  ;  col.Irimia ;  col.Victor Alexandrescu  ; 
     Georgescu Alexandru , prim-procuror militar ; 
 -   Moscova , de unde se conducea politica românească şi unde se hotărâse desfiinţarea
     tuturor partidelor "ţărăneşti"  din ţările "eliberate" , inclusiv lichidarea lor. 



     După însecenarea de la Tămădău  , a trimis la Bucureşti o echipă de" experţi" , 
     ca să organizeze "complotul PNŢ" .Aceşti "experţi"  au fost prezenţi 
     în tot timpul anchetei de la Ministerul de Interne , arătând cum să facă şi ce să facă .  
-----------------------------------------------------------------
Ioniţoiu / 

¤ Campaniile de presă. 

[ Ziarişti, scriitori … ] 

…..Sadoveanu , în calitate de preşed.al Adunării Deputaţilor, a condus lucrările ambelor 
Moţiuni care au scos din viaţa politică şi au dus la lichidarea 
PNŢ ( 29 iul.'47 )   şi PN L( 4 nov-'47 )  ; 
…. George Călinescu ( deputat al Partidul Naţional Popular, redactor -şef  la "Naţiunea"  ) 
 sub titlul de " Acuzatul Iuliu Maniu " :   < Un bătrân om , aproximativ de Stat, 
care de decenii face o politică negativistă constituită din întrevederi secrete , intrigi şi 
negocieri , un luptător din imperiul austriac, care nu percepe structura unui Stat liber
ca România , cu responsabilităţi  pozitive, 
un învăţător [ Mihalache ]  lipsit de iniţiativă personală , ezitant , împins de spate 
de prestigiul celuilalt …. Şi acum când Tratatul deste semnat , acum când la Londra se fac 
pregătiri de nuntă şi la New-York se caută un plasament pentru armele nevândute , 
bătrânul acuzat împinge într-un avion strâmt pe un învăţător neobişnuit cu climatul tare 
aerian…. Că bătrânul acuzat Iuliu Maniu nu are o percepţie vie a realităţilor prezente , 
o dovedeşte formalismul cu care ia parte la acest proces .
Trecându-şi mâna pe frunte, simulând distracţia, notându-şi propoziţii din actul de acuzare , 
pândind situaţii avocaţiale şi pretexte pentru cazuistică , 
acuzatul îşi poate închpui că poate domina situaţia.  >   
… Silviu Brucan , scria la "Scânteia " <  …Banda naţional -ţărnistă are ceea ce se numeşte 
antecedente. Ea nu se află la prima lovitură : e recidivistă învechită în rele [ ----- ]
 nu poate fi absolvit de crimele trecutului un partid care , cu o perseverenţă drăcească, 
să comită cele mai grave atentate împotriva poporului. [-----] 
a pregătit minuţios un război criminal şi a urmărit pas cu pas declanşarea şi prelungirea lui, 
călcând peste sute de mii de cadavre şi privind cu nepăsare şi cinism cum se alege prăpăd 
dintr-o ţară  şi un popor, ar fi gata mereu de a vinde şi înrobi o naţiune
 care aspiră la libertate şi a organiza apoi înfometarea ei .[ -----------] 
Pentru că Partidul Naţional-Ţărănesc a crescut fascismul în România [------] 
 Osânda care se va abate asupra capilor PNŢ va fi expresia voinţei întregului popor 
de a lichida această piedică în calea dezvoltării , independenţei şi suveranităţii naţionale . > 
--------------------------------------------
 Ioniţoiu / 

ÎNCHISORILE 

Pe 12 nov. '47, în ziua când Regele pleca la Londra pentru a asista la oficierea căsătoriei 
Principesei Elisabeta a Angliei ….
Iuliu Maniu, Ion Mihalache, Ilie Lazăr, Carandino, Victor Rădulescu -Pogoneanu , col Stoica 
, ajungeau seara la închisoarea din Galaţi. 
Restul deţinuţilor au fost duşi la închisoarea din Craiova. 
[ LD :3 oct.2003 . nu am cuvinte ca să dau o formă cât mai patetică , cât mai cutremurătoare , 
 felului cum au fost lichidaţi Maniu şi  Mihalache. Dacă cineva mi- ar reproşa că dau 
  - preluând de la Ioniţoiu  - o serie de descrieri macabre, aş spune acelui cineva 
că este un monstru , că este un ticălos,la fel de ticălos ca şi cei care i-au condamnat . 
Aceste lucruri trebuie ştiute de români ,  ar trebui să figureze în toate cărţile de istorie,
ar trebui să se scrie cărţi şi să se facă filme documentare despre ele. 
În 1953, când martirul românismului , Iuliu Maniu , murea în închisoare şi era aruncat
 în groapa comună din cimitirul săracilor din Sighet, reperesiunea comunistă era în toi.
În 1962, când martirul ţărănismului , Mihalache,  era căznit ca în iad, 



în închisoarea de la Râmnicu Sărat , 
 mii şi mii de ţărani erau "lămuriţi" , - adică presaţi, ameninţai , bătuţi, forţaţi ,şantajaţi - 
să predea  de "de bună voie" pământurile ,animalele şi atelajele la comun 
( Şi s-a numit : " victoria " colectivizării !  ) 
În aceeaşi perioadă , învăţătorii satelor au fost transformaţi în propagandişti , siliţi să participe 
la colectivizarea forţată a ţăranilor şi alte samavolnicii, altfel înfundau puşcăriile . 
( Şi s-a numit "democratizarea" învăţământului ! ) 
În 1962,decedat la vârsta de 81 de ani , maiorul veteran  Ion Mihalache  a fost judecat, 
condamnat , chinuit şi umilit de forurile militare comuniste , murind ca un câine, 
aruncat  într-o groapă, la margine de cimitir, în loc să i se facă onoruri militare şi 
să fie învelit cu mantaua Ordinului " Mihai Viteazul" cu care fusese decorat . 
 În aceeaşi perioadă, generalii şi ofiţerii  erau deblocaţi,  înfundând cu miile puşcăriile,
 pedepsiţi pentru că au apărat ţara în două războaie mondiale ! 
 ( Şi s-a numit "democratizarea" armatei române !  )   ] 
Ioniţoiu : " Nu este de mirare că, înainte de decembrie 1989, Partidul Naţional-Ţărănesc din 
exil şi românii din străinătate  i-au comemorat an de an, omagiindu-le activitatea şi sacrificiul lor 
pentru ţară , iar după 1989, PNŢCD i-a declarat pe amândoi martiri ai partidului şi neamului. " 

[ Exterminarea lui   Maniu  ] 

Condamnaţii care s-au solidarizat cu Maniu au fost  duşi la închisoarea Galaţi , 
unde au  stat 4 ani .Regim de exterminare : frig, fără nici o baie în 4 ani, fără îngrijiri medicale .
Fiecare , într-o celulă , având ca " tovarăş" , un tânăr informator sau un criminal de drept comun. 
Din când în când erau anchetaţi. 
 / ( Cf. Camil Dumitrescu , Note-Relatări , Ed.Enciclopedică, 2001 ) :  Maniu, care nu avusese 
nici un fir de păr alb, după un an albise total, îi crescuse barba, era o ruină .
Stătea pe pat cu genunchii la gură, tremurând de frig ( dar nu de frică ! ) : 
<  Prestigiul lui Maniu era imens în ţară .El provenea , poate ca şi talentul cuiva, din naştere .
[-----] Se adăugau la darurile naturale cele deprinse prin educaţia sa perfectă a celor şapte ani 
de acasă, a şcolilor catolice şi universitare , măsura, rezerva rece, deşi, în fond, 
era un sentimental [----] seriozitatea sa - nu lipsită de oarecare solemnitate ; 
era omul gulerului scrobit , atât de folosita temă a caricaturiştilor . 
Poate privirea sa stranie să fi adăugat ceva la misterul Maniu .
Om care ştia să tacă şi să se retragă în aşa măsură , încât lumea se întreba ce pregăteşte., 
cu atât mai mult cu cât aştepta mai mult [ LD : poate aştepta chiar prea mult, amâna, amâna… ! ] 
clipa potrivită pentru a se pronunţa Când orice manifestare şi activitate i-au fost interzise ,
 a ştiut să se adapteze trecând la acţiunea tainică şi, paradoxal, la o oarecare mondenitate , 
care nu-I displăcea de altfel, mâncândseara , deseori, la Athénée Palace , acceptând invitaţii la 
prieteni , socotind că era cazul să fie văzut . Am lăsat la urmă hotărîtoarea sa consecvenţă 
în lupta politică pentru România Mare ,luptă grea cu duşmani mai tari. 
Luptă cu imense succese pentru noi. 
Iar înfrângerea l-a distrus, l- a îndurerat, dar nu l-a plecat . > [-------------------] 
De aceea, văzut de departe , se şterg lucrurile mici , defecte şi calităţi, 
ca să rămâie statuia sau muntele. 
De altminteri, nu lipsea de o privire critică asupra sa , cunoscându-şi limitele, 
dar şi ceea ce constituia meritul său .
        <Dragule, în partidul nost au fost mulţi mai învăţaţi decât mine, 
       şi tot aşa mult mai talentaţi , oratori şi scriitori , dar eu mi-am păstrat credinţa 
      neschimbătoare ! Am crezut şi am interpretat totdeauna voinţa neamului nostru. 
      Ca pe val, sus cu el, jos cu el 
      .D-apoi cred că eu am fost adevărtul oportunist , nu Gheorghe Tătărăscu , 
       pentru că am făcut ce trebuia ! > ( Spuse la închisoare ) 
Cred că poate aceasta explică prestigiul său nemăsurat sau, mai exact nedepăşit în ţară, 
aşezat în rândul oamenilor politici cei mai prestigioşi , ca Ionel şi Ion Brătianu, sau marii 
fruntaşi conservatori. Nu cred să poată fi întrecut , mai ales la sfârşitul lui. " 
/  (Cf.Ioniţoiu ) : La 14 aufust 1950, lotul conducătorilor PNŢ a fost îmbarcat într-un vagon -dubă 



şi dus la Sighet .Iniţial,  Maniu şi  Mihalache într-o celulă , apoi despărţiţi ; Ilie  Lazăr -separat  ;  
Buzeşti, Dumitrescu, Carandino şi Pogăneanu , într-o celulă . 
Prin 1952, ( aproximativ ) , o vreme , Carandino şi Asra Bercovici ( dir." Liberalului" , curând 
eliberat  ) au fost duşi în celula lui Maniu - Mihalache , apoi iar despărţiţi. , 
apoi Carandino a revenit în celula lui Maniu ; 
/ ( Cf.Carandino    < Iuliu Maniu suscita şi la închisooare , acelaşi climat de nobleţe morală,
în care toată viaţa se complăcuse. Nici oşovăială, nici o slăbiciune, în acest bă6trân care 
preferase să moară în închisoare , decât să fie Preşedintele Consiliului de Miniştri, 
care să gireze, el , democratul, de o viaţă întreagă, un regim de sclavie.
 Nimeni nu l-a mai întrebat , cât a fost închis, nimeni n-a încercat să-l abată sau să-l corupă. 
Duşmanii săi cei mai îndârjiţi, îşi dădeau seama că ar fi fost timp zadarnic pierdut, 
(!  .Iată un omagiu la care nici unul, absolut nici unul dintre noi nu a avut dreptul.
 Cine nu a fosr torturat, bătut sau şantajat ? 
Toţi, cu excepţia lui, au fost evaluaţi de o laşitate posibilă şi , în consecinţă ,
 supuşi verificării.  > 
/ ( Cf.Carandino  ) În singurătatea celulei devenise şi mai credincios. Carandino l-a învăţat 
 " Pater Noster" şi " Ave Maria" în latineşte ; l-a rugat pe Carandino că, dacă iese din puşcărie, 
să meargă la Papa, să-l roage să-l ierte că nu a ajuns pe la Sfântul Scaun, 
să-i spună că a trăit toată viaţa ca " unit"  , dar înţelege  să moară " catolic" .[--------------] 
  În ultimele ore de martiraj, deţinutul episcop Alex.Todea ( măturător al culoarelor celularului ) 
 în condiţii strict secrete , i-a oficiat prin uşa celulei taina euharistiei . 
/( Cf.Carandino  ) : în prag de 80 de ani,bătrânul începuse să pralizeze şi nu mai putea să se 
ridice să mănânce decât dându-I cu lingura A cerut un doctor şi a fost adus  deţinutul Valeriu 
Moldovan  ( fost prof.univ, deputat, senator, subsecretar de stat în guv.Maniu, care a murit 
şi el  la Sighet în 19 iul.'54 )  La 80 de ani împliniţi, grav bolnav, nu i s-a mai dat nici o îngrijire, 
a intrat în agonie şi şi-a dat sufletul la 5 febr.'53 . 
Ţapinarul Vasile Ciolpan , directorul închisorii,  a telefonat la Bucureşti că "s-a stins becul "
 la camera nr… şi tot el, noaptea l-a pus într-un sac şi l-a aruncat într-o groapă din prundişul 
Tisei , numită de localnici "Cimitirul săracilor"  …. 
[LD 2 oct.2003  : Anton Ionel Mureşanu mi-a povestit o cu totul altă variantă despre moartea lui 
Maniu  … cu scosul în ger ca să contacteze o pneumonie,  cu pusul în copârşeu, cu tăiatul 
femurului  ,   etc etc… Dumnezeu să-i ierte pe toţi : au fost arestaţi , judecaţi, trădaţi, .de români : 
au murit de mână românească, în închisoare românească . ] 
La 5 martie 1953 …. murea Stalin.
Ioniţoiu / 
ÎNCHISORILE 

[   Exterminarea lui  Mihalache  ] 

[ LD :3 oct.2003 . nu am cuvinte ca să dau o formă cât mai patetică , cât mai cutremurătoare ,  
felului cum a fost lichidat Mihalache. Dacă cineva mi- ar reproşa că dau 
  - preluând de la Ioniţoiu  - o serie de descrieri macabre, aş spune acelui cineva 
că este un monstru , că este un ticălos,la fel de ticălos ca şi cei care l-au condamnat . 
Aceste lucruri trebuie ştiute de români, inclusiv de ţărani , de învăţători, de elevi, de militari. 
În 1962, când martirul ţărănismului , Mihalache,  era căznit ca în iad, 
mii şi mii de ţărani erau "lămuriţi" , - adică presaţi, ameninţai , bătuţi, forţaţi ,şantajaţi - 
să predea  de "de bună voie" pământurile ,animalele şi atelajele la comun 
( Şi s-a numit : " victoria " colectivizării !  ) 
În aceeaşi perioadă , învăţătorii satelor au fost transformaţi în propagandişti , siliţi să participe 
la colectivizarea forţată a ţăranilor şi alte samavolnicii, altfel înfundau puşcăriile . 
( Şi s-a numit "democratizarea" învăţământului ! ) 
În 1962,decedat la vârsta de 81 de ani , maiorul veteran  Ion Mihalache  a fost judecat, 
condamnat , chinuit şi umilit de forurile militare comuniste , murind ca un câine, 
aruncat  într-o groapă, la margine de cimitir, în loc să i se facă onoruri militare şi 
să fie învelit cu mantaua Ordinului " Mihai Viteazul" cu care fusese decorat . 
 În aceeaşi perioadă, generalii şi ofiţerii  erau deblocaţi,  înfundând cu miile puşcăriile,



 pedepsiţi pentru că au apărat ţara în două războaie mondiale ! 
De altfel ,până la sfârşitul anului '47 , au fost deblocaţi  52 de generali  ( prin Legea 293 / 18 
aug.'47)  cea mai parte fuiind ulterior arestaţi şi exterminaţi în închisori ; 
au fost daţi afară 12.000 de ofiţeri , 17.8948 subofiţeri şi 2.417 maiştri .
 (  Şi s-a numit "democratizarea" armatei române !  )   ] 
  La 5 martie 1953 …. murea Stalin.
După moartea lui Stalin , "românaşii " au încercat să-l dea pe brazdă pe Ion Mihalache. 
"  La 17 nov.' 53, l-au adus la Bucureşti , pentru a-l convinge 
să renunţe la un trecut nepătat , printr-o simplă declaraţie. 
Cu toate că i-au adus un preot , pe care îl făcuseră patriarh, însoţit de un alt prieten pe post d
e diploat , Ion Mihalache i-a refuzat categoric , prin cuvinte destul de tari ,
spre surprinderea lui Justinian Marina şi a lui Mihail Ralea , 
care nu reuşiseră să-şi îndeplinească misiunea deavolească. [---------------------] 
La 6 iulie 1955, a început evacuarea Sighetului , şi Mihalache , într-o celulă cu IonC.Petrescu 
( prof.univ., fost secretar de Stat  ) , a fost adus la Bucureşti ( la  Malmaison ) de unde după 
interogatorii şi trieri … a ajuns la închisoarea din R.Sărat , unde a mai trăit 8 ani , 
până în 1963 , unde a devenit " nr. 51" din celula 35 ,singur în toată perioada, 
fiindu-i interzis să-şi rostească  numele, la discreţia  comadantului  Al.Vişinescu 
care îi refuză îngrijirile medicale când este bolnav ,  îl pedepseşte pentru orice gest
 sau protest cu încarcerarea la  "neagra" : 
pentru că stă pe pat răpus de boală şi slăbiciune  ;
pentru că , luându-i-se patul, doarme pe ciment " ca un câine" ….
 pentru că cere medicamente….
pentrucă vrea să deschidă fereastra ; 
pentru că protestează că e ţinut flămând ….. 
pentru că , disperat ,cere să i se dea cu ceva în cap ….
 pentru că a ciocănit în scaun,ca să comunice cu cineva …. ;
 pentru că a ciocănit în uşă , la paznic , spunând " aici e Mihalache" ….
pentru că a strigat că vor să-l omoare …
Pentru fiecare din aceste gesturi  - rezultă din diverse rapoarte  - 
 i se dau câte 3, 5, 7 zile de carceră grea. 
În adeverinţa de caracterizare făcută de comandantul penitenciarului R.Sărat se conesemnează :
< …Deţinutul contrarevoluţionar Ion Mihalache , născut la 8 febr. 1882 , originea socială 
moşier, a fost depus în acest penitenciar la data de 29 -07-1955 , pentru executarea pedepsei , 
de către U.M. 0123 Bucureşti .De la această dată a fost pedepsit de şapte ori 
cu regim sever de izolare , pentru cazuri de inisciplină , nerespectarea programului… >
Din august 1962, Ion Mihalache a paralizat parţial., apoi total,  la 5 februarie 1963 ,
s-a săvâşit din viaţă ( Cf. Proces-verbal de constatare a decesului deţinutului 51/ 1955 ) .
Peste 3 zile ar fi împlinit 81 de ani .Până la ziuă, celula a fost golită , iar trupul său 
aruncat într-o groapă , la  marginea cimitirului din R.Sărat .
În adeverinţa de caracterizare făcută de comandantul penitenciarului R.Sărat se conesemnează :
< …Deţinutul contrarevoluţionar Ion Mihalache , născut la 8 febr. 1882 , originea socială 
moşier, a fost depus în acest penitenciar la data de 29 -07-1955 , 
pentru executarea pedepsei , de către U.M. 0123 Bucureşti 
.De la această dată a fost pedepsit de şapte ori cu regim sever de izolare , 
pentru cazuri de inisciplină , nerespectarea programului. > 
 La scurt timp,  închisoarea a fost " dezafectată " , deţinuţii care mai erau
 fiind împrăştiaţi în diverse închisori. 
Ioniţoiu / 

D.Arestări ,  procese, deblocări, epurări ---- 
/  Preşedinţi, vicepreşed, secretari, casieri, membrii cei mai influenţi ai PNŢ de la judeţe, 
   au fost arestaţi şi duşi la închisori , între  5 - 6 - 7 august  ; 
/  Nucleul "Mişcării de rezistenţă" din munţii Semenicului  , la 9 august şi următoarele ; 
/ Lotul " Zărneşti -Piatra Craiului  " , înscenare provocată nişte jandarmi, , 



  arestaţi pe 14 aug.'47 : Ghiţă Pop, Anton Ionel -Mureşanu ( dir."Ardealului" ) 
   şi peste 30 de persoane .
/  Deblocarea a 52 de generali ( prin Legea 293 / 18 aug.'47 ) în frunte cu ex-primministr. 
   C.Sănătescu .Cea mai parte au fost ulterior arestaţi şi exterminaţi în închisori . 
/  Epurarea masivă a prof.universitari , sept.-oct. '47 , urmată de închiderea şi exterminarea 
   lor prin închisorile româneşti  ; 
/ Lotul  " trotiliştilor"  -manifeste aruncate pe 10-11 nov.'47, proteste pentru înscenarea 
  procesului. Arestaţi pe 2/ 3 decembrie '47 , printre ei : ing.Ion Puiu, ing.Ion Diaconescu, etc. 
/  Lotul  " TUNŢ "  ( tineret universirtar ).Judecaţi şi condamnaţi : Coneliu Coposu, 
     Ion Bărbuş, Paul Lăzărescu, Cicerone Ioniţoiu ş.a, ş.a 
/ Lotul " Tămădău "  - cei implicaţi în fugă, inclusiv agenţii care au executat  îscenarea 
   ( aviatorii ) ;  soţiile " fugarilor"  - Fulvia Penescu , Lilly Carandino, Lucia Scridon, ş.a. ş.a 
/ Lotul "Militarilor"  - martori la proces sau  amintiţi în dezbateri ca membri ai Cercului Militar 
  PNŢ : g-ralii Gabriel Negrei, Vasile Zorzor, Ermil Gheorghiu, comandorii Gh.Mocanu ,
   Mircea Cioroiu , ş.a.ş.a. 
/  " Lotul Organiz.Muncitoreşti" ….
/   Lotul " Martorilor"  ……
Ioniţoiu / 

E.Calendarul  genocidului românesc 

[ Lichidarea clasei dirigente interbelice  ]

[ LD : 3 oct.2003 .La ProTV , Silviu Brucan , " analist politic" , dă lecţii poporului român privind 
epoca de tranziţie de la comunism la capitalism. 
În anii '45 - '47 - etc etc … la " Scânteia" , organ central al PCR , acelaşi Silviu Brucan 
dădea lecţii privind trecerea de la capitalism la socialism şi comunism . ] . 
După condamnarea celor doi conducători PNŢ, s-au deschis larg porţile represiunii comuniste 
din România : valuri succesive  ( fiecare cu mii şi mii  ) de arestări : 
 / 11 oct.'47 , începerea lichidării PNL …. 
 / 25 oct.'47 condamnarea conducerii PSD Independent  -C.Titel -Petrescu …
 / 30 dec.'47 , alungarea regelui, abolirea monarhiei  …. 
/  15 mai 1948 :   legionarii  ; 
 /  18 iul.1948 :   vechii poliţişti ; 
 /  3-5martie 1949 :  ridicarea moşierilor ; 
 /  5-6  mai 1950 :  arestarea tuturor celor care serviseră la înfăptuirea României Mari 
    şi administrarea ei între 1918 -  1945 , toţi foştii miniştrii au fost duşi  la Sighet ;
     La Ministerul de Interne, un "Comitet" format din Nicolski, Dulgheru, Bodnarenco , 
      Mazuru ş.a.  s-a ocupat de această " democratizare " …
/    La Ministerul Învăţământului,printr-un Decret de epurare, urmat de o masivă pensionare 
      forţată,  o "Comisie" … făcea " curăţenie la toate universităţile ţării, 
     Condusă de Traian Săvulescu ,formată din   Petre Constantinescu -Iaşi , C.Daicoviciu, 
     Miron Niculescu, elimina prof. universitari  : Gh.Brătianu, I.Hudiţă, George Strat , 
    Gh.Leon,  Teofil Sauciuc-Săveanu … ş.a.,ş.a. …
/   Acelaşi lucru îl vor face la Aademia Română…. 
După 1964,  închisorile au fost golite de "supravieţuitori" şi  vărsaţi în " marea închisoare " 
denumită de acum înainte România, şi care va dura până la sfârşitul anului 1989 ." 
------------------------------------------------
Ioniţoiu / 

¤ Concomitenţa represiunii în ţările " eliberate" de sovietici  ( p. 521- 526 ) 

Stalin  hotărâse  [ 1946, 1947 , 1948 ?    ] convocarea a     9 partide comuniste   
din Europa ( 7 din Răsărit +  PC din Franţa şi Italia) 
pentru a fixa strategia sovietică în Europa.
Jdanov, interpretul voinţei lui Stalin, a decis noua orientare , prin mobilizarea
 partidelor comuniste pentru a lupta contra " imperialismului american şi englez " 



Era de colaborare lua sfârşit . După ce terminase încheierea trataelor bilaterale cu ţările 
" eliberate" de ruşi, înfiinţa "Cominformul"  - cureaua de transmisie cu partidele " frăţeşti" 
În 1947, au fost lichidate focarele de rezistenţă naţională  : 
/ În România , procesul lui Iuliu Maniu  …
/  În Bulgaria, N.Petkov a fost spânzurat …. 
/  În Polonia, numeroşi oameni politici arestaţi, judecaţi şi condamnaţi …
    Polonezii  şi-a pierdut speranţa în Occident, pentru a cărui apărare intrase în război 
   în 1939, sfârtecându-şi ţara …. 
/  În Cehoslovacia, după un grosolan proces de " complot"  , 40 de persoane au fost arestate …
    iar ulterior au fost arestaţi şi cei din rezistenţa anti-germană din timpul războiului …
   iar în '48, Ministrul de Externe Jan Masaryk ,  asasinat  …. . 
--------------------
… Pe 12 noiembrie 1947 , Franc,ois Mauriac , membru al Academiei Franceze , scria : 
<  Iuliu Maniu a fost deja condamnat  şi sentinţa nu va mai mira pe nimeni .
 Se vor ridica puţine proteste . Cui îi vor mai servi ? Comedia s-a sfârşit cu bine 
şi comuniştii în lumea întreagă ştiu că acum trebuie să aibă curajul
 de a ne arăta adevărata lor înfăţişare , care , mai mult decât moartea, 
nu se poate privi în faţă ; căci este însăşi moartea noastră  ; 
moartea fiecăruia dintre noi, europeni , occidentali, 
care refuzăm să fim   bolşevici   ,   
suntem în stare de aceeaşi crimă ca Petkov şi ca Maniu : 
crima la împotrivire la politica   Moscovei .   >   
… Pe 12 nov. '47, în ziua când Regele pleca la Londra pentru a asista la 
oficierea căsătoriei Principesei Elisabeta a Angliei ….
Iuliu Maniu, Ion Mihalache, Ilie Lazăr, Carandino, Victor Rădulescu -Pogoneanu , col Stoica , 
ajungeau seara la închisoarea din Galaţi. Restul deţinuţilor au fost duşi la închisoarea din 
Craiova.                 C.Ioniţoiu / Procesul Maniu ….                    
________________________________________________________________

7.) Zaharia Boilă , Amintiri şi consideraţii asupra mişcării legionare ,[ cca 1971-'72 ? ] 
         Biblioteca Apostrof, Cluj -Napoca, 2002 
         Ediţie îngrijită de Marta Petreu şi Ana Cornea, cu o prefaţă de Livia Titieni Boilă 
                                   Doc.integral - fişier XV-  PNŢ 
  [ LD , 8 oct.2003. În ce priveşte memoriile nu prea înţeleg dacă sunt memorii scrise de el 
     sau de Livia(  nepoata , nora ? ) … Şi într-un caz şi în altul, cu rezerva de rigoare…] 
  [ LD Se pare că surorile Livia şi Clarisa Pop ( nepoate de soră  lui Maniu ) ,
   s-au căsătorit cu doi fraţi  - Romulus şi Zaharia ,
 iar Romulus jr.Boilă este nepot lui Zaharia şi strănepot lui Maniu 
    Din declaraţia dată de Maniu în puşcărie despre familia sa, rezultă că din cei 8 fraţi, 
    una din surorile lui, 
   Elena Maniu ( căsătorită cu dr. Ion Pop )  a avut 3 copii ( două fete şi un băiat ) : 
   Livia Pop, măritată cu prof.univ. Romulus Boilă , care au avut  5 copii , 
    printre care pe ing.arhitect Romul Boilă ( strănepot de nepoată lui Maniu   )  ; 
   Clarisa Pop , căsătorită cu Zaharia Boilă ( nepot de soră lui Maniu  )
   care au avut  4 copii , printre care pe actualul Boilă- Matei . Vezi fişier Lichidarea PNŢ
  

Livia Titieni -Boilă / 25 iun.2000 

¤"Memoriile" şi "autobiografia"  lui Zaharia Boilă

" --- momente de istorie trăită şi povestită mie cu umor şi har de Zaharia Boilă " 
Zaharia Boilă, născut la 29 nov.1892, la Târnăveni , frate cu Romulus Boilă ( prof.univ.Cluj )
Studii : Târnăveni, Mediaş şi Blaj. Facultatea de Drept -  Budapesta ( 11911-1918  ) 



După 1918 : funcţionar în Consiliul Dirigent ( dec.1918 ) , avocatul Mitropoliei din Blaj, 
prefect de Târnava Mică ( 1928-1930  ) , deputat de Hunedoara ( 1932 ) 
 Din 1930, părăseşte avocatura , dedicându-se ziaristicii . 
 /  La 1 sept. 1933, publică foaia volantă " A bătut ceasul !" , în care îl atacă sever 
pe regele Carol II . Foaia este confiscată de poliţie. El este exclus din PNŢ .
Demisionează de la " Patria" (oficios PNŢ )şi scoate  "România Nouă " ( 7 nov.1933- apr.1938 ) 
/ 1942- mart. 1943 - internat în Lagărul politic de la Tg.Jiu ( poziţie antigermană ) 
/ Toamna '44 - febr.'45  - revine cu " România Nouă" la Sibiu . 
  ian.  - mai '46  - revine cu " Patria" la Cluj ( apoi interzisă ) 
  nov.'46  - candidat PNŢ n jud.Sălaj 
/ 25 iul.'47 - este arestat la Sibiu, dus la Văcăreşti , în închisorile Poliţiei şi MAI. 
  În procesul Maniu [ oct-nov.'47] , adus ca martor al acuzării .
  După proces, pus în lanţuri şi dus la Aiud , până la 5 iunie 1948 .Eliberat 
/  21 mai 1950 - rearestat , dus la Canal, Poarta Albă, Jilava, Piteşti , Ghencea,
    Sighet , Malmaison , Cluj. Condamnat la 6 ani închisoare şi confiscarea averii  .
    Eliberat la 18 mai 1956. 
/  13 febr.' 61 - rearestat  ,  condamnat la 5 ani .Eliberat la 25 mai 1963 .
/  Hărţuit, refuzându-i -se pensia, trăind în mare sărăcie…. 
A murit la Cluj, 26 iunie 1976, la aproape 84 de ani  .
           Zaharia Boilă  /  1976 
____________________________________________________________
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